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توصیه های آیت الله صافی به رئیس رسانه ملی:

رسانه ملی تعلق به 
جناح خاصی نداشته باشد

انتخابات پر حاشیه هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم

بیاتی رئیس ماند، سخنگو تغییر کرد

صادرات سیرابی به ویتنام!

سمفونی غم انگیزی برای محیط زیست استان قم

نفس های آخر 
دریاچه نمک قم

11 روستای حول دریاچه نمک خالی از سکنه شده است
400 هزارهکتار از اراضی استان قم مستعد بیابانی شدن است

دریاچه نمک قم نزدیکترین کانون ریزگرد به تهران است

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر انتخاب مسئولان 
متدین در قسمت های مختلف صدا وسیما، گفت: رسانه ملی 
باید متعلق به همه مردم و جناح ها باشد و تعلق به جناح 
خاصی نداشته باشد. آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی 

صبح روز پنجشنبه در دیدار عبدالعلی علی عسکری رئیس 
سازمان صدا و سیما و جمعی از معاونان با اشاره به سابقه 
رسانه ملی بعد از انقلاب، گفت: اینجانب از روز اول که صدا 

و سیمای نظام اسلامی تأسیس شد در جریان کار بودم و ...
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روزنامه صبح ایران
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر اینکه باید به پیامبر )ص( تأسی کنیم، 
گفت: نباید به مردم توهین کرده و یا تحقیرشان کنیم؛ نباید با مردم خشن برخورد کنیم. اگر 

مردم را بترسانیم و خشن برخورد کنیم مثل پیامبر )ص( عمل نکرده ایم.
حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر ناطق نوری عصر پنجشنبه در مراسم چهارمین 
سال درگذشت آیت الله محی الدین انواری اظهار داشت: خداوند پیامبر )ص( را برای ما 
اسوه قرار داده است. زمانی این پیامبر برای ما اسوه است که به روش، منش و اخلاق او 
تأسی کنیم. رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری تأکید کرد: ما روحانیون مقدم بر بقیه 
هستیم؛ چون راهنمای بقیه هستیم و می خواهیم بگوییم »العلماء ورثاء الانبیا«. وراثت 

پیامبر در این است که ما را تکریم کنند؟ یا وراثت پیامبر در ابلاغ دین و نمونه بودن 
در جامعه و جلب انسان ها و گفتن حق و دفاع از حق و تحمل سختی ها برای امر به 
معروف و نهی از منکر است؟ وی ادامه داد: واقعا فاصله ما با پیامبر و ائمه معصومین )ع(

که خودمان را پیروان آنها می دانیم زیاد است. پیامبر در بین وحشی ترین 
و خشن ترین انسان ها و انسان های هتاک مبعوث شد. پیامبر هیچ 

گاه قهر نمی کرد؛ اگر قهر می کرد نمی توانست کاری انجام 
دهد. پیامبر )ص( از این آدم های وحشی عمار، یار و ابوذر 

درست می کند...

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری:

نباید مردم را بترسانیم و تحقیرشان کنیم
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مصاف نواصولگرایان با اصولگرایان
 در پروژه »یارگیری انتخاباتی«

پسرانی که 
برابر »پدران« 
قد علم کردند

محمدرضا عارف:

60درصد مدیران دستگا ه ها 
متعلق به دولت گذشته هستند 

با دولت همراهی نمی کنند

تجربه به اصولگرایان اثبات کرده که باید نقش کلیدی 
در  می توانند  که  بزرگانی  و  باتجربه تر  چهره های  به  را 
میان تشکل های مختلف وحدت حداکثری ایجاد کنند، 
بسپارند نه جوانترهایی که میز بازی را برهم زده و ساز 

جدایی کوک می کنند. 
استراتژی اصولگرایان برای وحدت در  انتخابات 96 وارد 

مرحله جدیدی شده است. 
درحالی که چندی پیش کمال سجادی سخنگوی جبهه 
پیروان خط امام و رهبری به عنوان مهمترین نهاد تشکیلاتی 
وحدت  جدید  مکانیسم  از  سنتی  اصولگرایان  میان  در 
اصولگرایان زیر چتر جامعه روحانیت خبر داده بود، حالا این 

ائتلاف وارد فاز یارگیری شده است. ..

 رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: احساس می شود 
در خیلی از دستگاه ها شعار تغییر که مردم به آن در اسفند 
94 رأی دادند درک نشده استبرخی دستگاه های اجرایی در 
هفته های اول مجلس بسیار فعال بودند و گله ما این است 
چرا آن ها در راستای مطالبات مردم فعالیت خود را مدیریت 
نمی کنند. مردم خواهان تغییر در نگرش ها هستند. 50 یا 60 
درصد مدیران دستگا ه ها متعلق به دوران گذشته هستند که 

با دولت همراهی نمی کنند.
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عکس: مجتبی محمد لو

باید در قم خاکریز می زدیم
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع(: اگر مدافعین حرم نبودند
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با عنایت به اینکه ملک شما در مسیر طرح توسعه و تعریض شارع )معبر( 

دروازه ری قرار گرفته و شهرداری قصد تملک آن و پرداخت غرامت ملک 

فوق را دارد ، لذا با استناد به ماده 8 لایحه قانونی نحوه خرید و تملک اراضی 

و املاک و در راستای  اجرای برنامه های عمومی و عمرانی دولت به شما 

ابلاغ می گردد ظرف مدت 48 ساعت با مدارک کامل مالکیت به شهرداری 

منطقه یک واقع در میدان جهاد مراجعه و نسبت به واگذاری و تعیین تکلیف 

ملک خود اقدام نمائید . در غیر اینصورت شهرداری طبق قانون مزبور راساً 

اقدام و مسئولیت عواقب و خسارات احتمالی با شما خواهد بود .

مالکین محترم پلاك ثبتی 
یک فرعی از 9545 اصلی بخش یک قم 

روابط عمومی شهرداری منطقه یک  قم

اخطاریه )نوبت دوم(
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وضعیت وخیم 
دریاچه نمک قم

صرف نظر از تفاوت های اقلیمی میان قم و آذربایجان 
غربی، عوارض زیان آور خشک شدن دریاچه نمک قم برای 
حوزه مرکزی کشور بیشتر است، در حالی کمترین توجه 
به آن صورت می گیرد. برغم قرار داشتن این خطر در بیخ 

گوش بخش های مرکزی کشور مقام های عالی کشور به این قضیه مهم وقوف پیدا نکردند، 
هر چند مقام های استانی اخیرا و در چند سال گذشته این کار را انجام دادند. مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان با ارتباطاتی که با معاون رئیس جمهوری و رئیس محیط 
زیست کشور داشته، تاحدود زیادی اهمیت این معضل را منتقل کرده و علاوه بر آن 
استانداری قم نیز در جلسه های متعددی که با وزارت نیرو برگزار کرده، این موضوع را به آنها 
گوشزد نموده است. مقام های کشوری در ابتدا بحرانی بودن وضعیت دریاچه نمک را قبول 
نداشتند، ولی الان تا حدودی آن را پذیرفتند. در آذربایجان غربی بحث دریاچه نمک به یک 
خواسته عمومی و مردمی تبدیل شد، ولی دغدغه اصلی مردم قم دریاچه نمک نیست و 
مردم نسبت به این خطر آگاهی لازم لازم را ندارند. درحقیقت مردم ارومیه دریاچه نمک را 
در حال مرگ می دیدند، ولی دریاچه نمک از نظر مردم قم مرده است و به این مرده نه در 
گذشته و نه در حال توجهی نشده است. از آنجا که در دریاچه ارومیه کریستال های نمک 
نسبت به دریاچه قم غلظت بیشتری دارد و وسعت خاک رملی مانند محدوده دریاچه ارومیه 
از قم کمتر است، از این رو خشک شدن دریاچه قم تهدیدهای زیست محیطی بیشتری را 
برای این استان در بر دارد. مردم قم دریاچه نمک را اصلا نمی بینند، به همین خاطر هیچ 
واکنشی نسبت به وضعیت پیش آمده برای آن نشان نمی دهند، به منظور آگاهی مردم از 
وضعیت دریاچه نمک و رفتن آنها به این مکان به دستور استاندار جاده ای از قم به طرف این 
دریاچه درحال احداث است. طبق برآوردها و پیش بینی های علمی انجام شده در 30 سال 
آینده شرایط بدی در انتظار محیط زیست کشور قرار داردما باید هم درسطح استان و کشور 
و حتی بالاتر از آن در سطح منطقه ای و قاره ای برنامه ویژه ای داشته باشیم. معضلات 
زیست محیطی از جمله ریزگردها تنها منحصر به ایران نیست، بلکه به علت شدت گرد و 
غبار حتی در فرودگاه دبی هم هواپیماها امکان پرواز پیدا نمی کنند، یکی از دلایل عمده ای 
که کشورهای خاورمیانه بیش از سایر مناطق جهان مشکلات زیست محیطی را تجربه می 
کنند، این است که این کشورها درگیر مباحثی شدند که کمتر به این موضوع ها فکر می 
کنند، یعنی حتی اولویت نخست کشورهای متمول خاورمیانه نیز این مسائل نیست. مقابله 
با ریزگردها کار جمعی و قاره ای را می طلبد، با تاکید بر مسئولیت وزارت امور خارجه، در 
این راستا استفاده از ظرفیت سازمان های مردم نهاد و هدایت منابع کشور به سمت طرح ها 
و برنامه های موثر برای حل معضلات زیست محیطی نیز از اهمیت زیادی برخوردار است. 
به عنوان نمونه اگر ما بخواهیم در عرض 10 سال 140 هزار هکتار یعنی سالانه 40 هزار 
هکتار را به منظور مقابله با ریز گردها زیر کشت فضای سبز قرار دهیم، باید زیر ساخت های 
آن نیز آماده باشد. در قالب برنامه آمایش استان هشدارهای لازم را ارائه داده ایم و در جلسه 
های مشترک با محیط زیست کشور نیز متذکر شده همانطور که دولت یازدهم به دریاچه 
ارومیه نگاه ویژه داشته حتما باید نسبت به دریاچه نمک قم، کویر میقان اراک و باتلاق گاو 
خونی اصفهان نیز همین رویکرد را داشته باشد.70 درصد منشا نفوذ ریزگردها در شهر قم 
ناشی از کمربند خشک و کویری ایجاد شده در اطراف این شهر است. بیشتر ریزگردهای 
استان به خصوص در مواقع وزش بادهای غالب دائمی است، از این رو این وضعیت تنها 
مختص قم و استان های همجوار است و برای سایر استان های کشور مصداق ندارد، چرا 

که بیشتر منشاء ریز گردهای آنها خارجی و برون مرزی است.
* رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم

سرزمین درمعرض ویرانی 
با ریزگردها

از آن  بار من  برای نخستین  ریزگرد لغتی است که 
 »haze« استفاده کردم و هدفم آن بود که آن را در برابر
بگذارم و آن را با اصطلاح گرد و غبار که معادل لاتین 

آن »dust« هست، جدا کنم. در حال حاضر با دو وضعیت روبه رو هستیم، یکی بحث 
ریزگردهاست که قبلًا وجود نداشت و در سال های اخیر به وجود آمده است و دیگری 
افزایش پدیده گرد و غبار که تحت تاثیر مدیریت بد منابع آب، حفر چاه، مدیریت بد 
سرزمینی، احداث سدهای بی رویه و... طبیعت را از آب مورد نیاز خود محروم کرده است. 
این موضوع هم در کشور ایران رخ داده است و هم در بین کشورهای همسایه غربی و 
هیچ تفاوتی میان آنها نیست. عوامل انسانی تحت تاثیر مدیریت بد منابع آب، بخشی از 
علت ایجاد مشکل است. نتیجه این رویداد خشکیدگی سرزمین است. کاری که در ایران 
اتفاق افتاد و در حال حاضر 90 درصد منابع آب تجدیدپذیر به مصرف انسان می رسد. در 
حالی که حداکثر استاندارد این موضوع در جهان 40 درصد است. وقتی این کار انجام شود 
معنایش این است که 10 درصد فضای سرزمینی کشور یعنی )شهرها، روستاها، جاده ها، 
مزارع کشاورزی و...( دارای منابع آب خواهند بود و 90 درصد دیگر فضای سرزمینی کشور 
که طبیعت است، از منابع آب محروم می شود. ماحصل این اقدام آن است که 90 درصد 
مساحت کشور ابتدا رطوبت و در ادامه پوشش گیاهی و زندگی جانوری خود را از دست 
می دهد. مساله به همین جا ختم نمی شود، این موضوع زاد آواری زیستی خاك را از بین 
می برد و خاك اصطلاحاً می میرد. در این حالت کمترین و ابتدایی ترین پیامدی که می توان 
از شرایط ایجاد شده انتظار داشت شیوع پدیده ریزگردهاست. پیامد بزرگ تر و خطرناك تر آن 
این است که سرزمین و تاریخ در معرض ویرانی قرار می گیرد. چون امکان سکونت، امکان 
معیشت و در مجموع حیات از بین می رود. در این شرایط می توان گفت مرگ سرزمین رخ 
می دهد که ناشی از محروم کردن تعمدی خاك از طوبت است. کشورهای سوریه و عراق نیز 
همانند ما برای توسعه کشاورزی ناپایدار و مدل غلط توسعه را انتخاب کرده اند. برای مثال 
چندین سد با هدف توسعه کشاورزی ساخته اند. یك بخش دیگر مشکل نیز سیاسی است 
که اشاره دارد به اینکه ترکیه در بالادست دجله و فرات اقدام به ساخت سد کرده است. 
در بخش داخلی راهکار قطعی بازگرداندن رطوبت به خاك است. باید دید که تحت تاثیر 
مدیریت غلط منابع آب موجود چند از مساحت کشور رطوبت خود را دست داده است و 
کدام یك از این مناطق در ایجاد گردو غبار نقش دارد، به عبارتی موقعیت منابع بحران را 
شناسایی کرد و رطوبت را به آن بازگرداند. هیچ چاره ای نیست جز اینکه رطوبت به طبیعت 
بازگردد. ما باید آب را به فضاهایی که بخاطر انجام کشاورزی زیان ده غلط اجازه نمی دهیم 
آب به آنجا برود، بازگردانیم. تمام راه های عملیاتی زمان بر و هزینه بر هستند. دولت جسارت 
ورود به این هزینه ها و توان تن دادن به این راه های پر هزینه را ندارد. یکی از مسائل این 
است که باید مثلًا کاشت برنج در حاشیه زاینده رود تعطیل شود. نکته دیگر آن است که 
دولت باید تمام ده ها هزار چاه غیرمجاز آب را در بالادست حوضه های آبریز تعطیل کند. ولی 
دولت نمی تواند این کار را انجام دهد چون اکثر این چاه ها در اختیار روستاییان و کشاورزانی 
است که تنها محل درآمد آنها از طریق این آب ها تامین می شود. یکی دیگر از موارد این 
است که دولت تصمیم بگیرد کشاورزی و آبیاری آن را در کشور بهینه کند. این یك شاخص 
مشخص دارد. من می گویم کشاورزی ایران باید بتواند هزینه واقعی بهای آب را بپردازد. 
اگر ما نخواهیم بهای واقعی تولیدات را بپردازیم با این حساب ما همه چیز می توانیم تولید 
کنیم حتی می توانیم اتومبیل »BMW« تولید کنیم. ولی مساله این است که تولیدات ما 
در صورتی که بهای واقعی آن را محاسبه نکنیم بسیار گرانتر از مشابه خارجی تمام می شود. 
اینکه آلودگی هوا با ریزگردها در بهار و تابستان بیشتر باشد را من مطمئن نیستم و در 
پاییز و زمستان هم این مشکل وجود دارد با این وجود ما باید در هنگام های افزایش بحران 
مطالعات جدی تری در مناطق مبدأ بحران داشته باشیم. اگر گزاره مطرح شما درست باشد 
باید گفت دلیل آن می تواند افزایش دما در بهار و تابستان باشد. در این بازه زمانی خاك به 
دلیل افزایش گرما و کاهش بارش خشك تر می شود که هم در افزایش گرد و غبار و هم در 

افزایش فرسایش خاك موثر است.
* اقلیم شناس

خطیب نماز جمعه تهران:

حادثه ننگین منا را فراموش نخواهیم کرد
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به در پیش بودن ماه ذی الحجه و اهمیت مناسک 

حج، گفت: حادثه غم انگیز و ننگین منا را هیچگاه فراموش نخواهیم کرد.
آیت الله محمد علی موحدی کرمانی در خطبه اول این هفته نماز جمعه تهران ضمن 
دعوت به تقوا، با اشاره به این که فردا روز اول ذی الحجه روز ازدواج حضرت علی )ع( و 
حضرت صدیقه فاطمه )س( است، افزود: زوجین در مورد رفتار خود دقت کنند و زندگی 
شان در صورت انطباق با موازین اسلامی شیرین می شود. وی بیان کرد: هیچ زندگی شیرین 
تر از زندگی امیرالمومنین )ع( و حضرت فاطمه )س( در جهان نیست زیرا منطبق با موازین 
اسلامی بوده است. وی با تبریک این ماه به همه مسلمانان بیان کرد: بدانید در انتظار ماهی 
بس بزرگ، فوق العاده شریف و میمون هستیم، به ویژه دهه اول این ماه که امتیاز ویژه دارد. 
موحدی کرمانی اظهار کرد: خود را برای بهره گیری از این ماه آماده کنیم، آلودگی روحیمان 
را با استمداد از قدرت الهی برطرف کنیم، ماه ذی الحجه ما را به یاد انجام عمل برجسته حج 
می اندازد، یکی از عللی که روز دهم این ماه را خداوند روز عید قرار داد، این است که مسلمانان 
می توانند حج انجام دهند. وی افزود: حج برای اسلام عظمت در پی دارد، امت اسلامی در 
عمل حج باید دشمن خود را، توطئه دشمن، عوامل تفرقه و راه عظمت خود را بشناسند، در 
این تجمع عظیم باید این برکات حاصل شود، اما هزار افسوس که حرمین شریفین اسیر دست 
وهابیان کثیف است. عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: باید دعا کنیم که 
خداوند حرمین شریفین را از دست وهابیون خلاص کند، اگر حج به مانند حج ابراهیمی انجام 
شود، دیگر نباید مسلمین مشکلی داشته باشند. وی با بیان اینکه حادثه ننگین منا را هیچگاه 
فراموش نکرده و نخواهیم کرد، این حادثه چقدر دلخراش، جانکاه و غم انگیز است، افزود: 
صاحب نظران می گویند اگر هلیکوپتر بر سر این حجاج چرخ می زد و آب روی آن ها می 

پاشید، برخی از حجاج زنده می ماندند، اما نکردند و این جنایت بزرگ را انجام دادند.

در دیدار با علی عسگری صورت گرفت؛

توصیه های مراجع تقلید و علما 
به رئیس رسانه ملی

توجه بیشتر به حوزه علمیه و علما تا کید بر تقویت شبکه های اجتماعی ملی، توجه به 
احکام اسلامی در برنامه ها و ترویج فرهنگ صحیح، تاکید بر تقویت شبکه های برون مرزی 

از جمله توصیه های مراجع به رئیس رسانه ملی بود.
آیت الله نوری همدانی در دیدار رئیس رسانه ملی  وظیفه رسانه ملی را سنگین توصیف 
کردند و با اشاره به نقش اثر گذاری آن در حوزه فرهنگ توجه بیشتر به حوزه علمیه و علما  

که در حوزه فرهنگ اثر گذارند خواستار شدند.
وی پاسخگویی به رسانه های معاند و برخی شبکه های دیگر را از وظایف مهم صدا و 
سیما برشمردند و گفت: صدا و سیما باید در این زمینه با قدرت به میدان بیاید چرا که آنها 
هیچ گاه از دشمنی شان با اسلام و ایران کوتاه نمی آیند. آیت الله نوری همدانی همچنین 
بر توجه ویژه صدا و سیما به حجاب در برنامه ها تاکید کردند. وی با  اشاره  به  دشمنی 
عمیق صهیونیست ها با ایران  و اسلام  بر ساخت  برنامه هایی  در جهت  پاسخگویی به 

آنها تاکید نمودند.
تاکید بر تقویت شبکه های اجتماعی ملی

در ادامه این دیدار ها  آیت الله مکارم شیرازی هم اهمیت کار این سازمان را یاد آور 
شدند و گفتند: اخلاقیات از بهترین برنامه هایی است که باید مستقیم و غیر مستقیم در 
برنامه های این سازمان دیده شود. این مرجع تقلید  همچنین برهماهنگی صدا و سیما 

و وزارت ارتباطات و فن آوری اطلاعات برای تقویت شبکه های اجتماعی تاکید کردند.
صدا و سیما نسبت به اصلاح جامعه اهتمام بیشتر داشته باشد

آیت الله موسوی اردبیلی هم توجه به احکام اسلامی در برنامه ها و ترویج فرهنگ 
صحیح را خاطر نشان کردند و افزودند: صدا و سیما موجب اعتباراین مملکت است لذا باید 

نسبت به اصلاح جامعه اهتمام بیشتر داشته باشد.
تاکید بر تقویت شبکه های برون مرزی

آیت الله صافی گلپایگانی در این دیدار با تشکر از خدمات سازمان صدا و سیماکار این 
رسانه را مهم ارزیابی کرد و گفت: این اهمیت باعث مسولیت بیشتر این رسانه می شود. وی 
تاکید کردند برنامه های صدا و سیما باید دینی و اسلامی باشد تا اثر گذاری آن بیشتر شود

آیت الله صافی گلپایگانی همچنین به کاری گیری افراد خوش سلیقه در سازمان صدا و 
سیما و برنامه های مختلف  را مورد توجه قرار دادند. وی  توجه به اخلاقیات را نیز در برنامه 
های مختلف مورد تأکید قرار دادند و گفتند: توجه به محرم و نامحرم و حجاب در برنامه ها 
موجب رضایت امام زمان )عج( خواهد شد. وی همچنین بر اتقای رادیو معارف و پوشش 
سراسری آن در کشور تاکید کرد. آیت الله صافی گلپایگانی برنامه سازی برای مسلمانان 
و شیعیان دیگر کشور ها را در شبکه های برون مرزی مورد توجه قرار دادند  و افزودند: 

فعالیتهای صدا وسیما باید موجب عظمت کشور باشد.
تقدیر از برنامه های طنز صدا و سیما

علی عسکری همچنین با آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حرم مطهر حضرت 
معصومه سلام الله علیها و امام جمعه قم دیدار کرد. وی در این دیدار ضمن تبریك انتصاب 
آقای علی عسکری بر ریاست سازمان صدا و سیما تاکید کرد که همه برنامه های سیاسی 
و اقتصادی و طنز  باید فاخر و ارزشمند  باشد که مدتی است که این امر دیده می شود. 
وی بر تولید محتوای خدا پسندانه تاکید کرد و گفت: همه تولیدات باید برای خدا و مصالح 

دینی باشد.
فعالیت بیش از 200 شبکه ماهواره ای علیه نظام

بر اساس اعلام  روابط عمومی مرکز قم، دکتر علی عسکری در این دیدارها ضمن بیان 
گزارش کاملی از فعالیت  های این سازمان تصریح کرد: تلاش می کنیم همه برنامه ها در 
راه ترویج دین و فرهنگ اسلامی و مطابق با منویات مقام معظم رهبری در جهت دین 
اخلاق و امید و آگاهی بخشی باشد. رئیس سازمان صدا و سیما با اشاره به فعالیت بیش از 
200 شبکه ماهواره ای علیه نظام جمهوری اسلامی گفت: تلاش می کنیم علاوه بر شبکه 
های برون مرزی و داخلی رادیوهای اینترنتی را نیز برای رساندن پیام انقلاب اسلامی راه 
اندازی می کنیمدکتر علی عسکری توجه ویژه به اقتصاد مقاومتی و نشان دادن روحیه امید 
و فعالیت را از دیگر برنامه های سازمان صدا و سیما دانست و از راه اندازی  شبکه ایران کالا 
برای معرفی رایگان تولیدات داخلی  خبر داد. به گزارش »حوزه«، علی عسکری همچنین با 
اشاره به وجود هشتاد هزار مسجد در کشور گفت: سازمان صدا و سیما تلاش می کند این 
مساجد فعال شوند چرا که هر کدام از آنها کانون ترویج اسلام است و می تواند نقش موثری 
در مقابل تهاجم فرهنگی دشمن داشته باشد. رئیس سازمان صدا و سیما همچنین از ورود 
این رسانه بر فضای مجازی خبر داد و گفت: راه اندازی شبکه های IPTV از برنامه های صدا 
و سیماست. وی همچنین از راه اندازی شبکه پیام رسان سروش در صدا و سیما خبر داد.

محمدرضا عارف:

60درصد مدیران دستگا ه ها متعلق به دولت 
گذشته هستند که با دولت همراهی نمی کنند

 رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: احساس می شود در خیلی از دستگاه ها شعار 
تغییر که مردم به آن در اسفند 94 رأی دادند درک نشده است برخی دستگاه های اجرایی 
در هفته های اول مجلس بسیار فعال بودند و گله ما این است چرا آن ها در راستای مطالبات 
مردم فعالیت خود را مدیریت نمی کنند. مردم خواهان تغییر در نگرش ها هستند. ۵0 یا ۶0 

درصد مدیران دستگا ه ها متعلق به دوران گذشته هستند که با دولت همراهی نمی کنند.
محمدرضا عارف صبح روزپنجشنبه در نشست سراسری شورای نمایندگان انجمن 
در سال 94،  اصلاحات  دستاورد  مهمترین  کرد:  اظهار  دانشگاه ها  مدرسین  اسلامی 
تشکیل شورای عالی سیاست گذاری و رسیدن به یک ائتلاف فراگیر بود. ما هیچ گاه دنبال 

سهم خواهی نبودیم و توانستیم به آرزوی وحدت دست یابیم.
وی در ادامه اظهار کرد: دستاورد دیگر ما ایجاد ائتلاف با حامیان دولت بود. ما با این 
ائتلاف به اقدامات خود در خرداد 92 مشروعیت بخشیدیم. نتیجه انتخابات خرداد 92 
متعلق به اصلاحات بود که آن دستاورد باید حفظ می شد. البته ائتلاف 94 برای اصلاحات 
هزینه داشت و بعضی اقدامات ما سوالاتی را برای جوانان اصلاح طلب ایجاد کرد. ما در این 
ائتلاف برخی چهره های حزبی اصلاحات را کنار گذاشتیم و اصلاحات به خاطر رویکرد خود 
یعنی عقلانیت و آرامش این هزینه را تحمل کرد. ما نشان دادیم عقلانیت، اعتدال و آرامش 
نه شعار بلکه راهبرد ما بود که این اقدام ما هم با استقبال مردم روبرو شد به گونه ای که رأی 

مردم ایران برای تحلیل گران سیاسی ناباورانه بود.
 رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه بحث استیضاح برخی وزرا توسط دوستان ما به 
حق مطرح است، گفت: چرا برخی مدیران که به بهانه وجود مجلس نهم در ابتدای دولت 
سرکار آمدند، تغییر نکردند؟ چه تلاشی برای تغییر فضای امنیتی دانشگاه ها انجام شده 
است؟ موضع ما این است که هر گروه دانشجویی باید برای فعالیت میدان داشته باشد. نباید 
فضا برای یک طرف بسته شده و طرف دیگر کاملا آزاد باشد. وزارت علوم پاسخ دهد چرا 
به درخواست برای تأسیس اتحادیه انجمن های اسلامی پاسخ نمی دهند. البته اصلاحاتی 
در درون دانشگاه ها انجام شده اما این اصلاحات کافی نیست. من معتقدم دانشجو باید در 

دانشگاه آزاد باشد تا حرف و نظر خود را بیان کند.
نماینده مردم تهران همچنین خاطر نشان کرد: ببینید در زمینه کنسرت ها چه جریانی 
را به راه انداختند. مبنا باید مر قانون باشد و همه دستگاه ها مر قانون را اجرا کنند. با چه 

اختیاری اجازه نمی دهند کنسرت در یک شهر برگزار شود.
عارف تأکید کرد: البته مهمترین مسئله مردم را معیشت و اشتغال جوانان می دانیم و آن 
را در مجلس به صورت جدی دنبال می کنیم. البته تحقیق و تفحص را هم جدی می دانیم 
زیرا متأسفانه فساد اقتصادی در اغلب دستگاه های ما ریشه دوانده است. ما هر جا احساس 

نیاز کنیم تحقیق و تفحص را دنبال کرده و آن را هم سیاسی نمی کنیم.
وی در پایان با اشاره به اینکه دولت پیام تغییر در اسفند 94 را درک کرده و به آن عمل 
کند، گفت: اگر دولت عمل کند بهتر از این است که مجلس از اختیارات قانونی خود استفاده 
کند. ما همواره نقطه نظرات خود را دوستانه به وزرا منتقل می کنیم، صبر هم داریم اما انتظار 

عمل از سوی دولت هم داریم.

محمد باقر نوبخت:

مردم تا پایان امسال طعم شیرین 
خدمات دولت را احساس خواهند کرد

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت که تا پایان 
سال جاری تحولات قابل توجهی در کشور رخ خواهد داد و مردم طعم شیرین خدمات 

دولت را لمس و احساس خواهند کرد.
محمدباقر نوبخت شامگاه پنجشنبه در آئین ستاد گرامیداشت هفته دولت در چالوس، 
پرداخت بدهی به گندمکاران، بازنشستگان، پیمانکاران و اجرای کامل طرح های نیمه تمام 
در حوزه های مختلف بویژه در حوزه راه را از مهم ترین اقداماتی دانست که تا پایان سال 
مردم شاهد آن خواهند بود. وی گفت: همچنین حدود ۶۶ طرح توسط سرمایه گذاران 
خارجی می تواند زمینه ساز اشتغال و بهبود فضای کسب و کار تا پایان امسال در کشور 
باشد. سخنگوی دولت به اختصاص تسهیلات برای ساخت حدود هفت هزار و ۵00 واحد 
نیمه کاره رها شده تا پایان سال جاری اشاره کرد و گفت که علاوه برآن تلاش خواهیم کرد 

زمینه فرصت شغلی برای دستکم 1۵0 هزار نفر نیز در کشور فراهم کنیم 
نوبخت در خصوص طرح های عمرانی نیز افزود: برای اجرای کامل طرح های عمرانی در 
حوزه راه استان های گیلان و مازندران اعتبارات خوبی در نظر گرفته شده است و همچنین 

رئیس جمهوری نیز دستورات لازم برای تکمیل کنارگذرهای مازندران داده است.
سخنگوی دولت تدبیر و امید گفت: این دولت توانست زنجیرهای تحریم را که به اتهام 
ناروا درقالب ۶ قطعنامه به پای ملت بسته بودند پاره کند و آژانس هسته ای را به این باور 
برساند که فعالیت ایران در تولید انرژی هسته ای بود و هیچگونه فعالیت نظامی نداشته 
است. معاون رئیس جمهوری در خصوص ایجاد منطقه ویژه آزاد در استان مازندران نیز 
گفت: مسئولان استانی و نمایندگان مردم مازندران در مجلس گزارشی در این حوزه تهیه 
کنند و به یقین مجلس شورای اسلامی و دولت درصورت مساعد بودن شرائط دراین زمینه 

تصمیم گیری خواهد کرد. 

سرمقاله

مرگ تدریجی دریاچه نمک قم سمفونی غم انگیزی برای 
محیط زیست استان قم و زنگ خطری برای حیات وحش 
منطقه است که هر خبری از آن دل هر دوستدار محیط 
زیست را به درد می آورد و شاید فراتر از استان و مرزهای 
قمی های  باشند.  دریاچه  این  نگران  خیلی ها  نیز  کشور 
دلواپس دریاچه وقتی می بینند یا می شنوند که دریاچه 
نمک نفس های آخر خود را می کشد یا خطر خشک شدن 
آن را تهدید می کند، آه از نهادشان بلند می شود. بحران 
دریاچه نمک قم از ۵0 سال قبل آغاز شده و روند کندی 
را دنبال می کرده، اما از سال 82 همزمان با آغاز خشکسالی، 
این بحران شدت گرفته، به طوری که طی این سال ها، 11 
روستای واقع شده در حد فاصل دریاچه نمک و »حوض 

سلطان« خالی از سکنه شده است.
7 استان درگیر این حوضه آبگیر

»سید احمد شفیعی«، معاون فنی اداره کل محیط زیست 
استان قم درگفت و گو یی با اشاره به اینکه برای جلوگیری از 
مرگ این دریاچه همایشی با حضور و مشارکت 7 استان 
درگیر این حوضه آبگیر در 4 ماه سوم امسال برگزار خواهد 
شد، گفت: در این همایش 4 استان قم، تهران، مرکزی و 
البرز که به صورت کامل در این حوزه قرار دارند و استان های 
همدان، اصفهان و قزوین نیز که به صورت بخشی در این 
حوضه آبخیز سهیم هستند، حضور می یابند. معاون فنی اداره 
کل محیط زیست استان قم با اشاره به اینکه قرار است وزارت 
نیرو برای مدیریت بحران دریاچه نمک، شورای هماهنگی با 

استان های درگیر این حوضه آبخیز را تشکیل دهد، تصریح 
کرد: در این زمینه تاکنون مکاتبات زیادی را انجام دادیم، اما 
هنوز پاسخی دریافت نکرده ایم. شفیعی مطرح کردن بحران 
این دریاچه در شورایعالی آب را از دیگر برنامه های این اداره 
کل دانست و اظهار داشت: قرار است این موضوع در جلسه 
شورایعالی آب که با حضور رئیس جمهوری و تعدادی از 
وزیران مربوط به حوضه آبی کشور برگزار می شود؛ مطرح 
شود. همچنین این موضوع را با نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی درمیان گذاشتیم تا در صحن علنی مجلس مطرح 
شود. این مقام مسئول در اداره کل محیط زیست استان قم 
با تأکید بر اینکه وزارت نیرو باید برای بهبود وضعیت دریاچه 
نمک برنامه های خود را اعلام کند؛ یادآور شد: شرکت های 
آب منطقه ای، وزارت نیرو، جهاد کشاورزی، اداره کل منابع 
طبیعی و هواشناسی استان های درگیر این حوضه آبگیر باید 
برای حل این بحران چاره اندیشی کنند چراکه هریک از 
آنها در وضعیت فعلی ایجاد شده این دریاچه دخیل هستند.

تأمین نشدن حقابه تالاب های استان قم
معاون فنی اداره کل محیط زیست استان قم به تأمین 
اشاره  اخیر  سال های  در  استان  تالاب های  حقابه  نشدن 
کرد و یادآور شد: افزایش برداشت ها از منابع آب زیرزمینی 
درکنارعوامل طبیعی ازجمله کاهش شدید بارندگی ها و 
افزایش دمای هوا باعث بحران های زیست محیطی در این 
منطقه شده که علاوه بر استان قم، استان های همجوار را نیز 

تحت تأثیر قرارداده است. وی شوری زیاد آب را از ویژگی های 
مهم این دریاچه عنوان کرد و ادامه داد: این شوری به حدی 
است که در فصل تابستان قطعات نمک روی آب شناور 
می شود. زمین این دریاچه پوشیده از رسوبات نمک است 
که بر اثر انباشته شدن سیلاب ها و آب های سطحی در طول 

قرن ها پدید آمده  است.
پیشروی آب های شور و فراشوری آب 

چاه های کشاورزی
شفیعی درباره تأثیر شوری آب این دریاچه بر وضعیت 
زمین های کشاورزی منطقه، گفت: پیشروی آب های شور 
باعث نبود حاصلخیزی زمین های کشاورزی و فراشوری آب 
چاه ها شده و روستاهای مجاور این منطقه را خالی از سکنه 
کرده زیرا برخی از ساکنان این خطه از طریق کشاورزی 
امرار معاش می کنند. از سوی دیگر، این آب های شور توسط 
کشاورزان استخراج می شود و به زمین های کشاورزی انتقال 
می یابد و اراضی به واسطه میزان بالای نمک قابلیت کشت و 
کار را از دست می دهد. معاون فنی اداره کل محیط زیست 
استان قم با بیان اینکه در شعاع ۵0 کیلومتری دریاچه هیچ 
روستایی باقی نمانده، افزود: تعدادی از ساکنان روستاها هم 
که تاکنون باقی مانده اند، با آبرسانی مدیریت می شوند. وی با 
ابراز تأسف از اینکه این بحران به سمت شهر قم هم درحال 
پیشروی است، خاطرنشان کرد: اگر شرایط به همین نحو 
ادامه یابد روستاهای باقی مانده نیز خالی از سکنه خواهد 
شد. از طرفی، پوشش گیاهی این دریاچه نیز از بین رفته 
و تبدیل به بیابان شده که آماده فرسایش و تبدیل شدن به 

کانون های ریزگرد است.
بحران ریزگردها برای پایتخت نشینان

وی با اشاره به اینکه بحرانی که دامنگیر دریاچه ارومیه 
شده، دریاچه نمک قم را نیز گرفته، تأکید کرد: چنانچه 
پایتخت نشینان بخواهند بحران ریزگردهای شهر خود را 
مدیریت کنند باید فکری به حال دریاچه نمک کنند، زیرا 

این دریاچه نزدیکترین کانون ریزگرد به تهران است، گرچه 
سایر استان هایی که در این حوضه آبخیز قرار دارند نیز باید 
برنامه های مدیریتی خود را برای در امان ماندن از مخاطرات 
این دریاچه ارائه دهند. معاون فنی اداره کل محیط زیست 
استان قم با یادآوری این موضوع که آب 2 رود اصلی حوضه 

آبخیز دریاچه نمک قم یعنی »قمرود« و »قره چای« به صفر 
رسیده و بحرانی ترین شرایط میان حوضه های آبخیز کشور 
را پشت سر می گذارد، تأکید کرد: عوارض ناشی از وضعیت 
دریاچه نمک تنها این دریاچه را تهدید نمی کند و در استان 
نیز اثر گذار بوده و شوری چاه های آب و نابودی هکتارها 

اراضی کشاورزی ناشی از این رویداد است.
آسیب به پرندگان مهاجر

و  تالاب های دریاچه نمک  اینکه  به  اشاره  با  شفیعی 
حوض سلطان در سال های قبل پذیرای گونه های فراوانی از 
پرندگان بودند، اظهار داشت: دسته های بزرگی از فلامینگوها 
در شمال دریاچه زندگی می کردند که متأسفانه به دلیل 
نبود حقابه های زیرزمینی آسیب دیده اند. معاون فنی اداره 
کل محیط زیست استان قم همچنین براین نکته تأکید کرد 
که بسیاری از کشورها ازحضور پرندگان مهاجر درکشورهای 
خود نوعی گردشگری ایجاد کرده اند، اما دریاچه نمک با 
توجه به تمامی ظرفیت های خود در این زمینه مغفول مانده 
و به حال خود رها شده است؛ ظرفیتی که می تواند بهترین 

درآمدزایی را به دنبال داشته باشد.
فرصت های خوب گردشگری

وی با بیان اینکه دریاچه ای که می تواند فرصت خوبی 
برای گردشگری ایجاد کند، اکنون به دلیل کم توجهی و 
شایدهم بی توجهی ها موجب بحران ریزگردها شده، اظهار 
این  حقابه های  به  بی مهری  دلیل  به  بحران  این  داشت: 
دریاچه نه تنها تنوع زیست محیطی را متأثر کرده بلکه از 
تعداد پرندگان مهاجر در منطقه کاسته و منابع طبیعی و 
اراضی کشاورزی را به نابودی کشانده است. به گفته شفیعی 
ریزگردها طی روندی 40-30 ساله شروع و توسعه یافته و در 
حال حاضر 400 هزارهکتار از اراضی استان قم مستعد بیابانی 
شدن است و 40 هزار هکتار دیگر نیز در معرض ریزگردها 

قرار دارد که این مسأله به معنای نابودی اکوسیستم است.

سمفونی غم انگیزی برای محیط زیست استان قم

نفس های آخر دریاچه نمک قم
اخبــار

یادگار گرامی امام، »شجاعت« را عامل تمایز شخصیت 
بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران با عالمان و سیاستمداران 
دیگر، خواند و با تأکید بر تمرین این ویژگی در زندگی، 
گفت: شجاعت به شرطی باعث سعادت می شود که توام 

با اندیشه و خرد باشد.
آیت الله سید حسن خمینی در مراسم اختتامیه اولین 
اردوی آموزشی و فرهنگی دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی 
که در پژوهشکده امام خمینی و انقلاب اسلامی برگزار شد، 
با اشاره به عنصر »شجاعت« به عنوان یکی از نقاط تمایز 
میان انسان ها، اظهار کرد: گرچه اموری چون علم و دانش 
انسان ها نیز در کارهای آنها اثر دارد، اما اغلب افعال ما 
ریشه های شخصی دارد و شناخت یک شخصیت جز از 
طریق درک علل اصلی پدیدآوردنده رفتار او غلط است. 
وی با بیان اینکه ما به سبب برخورداری از قوه تفکر توانایی 
توجیه رفتارهای خویش را داریم در حالی که بعضا دلیل 
اصلی در جای دیگری نهفته است، افزود: هرچه انسان ها از 
حوزه اندیشه و خرد قوی تری برخوردار باشند توانایی آنها 
در توجیه رفتارهایشان بیشتر است. یادگار امام سپس  با 
اشاره به شخصیت عظیم بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، 
یادآور شد: تفاوت امام با عالمان و سیاستمداران دیگر قوت 
در فقه، اصول و عرفان و سیاست نیست؛ گرچه امام از همه 
این صفات برخوردار بوده است. بلکه تفاوت امام برخورداری 
ایشان از جوهره شجاعت است که در میان دیگران کمتر 
بوده است. وی تصریح کرد: معرفی امام بدون در نظر 

گرفتن صفت شجاعت، بسنده کردن به یکسری مباحث 
مفهومی است که در هر کدام در جای خود درست است اما 
چهره کامل امام را نمایش نمی دهد. سید حسن خمینی 
با بیان اینکه آمادگی پرداخت هزینه برای آرمان نکته بسیار 
مهمی است که امام واجد آن بود، گفت: خیلی اوقات در 
سبد محاسبه مان، در ازای هزینه ای که پرداخت می کنیم 
منافعی را هم کسب می کنیم که کمترین آن نام نیک 
است؛ بدین معنا که کسی می گوید من گرچه با پیمودن 
یک مسیر جان خود را از دست می دهم، اما در ازای آن 
از من به بزرگی یاد خواهد شد. ولی روزی که مبارزه امام 
آغاز شد حتی بحث نام و شهرت هم مطرح نبود و کسی 
نمی دانست که این عظمت امروز برای امام ایجاد می شود؛ 
ریشه اینگونه رفتار کردن وسعت روح و جان و شجاعت 
است. وی با بیان اینکه تلاقی آرمان های بزرگ ملت ایران 
در شخصیت امام نیز از دیگرعوامل عظمت ایشان است، 
ادامه داد: شجاعت مقوله ای نیست که از روز اول به صورت 
کامل در انسان ها قرار داده شده باشد؛ بلکه شجاعت را 
باید تمرین کنیم و مانند سایر خصلت ها در خود تکمیل 
و تقویت کنیم. یادگار امام اظهار کرد: فراموش نکنیم که 
شجاعت به معنای »تهوّر« و اینکه هرکس هرچه گفت ما 
با آن مخالفت کنیم، نیست؛ بنابراین، شجاعت به شرطی 
باعث سعادت می شود که توام با اندیشه و خرد باشد. وی 
سپس به عوامل جوانه زدن شجاعت در شخصیت انسان 
ها پرداخت و گفت: ریشه شجاعت امام به ارتباط روحی 

ایشان با خدا برمی گردد. در شرایط سال 42 وقتی نیمه 
شب به منزل امام در قم ریختند و ایشان را دستگیر کردند، 
خودشان نقل می کنند که »وقتی مرا با ماشین به تهران 
منتقل می کردند و یکباره ماشین از جاده منحرف شد و 
به سمت دریاچه نمک رفتند استنباط من این بود که می 
خواهند مرا بکشند؛ در آن لحظه هرچه به خودم رجوع 
کردم که ببینم می ترسم یا خیر، دیدم نمی ترسم«. این 
شجاعت به رابطه روحی امام با خدا برمی گردد. یادگار امام 
به دانشجویان توصیه کرد که در راستای تقویت شجاعت، 
ارتباط خود با خدا را تقویت کنند و تصریح کرد: وقتی 
این ارتباط برقرار شد جوهره شجاعت در وجود انسان ها 

پیدا می شود.
شجاعت را در محیط دانشگاهی 

و خانواده خود بارور کنید
وی با تأکید بر اینکه شجاعت را در محیط دانشگاهی و 
خانواده خود بارور کنید، یادآور شد: ایستادن در مقابل ظلم 
و تحمیل در دنیاى استکبارى، به شرطی ممکن است که 
تک تک ما شجاع باشیم، چرا که از افراد ترسو ملت شجاع 
زاییده نمی شود و ملت شجاع مولود تک تک افراد شجاع 
است. سید حسن خمینی در پایان با اشاره به تأکید رهبر 
معظم انقلاب بر ایجاد و تقویت کرسی های آزاداندیشی 
در دانشگاهها، گفت: این امر شجاعت در حوزه فکری را 
شامل می شود و باید همراه با شجاعت رفتاری در زندگی و 

فعالیت های اجتماعی باشد.

آیت الله سید حسن خمینی:

شجاعت باید توام با اندیشه و خرد باشد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تأکید بر اینکه باید به پیامبر )ص( تأسی 
کنیم، گفت: نباید به مردم توهین کرده و یا 
تحقیرشان کنیم؛ نباید با مردم خشن برخورد 
کنیم. اگر مردم را بترسانیم و خشن برخورد 

کنیم مثل پیامبر )ص( عمل نکرده ایم.
اکبر  والمسلمین علی  الاسلام  حجت 
مراسم  در  پنجشنبه  عصر  نوری  ناطق 
چهارمین سال درگذشت آیت الله محی 
الدین انواری اظهار داشت: خداوند پیامبر 
)ص( را برای ما اسوه قرار داده است. زمانی 
این پیامبر برای ما اسوه است که به روش، 
منش و اخلاق او تأسی کنیم. رئیس دفتر 
کرد:  تأکید  رهبری  معظم  مقام  بازرسی 
ما روحانیون مقدم بر بقیه هستیم؛ چون 

راهنمای بقیه هستیم و می خواهیم بگوییم 
»العلماء ورثاء الانبیا«. وراثت پیامبر در این 
است که ما را تکریم کنند؟ یا وراثت پیامبر 
در ابلاغ دین و نمونه بودن در جامعه و جلب 
انسان ها و گفتن حق و دفاع از حق و تحمل 
سختی ها برای امر به معروف و نهی از منکر 
است؟ وی ادامه داد: واقعا فاصله ما با پیامبر و 
ائمه معصومین )ع(که خودمان را پیروان آنها 
می دانیم زیاد است. پیامبر در بین وحشی 
ترین و خشن ترین انسان ها و انسان های 
هتاک مبعوث شد. پیامبر هیچ گاه قهر نمی 
کرد؛ اگر قهر می کرد نمی توانست کاری 
این آدم های  از  پیامبر )ص(  انجام دهد. 
وحشی عمار، یار و ابوذر درست می کند. 
ناطق نوری با بیان اینکه دیگر مثل استاد 

شهید مطهری به دنیا نمی آید، افزود: این 
فیلسوف و متفکر بزرگ برای اینکه بتواند در 
بین جوانان راه پیدا کند حوزه را رها کرد و 
به تهران آمد و در دانشکده الهیات مشغول 
تدریس شد. او برای اینکه بتواند جوانان را 
هدایت کند خودش را می شکند و پایین 
می آورد و داستان راستان می نویسد. اینکه 
شأن ما  نیست را نمی دانم چه کسی در آورده 
است؟ نباید خودمان را تافته جدابافته بدانیم؛ 
مثلًا بگوییم شأن من نیست سلام کنم یا 
جلوی کسی بلند شوم.  وی با طرح این سؤال 
که »اگر پیامبر این طور عمل می کرد می 
توانست موفق شود؟« ادامه داد: او اسوه است 
ما باید به او تأسی کنیم. البته بزرگانی داشتیم 
که می توانیم به آنها تأسی کنیم، وقتی در 

آغاز اولین دوره مجلس شورای اسلامی به 
دیدار امام رفتیم، فخرالدین حجازی شروع به 
تجلیل از امام کرد. اولین جمله ای که امام 
فرمودند این بود که من خوف این دارم  آنچه 
این آقا گفت باورم بیاید. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با تأکید بر اینکه خیلی به آیت 
الله انواری جفا شد و او ناشناخته ماند، نگاه 
مثبت به جامعه را ویژگی آیت الله انواری 
دانست و گفت: آیت الله انواری ناشناخته ماند 
چون اهل داد و فریاد و ادعا نبود. او در دوران 
انقلاب اسلامی  از پیروزی  مبارزات پیش 
سخت ترین شکنجه ها را دید. ولی در ارشاد، 
اخلاق و تواضع واقعا پیرو پیامبر )ص( بود. 
اگر مردم را بترسانیم و خشن برخورد کنیم 

مثل پیامبر عمل نکرده ایم.

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری:

نباید مردم را بترسانیم و تحقیرشان کنیم

یادداشت

سید حسن رضوی *

دکتر ناصر کرمی *

قمی های دلواپس دریاچه وقتی می بینند یا 
می شنوند که دریاچه نمک نفس های آخر 

خود را می کشد یا خطر خشک شدن آن را 
تهدید می کند، آه از نهادشان بلند می شود. 
بحران دریاچه نمک قم از 50 سال قبل آغاز 
شده و روند کندی را دنبال می کرده، اما از 
سال 82 همزمان با آغاز خشکسالی، این 
بحران شدت گرفته، به طوری که طی این 

سال ها، 11 روستای واقع شده در حد فاصل 
دریاچه نمک و »حوض سلطان« خالی از 

سکنه شده است

بحرانی که دامنگیر دریاچه ارومیه 
شده، دریاچه نمک قم را نیز گرفته،  

چنانچه پایتخت نشینان بخواهند بحران 
ریزگردهای شهر خود را مدیریت کنند 

باید فکری به حال دریاچه نمک کنند، زیرا 
این دریاچه نزدیکترین کانون ریزگرد به 

تهران است، گرچه سایر استان هایی که در 
این حوضه آبخیز قرار دارند 

نیز باید برنامه های مدیریتی خود را برای 
در امان ماندن از مخاطرات این 

دریاچه ارائه دهند

ریزگردها طی روندی 40-30 ساله شروع 
و توسعه یافته و در حال حاضر 400 

هزارهکتار از اراضی استان قم مستعد 
بیابانی شدن است و 40 هزار هکتار دیگر 
نیز در معرض ریزگردها قرار دارد که این 
مسأله به معنای نابودی اکوسیستم است

رییس هیات مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت 
و عدالت در بیانیه ای تاکید کرد: به دلیل سابقه ذهنی که اکثر 
مردم از فساد در شهرداری ها دارند، این اعتقاد به وجود آمده 
که گرچه مبارزه با فساد در همه جا ضروری است، دربرخی 
نهادها ضروری تر است که شهرداری یکی از این نهادهاست.

به گزارش ایرنا، احمد توکلی در بیانیه ای با بیان این که 
خبر واگذاری زمین در شهرداری تهران، راست یا دروغ، آثار 
مهمی دارد، آورده است: دلیل آن، اهمیت شورای شهر و 
شهرداری مرکز کشور است. وی در ادامه این بیانیه افزود: این 
دو نهاد به منزله مجلس و دولت محلی در دموکراسی های 
فدرالی و حتی در مردمسالاری دینی، نقش گسترده ای در 
زندگی اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی مردم دارند. در واقع 

به دلیل سابقه ذهنی که اکثر مردم از فساد در شهرداری ها 
دارند، این اعتقاد به وجود آمده که گرچه مبارزه با فساد در 
همه جا ضروری است، دربرخی نهادها ضروری تر است که 
شهرداری یکی از آن جاها است. توکلی در این بیانیه خاطر 
نشان کرد: بنابراین دعاوی منتشر شده باید بدون اتلاف وقت 
بررسی و درستی یا نادرستی اتهامات به سرعت آشکار شود، 
این بررسی باید به اصلاح سریع فساد احتمالی، مجازات قاطع 
مرتکبان و ارزیابی مدیرانی منجر گردد که سوءاستفاده های 
احتمالی در مدیریت آنان واقع شده است. وی در ادامه این 
بیانیه آورده است: سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و 
عدالت بنابر وظیفه ذاتی خویش موضوع را در دستور کار 
خود قرار داده است و نیازمند یاری مردم خوب تهران است 

تا اطلاعات و اسناد خود را در این باره به دیده بان برسانند. 
رییس هیات مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان شفافیت و 
عدالت در این بیانیه تاکید کرد: انشاءالله این نهاد متعلق به 
مردم با سرعت و دقت وظیفه دینی و ملی خود در شفاف 
شدن امورشهرداری ادامه خواهد داد، به همین خاطر تا این 
جا، دیده بان از نامه شهردار تهران و رئیس شورای شهر تهران 
به مقامات قضایی و درخواست رسیدگی استقبال می کند. 
توکلی در این بیانیه افزود: مردم محق هستند بدانند عوارضی 
که می دهند، چگونه خرج می شود، دیده بان شفافیت و 
عدالت در احقاق این حق دینی و عقلی پشتیبان مردم است 
و به کوشش خویش برای حاکم شدن شفافیت در همه 

عرصه های حکومت ادامه خواهد داد.

احمدی توکلی:

مبارزه با فساد در برخی نهادها مانند شهرداری ضروری تر است

خبـــر
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برگزاری هفتاد و دومین  مزایده کتبی سراسری املاك و مستغلات سازمان اموال و املاك ستاد با شرایط و تسهیلات ویژه به شرح جداول ذیل اعلام می گردد؛ لذا متقاضیان محترم  خرید املاك می توانند از روز شنبه  مورخ 95/06/06 تا پایان روز سه شنبه 
مورخ 95/06/16 همه روزه بجز ایام تعطیل از ساعت 8  صبح الی 17/30و  روز چهار شنبه مورخ 95/06/17 از ساعت 8 الی 10/45صبح )صرفاً در محل بازگشایی پاکتها به شرح توضیحات ذیل( جهت اطلاع از شرایط ودریافت اوراق شرکت در مزایده به 

محلهای ذیل و نیز  )وب سایت به نشانی www.ssa-s.ir(مراجعه نمایند.
ملاحظات:

اخذ درخواستهای پیشنهادی به همراه فرم شرکت در مزایده و اصل یك فقره چك تضمینی در وجه متقاضی به میزان ۵% قیمت پایه ملك در روزهای   شنبه مورخ  95/06/13 الی سه شنبه مورخ  95/06/16    و در ساعات تعیین شده صورت می پذیرد؛   -1
شایان ذکر است اخذ درخواستهای پیشنهادی در روز چهار شنبه  مورخ 95/06/17  از ساعت 8 الی 11 صرفاً در محل بازگشایی پاکتها صورت می پذیرد.

نحوه دریافت ثمن معامله و شرایط اقساط ) بدون کارمزد( جهت تنظیم مبایعه نامه به شرح جدول ذیل می باشد:  -2
تبصره 1:در خصوص املاك و اراضی که در زمان تنظیم مبایعه نامه آماده تحویل می باشند و یا املاك و اراضی که مسئولیت رفع تصرف و اعمال ید مالکانه و تحویل ملك به عهده خریدار است، هنگام تنظیم مبایعه نامه مبلغ 10% زمان تحویل ملك به حصه نقدی )پیش 

پرداخت( اضافه خواهد شد.
تبصره2:پرداخت تتمه ثمن معامله ) حصه غیر نقدی( به صورت نقد از تاریخ تنظیم مبایعه نامه به مدت سه ماه   )سررسید اولین قسط( موجب برخورداری از تخفیف پرداخت نقدی به شرح جدول ذیل می گردد.

3- مطالعه و رعایت دقیق مفاد فرم شرکت در مزایده و نمونه فرم مبایعه نامه الزامی می باشد.
4- پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش ، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط می باشد.

۵- شایان ذکر است کلیه املاك عرضه شده به استثناء مواردی که سهم عرضه شده در ستون ملاحظات قید گردیده ششدانگ می باشد .)متراژ مندرج در ستون عرصه و اعیان ،مساحت کل شش دانگ است(
۶- بازگشایی پاکتهای ارائه شده در روز چهار شنبه مورخ 95/06/17 رأس ساعت 11 در دفتر فروش اداره کل اصفهان واقع در  خیابان حکیم نظامی ،خیابان حسین آباد ،پلاک 40 ، همزمان در سراسر کشور انجام خواهد شد.

7- اولویت خرید ردیف های دارای ستاره ) 33 و 35 الی 50 مزرعه محمد آباد نوش آباد ( با متقاضیانی می باشد که یکجا درخواست خرید ارائه نمایند.
8- کلیه املاك عرضه شده با وضعیت موجود به فروش می رسند و بازدید از ملك مورد درخواست الزامی است.

9- شایان ذکر است مهلت تهیه اوراق شرکت درمزایده صرفاً تا ساعت 10/45صبح روز چهار شنبه مورخ 95/06/17  درمحلهای تعیین شده می باشد.
10- اخذ فرم الحاقیه پیرامون اطلاعات تکمیلی املاک و امضاء و تحویل آن به همراه فرم تقاضای شرکت در مزایده الزامی است. بدیهی است هر گونه ادعایی مبنی بر عدم اطلاع یا عدم قرائت یا عدم امضاء این فرم الحاقیه و یا عدم ارایه آن از سوی حوزه های اجرایی 

قابلیت استماع ندارد.
11- ودیعه شرکت در مزایده نفرات چهارم و بعد از آن در اولین روز اداری پس از اعلام نتایج )پنج شنبه  مورخ 95/06/18( در محلهای تعیین شده با در دست داشتن اصل رسید و به شخص متقاضی مسترد خواهد شد.

 توضیح اینکه  الباقی ردیف های درج نشده در لیست زیر ) 1 و 3 الی 30 ( مربوط به املاک اصفهان، نجف آباد و شاهین شهر بوده که برای اطلاع از آنها علاوه بر مراجعه به وب سایت فوق الذکر و روزنامه های سراسری می توانید به روزنامه 
های استانی اصفهان در روزهای یک شنبه مورخ 1395/06/07 روز نامه نسل فردا ،   سه شنبه 1395/06/09 روزنامه کیمیای وطن و  شنبه 1395/06/13 روزنامه اصفهان زیبا مراجعه نمایید.

مهلت شرکت در مزایده از روز شنبه  مورخ 95/06/06 تا ساعت 11 روز چهار شنبه مورخ  95/06/17 می باشدلیست املاك ) به شرح ذیل (
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با حضور در حرم حضرت معصومه)س(؛

2 عضو تیم ملی جودو مدال  جهانی خود را 
به آستان مقدس قم اهدا کردند

 طی مراسمی با حضور تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( دو نفر از 
اعضای تیم ملی جودو، مدال های طلا و نقره مسابقات جهانی خود را به این آستان شریف 

اهدا کردند. 
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در مراسمی که 
عصر چهارشنبه در سالن محراب حرم مطهر برگزار شد، آقایان محمدرضا صحرایی و 
محمد حسن سالاری، مدال طلای کاتا تیمی مسابقات جهانی مجارستان و مدال نقره 
کاتا تیمی مسابقات جهانی آلمان را به موزه آستان مقدس قم اهدا کردند.تولیت آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در این مراسم گفت: خداوند در قرآن کریم افرادی را 
که ایمان آورده و ایمان خود را حفظ کنند، علاوه بر این که بر ایمانشان می افزاید، از آن ها 

به عنوان جوانمرد یاد می کند.
ورزشکار حقیقی، گرفتار فساد و بداخلاقی نمی شود

آیت الله سید محمد سعیدی به روایتی از امام علی)ع( اشاره کرد که جوانمرد را کسی 
معرفی می کند که از پستی ها و زشتی ها دوری کند.

وی درباره حضور ورزشکاران در کشورها و مسابقات مختلف گفت: پستی و زشتی در 
همه جا، از جمله در عرصه ورزش نیز وجود دارد، ورزشکاری که در این عرصه خود را 
ببازد، از نگاه معرفتی ورزشکار نیست، هرچند که از نظر ظاهری ورزشکار و حتی قهرمان 
هم باشد.امام جمعه قم افزود: ورزشکاری که از پهلوانی سخن می گوید، ولی این روحیه 
در عمل او ظهور و بروزی نداشته باشد، نمی توان او را پهلوان نامید. ورزشکار تلاشش باید 
این باشد که پهلوان باشد، نه برنده میدان مسابقه. پهلوان کسی است از درون، اندیشه، 
فرهنگ و فکر والایی داشته باشد، کسی که مانند پوریای ولی، برای رضای خدا، حتی 
تن به شکست بدهد.وی با اشاره به اهتمام ورزشکاران به ارزش های اخلاقی، گفت: این 
که مشاهده می شود ورزشکاری از برگزاری مسابقه با ورزشکاری از کشوری که غاصب و 
جنایت کار است، دوری می کند تا ارزش های دینی خود را حفظ کند، بسیار ارزشمند 
است.آیت الله سعیدی ادامه داد: بزرگان ما ترس از خدا را معیار اصلی پهلوانی معرفی 
می کنند؛ چرا که قدرت بدنی بدون ترس از خدا، موجب طغیان و فساد می شود.تولیت 
آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان این که ورزشکاری که در عرصه ملی 
و بین المللی در مسابقات شرکت می کند، تنها متعلق به خود نیست، گفت: این ورزشکار، 
نباید از مهارت و توانایی ورزشی خود استفاده شخصی کند، چراکه متعلق به ملت و 
کشورش است.در این مراسم، آرش میراسماعیلی، قهرمان جهان و نایب رئیس فدراسیون 
جودو و جمعی از مسئولان این رشته در قم نیز حضور داشتند.خاطرنشان می شود مدال 
طلای کاتا تیمی مساباقت جهانی مجارستان، نخستین مدال طلای این رشته بود که 

توسط محمد رضا صحرایی و محمد حسن سالاری کسب شد.

آقای کی روش متشکریم، اما انتقاد وارد است 

ایران صبور یا خوش شانس؟ 
بردن قطر به هر شکل ممکن دلچسب بود اما این برد سخت، بزرگ، حساس و مهم و 
کسب هر سه امتیاز اولین بازی مرحله مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه نمی تواند دلیلی 
باشد برای پوشاندن عیب ها و نگفتن نقص های تیم ملی. هرچند پس از چند سال همه 
یاد گرفته ایم برای تیم کی روش باید خیلی صبور بود و چه خوب که این برد لحظات 
آخری کم کم ظرفیت و شکیبایی مان را در فوتبال بالا ببرد.پس از یاد گرفتن صبر که 
شاید نشانی از ایمان داشتن به تیم کی روش است باید حرفه ای گری را آموخت. جایی 
که همچنان به شدت در آن نیاز به آموزش داریم که در لحظات حساس و پر التهاب 
درگیر حواشی بی نتیجه نشویم. به خصوص اینکه همه هم از پیش می دانند که مقابل چه 
حریفی، با چه سابقه ای و چه شیوه ای قرار می گیرند. یادمان نرود ما در قاره آسیا هستیم 
و رقبای همیشگی و تکراریمان همین اعراب حاشیه خلیج فارس و انصافاً بازی مقابل این 
ها آستانه تحمل بالایی را می طلبد. این مساله در مورد داوری بازی ها مصداق دارد. داور 
سریلانکایی هرچقدر بد و بی تجربه اما در حد کیفیت فنی مسابقه بود. داوری آسیایی برای 
مسابقه ای آسیایی. یعنی کولینای مشهور هم شاید در چنین جو و شرایطی قرار نگرفته 
بود تا بداند باید چه کار کند چه برسد به این داور سریلانکایی که احتمالاً تصورش از فوتبال 
در حد کشور خودش بود و ضعف های داوری اش هم مرتبط به همین موضوع ساده.

جشن و شادمانی برای کسب سه امتیاز مقابل قطر سرسخت وقتی خیلی زود فروکش 
می کند که راه طولانی روبرو را در نظر بگیریم. 9 بازی باقیمانده و همین چند روز آینده 
که باید در آن سوی قاره کهن به مصاف چین برویم.  پس باز بهتر است که پس از کلی 
بالا و پائین پریدن بابت گل دقایق پایانی گوچی، احساساتمان را کنترل کنیم و تمرکزمان 
را روی بازی بعدی قرار دهیم.هنوز خیلی زود است که با تنها یک بازی وضعیت تیم ملی 
را خیلی موشکافانه بررسی کرد اما این دلیلی برای انتقاد نکردن از شرایط فنی تیم و به 
خصوص تصمیمات )به نظر( اشتباه کی روش که حالا چند سال است هدایت تیم فوتبال 
ایران را بر عهده دارد هم نیست. البته که نقدهایی از سر دلسوزی و با ارائه راهکار که شرایط 
تیم ملی فوتبال کشورمان و بازی چند روز آینده را نیز در نظر بگیرد. مثلًا در مورد استفاده 
از بازیکنان ناآماده، بدون تیم و تمرین که اثراتش را در بازی بی کیفیت تیم ملی شاهد 
بودیم. و باید اعتراف کرد که خوش شانس بودیم که خوش شانس بودیم! وگرنه فاصله 
کسب حداکثر و حداقل امتیاز برابر قطر اندازه اشتباه سنگربان قطری ها بود.همان طور که 
وظیفه همه ماست تا بدون هیچ بهانه ای از کی روش و شاگردانش )یا هر مربی و گروه 
بازیکنانی( برای رسیدن به جام جهانی حمایت کنیم، اعتقاد به اینکه تیم ملی برده است 
و باید بی خیال گشتن و پیدا کردن اشکالات این تیم بود کاملًا اشتباه است. باید بپذیریم 
هر کس دیگری جای کی روش روی نیمکت تیم ملی می نشست )به ویژه مربیان داخلی( 
با این شیوه بازی به شدت مورد انتقاد قرار می گرفت که تیم ملی هرچقدر در کارهای 
دفاعی عالی و بی نقص بود در کارهای تهاجمی منتظر اوت دستی ها و ارسال)هایی که در 
بازی مقابل قطر همگی نامید کننده بودند( و ضربات آزاد و اشتباهات حریف بود و برنامه 
تاکتیکی مطلوبی در کارهای هجومی نداشت. پس جایز است وقتی تیم کی روش خوب 
نیست بدون هیچ لکنتی این موضوع را یادآور شد. هر تیمی در روزهای شکست و ناکامی 
نیاز به حامی دارد و در روزهای پیروزی نیازمند دلسوز است. پس همان قدر که حق داریم 
برای برد شیرین مقابل قطر خوشحال باشیم باید به کارشناسان حق داد نمایش فنی ایران 
مقابل قطر را نقد کنند.به امید پیروزی های بعدی و رسیدن به جام جهانی 2018 روسیه

کارت قرمز در اولین تجربه مربیگری 

چرا جواد نکونام اخراج شد؟ 
کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران در اولین تجربه مربیگری از زمین اخراج شد تا 

رکوردی جاودانه را برای خود ثبت کند. 
جواد نکونام دستیار کارلوس کی روش و عصای دست سابق این مربی در ترکیب تیم 
ملی بعد از 90 دقیقه جنب و جوش در کنار زمین، اعتراض به داوری و صحبت با بازیکن 

ها در نهایت در انتهای بازی جنجال بزرگی را در ورزشگاه آزادی به راه انداخت.
 نکونام که به شدت از گل زده رضا قوچان نژاد خوشحال بود بعد از شادی گل به سبک 
بازیگری از جلوی نیمکت قطر گذاشت و خود را به سعید عزت اللهی رساند تا با شماره 
۶ تیم ملی شادی خود را تقسیم کند . در این لحظه سرمربی قطر و دو تیم از مسئولین 
این تیم به سمت نکونام دویدند و از او بابت حرکتی که در این فعل و انفعال انجام داده 

انتقاد کردند.
سرمربی قطر در این هجوم با انگشت به سرش اشاره می کرد و  با هجوم سایر نیمکت 

نشین ها ، این  درگیری لفظی به سرعت جنبه های خشونت آمیز و فیزیکی پیدا کرد. 
در این بین دو بازیکن نیمکت نشین قطری پیش قراول بقیه بودند و در 2 مورد  هم 
اقدام به تعرض به کاپیتان سابق تیم ملی ایران کردند. این درگیری با دخالت تیموریان ، 
منتظری ، دژاگه ، حقیقی ، حسینی و بازیکنان ایران و اعضای کادر فنی بعد از سه چهار 

دقیقه کنترل شد و البته داور او را از زمین اخراج کرد . 
خود نکونام در این مورد گفته که به هنگام دویدن از مقابل نیمکت قطر مشت های خود 
را گره کرده اما حسن الهیدوس کاپیتان تیم قطر  هم می گوید جواد کاری کرده که او 

از گفتنش شرم دارد. 
نکونام که به دلیل این حرکت جنجالی در نهایت با رای داور از زمین مسابقه اخراج 
شد در پایان مسابقه در گفت و گو بادوربین ها تعصب ویژه اش به تیم ملی را عامل 
این اتفاقات عنوان کرد اگرچه بهتر بود با توجه به برتری ایران نکونام هم خودش را 

کنترل می کرد. 
البته شاید اگر هر کس دیگری هم جای نکونام والبته سایر نیمکت نشین های تیم ملی 
بود رفتاری این چنین کنترل نشده ازخود بروز می داد اما  دویدن یکی از اعضای کادرفنی 

تا دروازه دورتر چیزی بود که هرگز به چشم ندیده بودیم.

جشن 80 هزار نفری در لحظه پایانی

بردن به سبک کارلوس

تیم  ملی فوتبال ایران در آخرین دقایق بازی با قطر 
میهمان خود را با شکست بدرقه کرد.

تیم ملی فوتبال ایران از ساعت 21 پنجشنبه شب 
در ورزشگاه پر از تماشاگر آزادی در اولین دیدار خود در 
چارچوب مرحله انتخابی جام جهانی 2018 به مصاف 
قطر رفت و با نتیجه 2 بر صفر به برتری رسید. رضا 
قوچان نژاد در دقیقه 4+90 و علیرضا جهانبخش در 

دقیقه 10+90 برای ایران گلزنی کردند.
داور این دیدار از کشور سریلانکا بود.

احسان  بیرانوند،  علیرضا  ایران:  ملی  تیم  ترکیب 
رضاییان،  رامین  حسینی،  سیدجلال  حاج صفی، 
آندرانیک تیموریان، پژمان منتظری، علیرضا جهانبخش، 
سردار آزمون )83-کریم انصاری فرد(، سعید عزت اللهی، 
اشکان دژاگه )۶8-وحید امیری( و  مهدی طارمی)7۶-

رضا قوچان نژاد(.
ترکیب تیم ملی قطر: امینه لکومته، عبدالکریم حسن، 
لوئیز جونیور، علی اسدالله، رودریگو تاباتا )70-حسن 
عفیف(، حسن الهایدوس،  سباستین سوریا، پدرو کوریا 
)7۶-محمد موسی(، بولم خوخی، احمد یاسر، کریم 

بودیاف.
نیمه اول:

 دقیقه ۶: ارسال ضربه کاشته از سمت چپ توسط 
اشکان دژاگه روی دروازه قطر با دفع مدافعان قطری 
همراه شد که در ادامه، آندرانیک تیموریان نتوانست از 

ضربه برگشتی استفاده کند.
دقیقه 7: ضربه کاشته روی دروازه تیم ملی ایران 
ارسال شد که با سرعت عمل مدافعان کشورمان مهار 

شد.
دقیقه 12: فرار سوریا از سمت چپ و ورودش به 
محوطه جریمه اولین خطر بازی را ساخت. شوت محکم 

این بازیکن به خوبی توسط علیرضا بیرانوند مهار شد.
دقیقه 14: پاس در عمق زیبای اشکان دژاگه، مهدی 
طارمی را به راه انداخت اما قبل از طارمی، لکومته گلر 

قطر به توپ رسید.
دقیقه 17: پرتاب اوت احسان حاج صفی از سمت 
چپ دروازه قطر درست درون دستان دروازه بان قطر 

فرود آمد.
تا  اشتباه شد  دچار  احسان حاج صفی  دقیقه 18: 
مهاجم تیم ملی قطر صاحب توپ وارد محوطه جریمه 

شود. شوت محکم این بازیکن توسط بیرانوند مهار شد.
دقیقه 19: ضربه محکم اشکان دژاگه از پشت محوطه 
جریمه با فاصله ای نسبتاً زیاد به اوت رفت. در این لحظه 
دروازه بان  تیم ملی قطر قصد وقت کشی داشت که داور 

در این مورد به او یک تذکر جدی داد.
دقیقه 21: خیمه سنگین قطری ها روی دروازه تیم 
ملی همراه با پاس پشت دفاع به سوریا مهاجم این تیم 
شد اما سوریا در آفساید قرار داشت و به همین علت 

بازی متوقف شد.
دقیقه 2۶: مدافع قطر درست در نیم دایره محوطه 
اما داور  جریمه خودی، سردار آزمون را متوقف کرد 

سری لانکایی اعلام خطا نکرد.
دقیقه 28: داور، علیرضا جهانبخش را به گوشه ای از 
زمین برد و در مورد اعتراضاتش به تیم داوری، تذکر 

جدی داد.
دقیقه 32: علیرضا جهانبخش پس از عبور از دو مدافع 
قطری، در حالتی نامتعادل به سمت دروازه شلیک کرد 
که توپش با فاصله ای بسیار کم از بالای دروازه قطر از 
دست رفت. این بهترین فرصت ما در 32 دقیقه ابتدایی 

بود.
محوطه  داخل  طارمی  مهدی  دقیقه 33: شیرجه 
جریمه از نظر داور سری لانکایی پنالتی تشخیص داده 

نشد.
دقیقه 3۵: ارسال جونیور بازیکن برزیلی تیم ملی قطر 
با مهار به موقع سیدجلال حسینی به کرنر رفت. در ادامه، 

کرنر روی دروازه ایران آمد که با اشتباه علیرضا بیرانوند 
مقابل پای عبدالکریم حسن افتاد ولی او توپ را گم کرد 

و فرصت خوب برای گلزنی قطر از دست رفت.
دقیقه 39: اشکان دژاگه به خاطر تکل خشنی که روی 

پای سوریا زد، از داور بازی کارت زرد دریافت کرد.
دقیقه 43: پاس علی اسدالله به سمت چپ، به پدرو 
کوریا رسید ولی شوت کوریا از بالای دروازه ایرن به شکل 

خطرناکی به اوت رفت.
دقیقه 4۵: ارسال کاشته توسط اشکان دژاگه به تیر 

دوم، توسط لکامته به اوت فرستاده شد.
دقیقه 2+4۵: سانتر زیبای علیرضا جهانبخش در 
محوطه جریمه با ضربه قیچی برگردان مهدی طارمی 

از دست رفت.
این نیمه با تساوی بدون گل دو تیم به اتمام رسید و 
تیم ملی تنها یک فرصت گل داشت. این در حالی است 
که در نیمه اول بازیکنان و مربیان ایران در این نیمه بارها 

و بارها به تصمیمات داور اعتراض کردند. 
نیمه دوم:

دقیقه 47: پرتاب اوت توسط آندو تیموریان قبل از 
رسیدن به سعید عزت اللهی، توسط مدافعان قطر مهار 

شد.
دقیقه 49: پاس عرضی سوریا به علی اسدالله رسید 

ولی ضربه او به خوبی توسط بیرانوند دفع شد.
دقیقه ۵8: پاس در عمق جهانبخش در سمت چپ 
محوطه جریمه به اشکان دژاگه رسید که این بازیکن 

توپ خود را به راحتی از دست داد.
دقیقه ۶0: حرکت سریع و تکنیکی سردار آزمون، خط 
دفاع قطر را بهم ریخت اما یک لحظه توپ را گم کرد تا 
مهدی طارمی از راه رسیده و این توپ را از دست بدهد.

دقیقه ۶2: ارسال دیدنی علیرضا جهانبخش از سمت 
راست با ضربه سر احمد یاسر مهار شد تا از یک فرصت 

طلایی برای گلزنی ایران جلوگیری شود.
دقیقه ۶۶: در یک رفقت و برگشت، توپ به پشت 
مدافعان قطر رسید و نزدیک بود موقعیت برای مهدی 
طارمی مهیا شود ولی عبدالکریم حسن از راه رسید و 

خیلی سریع توپ را به کرنر فرستاد.
داخل  به  منتظری  پژمان  بلند  ارسال  دقیقه 72: 
محوطه جریمه برای استفاده سه بازیکن ایران فرصت 
ایجاد کرد ولی خروج به موقع لکامته، برنامه ایران برای 

گلزنی را خراب کرد.
دقیقه 7۵: پرتاب اوت بلند از احسان حاج صفی به تیر 
اول، روی سر سیدجلال حسینی فرود آمد. حسینی 
قصد داشت با پشت سر، برای بازیکنان دیگرمان موقعیت 

سازی کند اما ضربه سر او به مهاجمان ایران نرسید. 
دقیقه 78: شوت سرکش بولم خوخی از پشت محوطه 
جریمه، با فاصله ای اندک از کنار تیر عمودی دروازه ایران 

به اوت رفت.
دقیقه 78: درگیری شدیدی بین احسان حاج صفی 
و محمد موسی به وجود آمد که با پادرمیانی داور ختم 

به خیر شد.
دقیقه 8۵: کرنر قطری ها می رفت تا دردسر بزرگی را 
در لحظه غفلت مدافعان ایران برای تیم ملی درست کند 
اما در آخرین لحظه، مهاجمان قطری توپ را رها کردند.

دقیقه 87: دو فرصت طلایی برای تیم ملی به وجود 
آمد. پاس زیبای قوچان نژاد در دهانه دروازه با ضربه 
سر کریم انصاری فرد به طرز عجیبی از دست رفت. در 
برگشت پاس رو به جلوی علیرضا جهانبخش بود که 

توسط مدافعان قطری مهار شد.
دقیقه 88: داور سری لانکایی به رامین رضاییان نیز 

کارت زرد نشان داد.
دقیقه 89: پژمان منتظری که با یک تکل منجر به 
خطای نسبتاً شدید، مهاجم قطری را متوقف کرده بود، 
از داور کارت گرفت تا تعداد بازیکنان اخطاری تیم ملی 

به عدد سه برسد.

دقیقه 4+90 )گل(: اشتباه لکومته در شروع مجدد به 
بدن کریم انصاری فرد برخورد کرد تا در برگشت توپ، 
انصاری فرد با یک پاس به بغل، رضا قوچان نژاد را در 
موقعیت تک به تک قرار بدهد. قوقان نژاد نیز با یک ضربه 
زیبا گلزنی کرد. پس از این گل بازی برای چند دقیقه 
متوقف شد و در حالی که ۶ دقیقه وقت اضافه گرفته 

شد، بازی تا دقیقه 103 ادامه یافت.
دقیقه 10+90 )گل(: پاس رو به جلوی آندرانیک 
تیموریان به علیرضا جهانبخش رسید تا او با یک حرکت 
بدن، مدافع پیش روی خود را بردارد و با یک شلیک زیبا، 

دروازه حریف را باز کند.
تیم ملی کشورمان در نیمه اول نتوانست بازی خوبی 
ارائه کند اما در اواخر نیمه دوم، تمرکز بهتر و تاکتیک های 
تهاجمی تری داشت تا بتواند بیشتر از حریف، صاحب 

فرصت گلزنی شود. 
همچنین در دیگر دیدارها در این گروه، کره جنوبی 
موفق شد با حساب 3 بر 2 از سد چین عبور کند. 
ازبکستان نیز با نتیجه یک بر صفر سوریه را از پیش 
رو برداشت و صاحب اولین سه امتیاز در روز اول دور 
اول  پایان روز  ایران در  این حساب  با  مقدماتی شد. 

صدرنشین شد.
قوچان نژاد:داشتم شادی می کردم

ندیدم چه اتفاقی رخ داد
مهاجم تیم ملی گفت:پس از اینکه گل زدم،آن قدر 

خوشحال شدم که سمت تماشاگران رفتم.
رضا قوچان نژاد درباره اتفاقات رخ داده پس از گل خود 
و درگیری میان بازیکنان دو تیم اظهار داشت:واقعا من 
ندیدم چه اتفاقی رخ داد.پس از اینکه گل زدم،آن قدر 

خوشحال شدم که سمت تماشاگران رفتم.
وی درباره اینکه آیا چنین اتفاقاتی در فوتبال درست 
است رخ بدهد عنوان کرد:نه،اصلا درست نیست چنین 
اتفاقاتی در فوتبال رخ بدهد.با این وجود من اصلا ندیدم 

داخل زمین چه رخ داد و در حال شادی بود.
انصاری فرد:طبیعی بود به مشکل بخوریم

مهاجم تیم ملی گفت:من وقتی گل را زدیم شادی 
کردم و پس از لحظاتی دیدم دعوا شده است.

کریم انصاری فرد پس از پیروزی ایران مقابل چین 
اظهار داشت:خدا را شکر به پیروزی رسیدیم.حساسیت 
بازی بالا بود و طبیعی بود کمی به مشکل بخوریم.با 

تجربه بالا به پیروزی رسیدیم.
وی درباره درگیری پس از گل نخست ایران گفت:من 
وقتی گل را زدیم شادی کردم و پس از لحظاتی دیدم 
دعوا شده است.صحنه را ندیدم ولی درگیری شدیدی 
بود.انصاری فرد درباره دیدار با چین بیان داشت:بازی 
سختی با چین داریم.مطمئنا به چین می رویم که پیروز 

شویم.
آزمون:قطری ها غیرت ندارند

 مهاجم تیم ملی گفت: ما داشتیم خوشحالی گل می 
کردیم و هیچ ایرادی نداشت.

سردار آزمون پس از پیروزی تیم ملی مقابل قطر در 
لحظات پایانی اظهار داشت:فوتبال  90 دقیقه است و ما 
بردیم اما داور خیلی بد قضاوت کرد. نمی دانیم که چه 
بدی کردیم به داور که این طور قضاوت کرد. خیلی اذیت 

شدیم. خطاهای صد در صد را نمی گرفت. 
وی درباره اعتراض قطری ها به شادی جواد نکونام 
گفت:قطریها فقط ایرانی ها را می بینند و خودشان را 
نمی بینند.می دانید چیست آنها غیرت ندارند. خب چه 
کسی گل بزند خوشحال نیست. ما داشتیم خوشحالی 
ایرادی نداشت. آزمون درباره  گل می کردیم و هیچ 
وقت تلف کردن قطری ها بیان داشت:اینها همین طور 

هستند. فقط کارشان وقت تلف کردن است.
جهانبخش:وقت کشی بچه ها را اذیت کرد

مهاجم تیم ملی گفت:این برد و گل خودم را به تمام 
هواداران تقدیم می کنم.

علیرضا جهانبخش پس از بازی ایران مقابل قطر درباره 
حواشی به وجود آمده در حین و پس از بازی اظهار 
داشت:وقت کشی ها بچه ها را اذیت می کرد. در آخر گل 
را زدیم و سه امتیاز را گرفتیم.وی افزود:خیلی خوشحالم 
که توانستم در این برد تاثیر گذار باشم. خدا را شکر که 
در خانه سه امتیاز را گرفتیم. این برد و گل خودم را به 

تمام هواداران تقدیم می کنم.
بیرانوند:فکر کردم بازی مساوی تمام شد

دروازه بان تیم ملی گفت:خوشحالم در نهایت پیروز 
میدان شدیم. علیرضا بیرانوند پس از پیروزی ایران مقابل 
قطر اظهار داشت:خوشحالم که سه امتیاز را گرفتیم.مردم 
برای ما سنگ تمام گذاشتند.فکر کردم بازی تمام شده 
است و مساوی کردیم.این پیروزی را به مردم تقدیم می 
کنیم. وی درباره درگیری ها در پایان بازی گفت:دقایق 
پایانی احساساتی شدیم و نمی دانستیم داریم چه کار می 

کنیم.خوشحالم در نهایت پیروز میدان شدیم.
امیری:مشت محکمی به دهان قطر زدیم

گفت:مهم ترین مساله بردن ما بود.
ایران مقابل قطر اظهار  از بازی  وحید امیری پس 
داشت:خوشحالم در اولین گام سه امتیاز را گرفتیم.

امیدوارم با تدابیر کادر فنی بتوانیم در بازی با چین هم به 
نتیجه خوبی برسیم.بازی چین با کره جنوبی را دیدیم.

تیم دشواری است و باید مراقب باشیم.
وی درباره درگیری ها در بازی گفت:من با قوچان نژاد 

داشتم شادی می کردم.اصلا ندیدم چی شده است.
امیری افزود:فوتبال همین است.بزن بزن دارد.متاسفانه 
این بازی خیلی درگیرانه بود و باز هم متاسفانه قطر این 
روند را شروع کرد.مهم ترین مساله بردن ما بود.مشت 

محکمی به دهان قطر زدیم.
تیموریان:داور انسان است و جایزالخطاست

کاپیتان تیم ملی گفت:هدف ما اهتزاز پرچم ایران 
در جام جهانی 2018 است. آندرانیک تیموریان درباره 
دیدار ایران مقابل قطر اظهار داشت:خوشحالم که با 
دست پر از ورزشگاه بیرون رفتیم.از حالا آماده بازی های 
بعدی می شویم. وی درباره داوری گفت:داور روی برخی 
برخوردها که روی عزت اللهی و دژاگه که ۵0-۵0 انجام 

شد، اشتباه سوت زد.او انسان است و جایز الخطاست.
تیموریان درباره حضور 100 هزار تماشاگر در ورزشگاه 
اظهار داشت: با تدابیری که فدراسیون فوتبال اندیشیده 
بود این نوید را می داد که مردم خونگرم ما به استادیوم 
بیاین.امیدوارم تا آخر مسابقات همین طور از ما حمایت 
کنند تا تیم ملی را در جام جهانی ببینیم. به عنوان یکی 
از کوچک ترین بازیکنان تیم ملی از همه عزیزان تشکر 
می کنم، آنها آمدند تا از تیم خودشان حمایت کنند؛ 
چراکه همه ما یک تیم هستیم. همه ما از شما خبرنگاران 
گرفته تا ما ملی پوشان عضو یک تیم هستیم .هدف ما 

اهتزاز پرچم ایران در جام جهانی 2018 است.
حسینی: بعد از گل اول فقط خوشحالی کردیم

مدافع تیم ملی ایران پس از برد برابر قطر گفت: ما 
پس از گل اول فقط خوشحالی کردیم و هیچ تنشی 
ایجاد نکردیم سیدجلال حسینی، مدافع تیم ملی فوتبال 
کشورمان پس از برد شیرین برابر قطر گفت: خدا را شکر 
توانستیم این بازی را ببریم. قطری ها از ابتدا فقط به فکر 
ایجاد تنش بودند، ولی ما فقط تمرکزمان روی بازی بود. 
داور هم با سوت هایی که زد از لحاظ روانی تیم ما را اذیت 
کرد. او تلاش کرد جو بازی را خراب کند، ولی ما خودمان 

را مشغول این حواشی و تنش ها نکردیم.
وی درباره حواشی ایجاد شده در این مسابقه اظهار 
داشت: ما بعد از گل اول فقط خوشحالی کردیم. این 
طبیعی است که یک تیم پس از گلزنی خوشحالی کند. 
حسینی درباره بازی برابر چین خاطر نشان کرد: ما 
بازی خیلی سختی برابر چین داریم. فیلم های بازی این 

تیم را دیده ایم. چینی ها امسال تیم بسیار خوبی دارند.
مدافع تیم ملی فوتبال ایران با تشکر از هواداران تصریح 

کرد: هواداران امروز تأثیر زیادی در برد ایران داشتند و کار 
قطر را بسیار سخت کردند.

پیروانی:  هر دو تیم به داوری اعتراض داشتند
مدیر ورزشی تیم ملی کشورمان گفت: هیچ اتفاقی 
رخ نداد و ما انتظار نداریم در مورد میزبانی ایران، حرف و 

حدیثی به وجود بیاید.
 افشین پیروانی در جمع خبرنگاران گفت: خدا را شکر 
که برد خوبی را تجربه کردیم. هم خوب بازی کردیم، هم 
گل زدیم و هم بردیم. قطر هم تیم قوی و قدرتمندی 

بود. 
وی در مورد شرایط داوری و اعتراض کادرفنی اظهار 
داشت: این طور نبود که فقط ما اعتراض داشته باشیم. 
اگر اعتراضی بود، مربوط به هر دو تیم بود. اعتراض روی 
گل را نیز تیم ملی قطر شروع کرد. ما مگر می توانستیم 
گل بزنیم و دعوا را شروع کنیم؟ از این حرف ها گذشته، 
باید بگویم بچه ها زحمت کشیدند و مزد برتری خود 

نسبت به حریف را گرفتند.
کاپیتان پیشین تیم ملی در پاسخ به این سوال که 
از شکایت قطر نسبت به میزبانی ایران هراسی ندارید، 
گفت: در مورد میزبانی ما، هیچ اتفاقی رخ نداد. بچه ها 
گل زدند و به صورت طبیعی خوشحالی کردند. فیلم 
این ادعای من هم وجود دارد. کوچک ترین اتفاقی بین 
ما و قطری ها رخ نداد. ما هم اگر به قطر برویم، این طور 
ببازیم، خبرنگاران قطری هم علیه تیم ملی ما، چنین 

سوالاتی از سرمربی تیم خودشان می پرسند!
داوری  تیم  به  خودش  اعتراض  مورد  در  پیروانی 
خاطرنشان کرد: اگر اعتراضی کردم به خاطر یک دقیقه 
وقت اضافه ای بود که داوران اعلام کردند در صورتی که 
این مدل اعتراض، همه جای دنیا مرسوم است. من فکر 
می کنم داوران تلاش خود  را کردند اما بهتر بود با تمرکز 
بیشتری به زمین می آمدند. شاید این داور سریلانکایی تا 

به حال چنین قضاوت سنگینی نکرده بود.
اضافه کرد:  ملی  تیم  از هواداران  تقدیر  با  پیروانی 
من مخلص هواداران هم هستم. همیشه این را گفته ام 
که تماشاگران یار دوازدهم نیستند بلکه یار فیکس 
ما هستند. از آنها بارها خواستم تیم را تشویق کنند و 
امروز برای تیم ملی روز خوبی ساختند. به هر حال اگر 
می خواهیم به جام جهانی برویم، باید حمایت ها ادامه 
داشته باشد. مدیر ورزشی تیم ملی گفت: دیدار بعدی مان 
با چین است. چین، تیم خوبی است. آنها بازی 3 بر صفر 
باخته مقابل کره جنوبی را تا حدودی برگرداندند و 2 گل 
به این حریف زدند. بازی سختی است اما از این لحظه که 
سوار اتوبوس شویم، برد مقابل قطر را فراموش می کنیم و 

به فکر بازی بعدی برابر چین خواهیم بود.
نکونام: به قطری ها توهین نکردم

مربی تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: محال است که 
بخواهم به قطری ها توهین کنم.

جواد نکونام در خصوص برتری 2 بر صفر تیم ملی 
ایران مقابل قطر گفت: فشار بازی بالا بود. با توجه به اینکه 
دیدار نخست ما در این انتخابی جام جهانی بود، مهم این 
بود که سه امتیاز را بگیریم.  اشتباهاتی هم از سوی داور 

رخ داد که در جریان بازی تاثیرگذار بود.
وی درباره وقت تلفی بازیکنان قطری تصریح کرد: 
با وجود اینکه بیشتر بازیکنان قطر خارجی بودند، اما 
خصلت قطری ها را در وقت تلفی داشتند. البته به اندازه 

خود عرب ها وقت تلفی نمی کردند.
مربی تیم ملی درباره درگیری های اواخر بازی گفت: از 
ته دلم برای گلی که زدیم، خوشحال بودم و قصد داشتم 
برای شرکت در شادی گل از نقطه کرنر به سمت رضا 
قوچا ن نژاد بروم. آنها از گلی که خورده بودند، ناراحت 
شده و درگیری هایی بوجود آمد که منجر به اخراجم شد.

نکونام در خصوص اینکه کاپیتان تیم ملی قطر عنوان 
کرده که او به آنها توهین کرده است، گفت: توهین؟ 

محال است چنین کاری کنم.

 قطر را نبردیم، فقط به آنها نباختیم

کی روش: فوتبال ایران تکلیف خود را با این مربیان
 روشن کند!

سرمربی تیم ملی می گوید دیدار با قطر منظم و پر مهره بسیار سخت است.
 کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با حضور در نشست خبری دیدار پس از 
بازی تیم ملی مورد تشویق خبرنگاران قرار گرفت و پاسخگوی سوالات خبرنگاران شد. مشروح 

این نشست خبری به شرح زیر است:
ارزیابی از بازی؟

بازی بسیار سختی را پشت سر گذاشتیم و شاهد یک بازی بسیار پرفشار تاکتیکی میان دو 
تیم بودیم. بسیار شفاف و قابل درک بود که قطر در نیمه اول می خواست از نقاط ضعف ما 
استفاده کند به همین دلیل نیمه اول دشواری را پشت سر گذاشتیم. به معنای واقعی بازی صفر 
صفر بود زیرا هر دو تیم یکدیگر را خنثی می کردند. در نیمه دوم سعی کردیم بازی را بازتر کنیم 
و فشار بیشتری به حریف وارد کنیم اما در نیمه دوم شانس های بهتری برای گلزنی داشتیم 
اما در نیمه دوم واقعا بهتر بودیم. این تیم ملی قطر تیمی بسیار بسیار خوب است زیرا نظم و 
بازیکنان بسیار خوبی در اختیار دارد. برای برد در این بازی احتیاج داشتیم تا با تمرکز کامل به 
حریف تا آخرین لحظه فشار بیاوریم و تیم قطر را مجبور به عقب نشینی کنیم. برای بار آخر می 
گویم که در این دیدار برابر قطر حمله برای ما بسیار دشوار بود زیرا آنها تیمی منظم بودند اما 
با توجه به انگیزه ای که داشتیم و تعویض هایی که انجام دادیم و فشار بیشتری به آنها آوردیم 
باعث شدیم تا در دقایق آخر اشتباه کنند. فکر می کنم گلی که ما به ثمر رساندیم حقیقت بازی 
را بر ملا کرد و اگر یک تیم استحقاق برد داشت، قطعا تیم ایران بود. گل دوم، گلی طبیعی بود 

زیرا قطر چیزی برای از دست دادن نداشت و به دنبال تساوی بودند.
اتفاقات پایان بازی؟

اتفاقاتی که رخ داد، اتفاقاتی طبیعی و فوتبالی بود. ما می خواستیم جشن بگیریم و طبیعی 
بود که قطری ها از گل دقایق پایانی عصبانی باشند. به هیچ عنوان نباید توجه زیادی به اتفاقات 
پایانی بازی داشت زیرا این اتفاقات کاملا احساسی بود. برای ما این برد شروع بسیار خوبی بود 
زیرا می خواستیم در بازی اول سه امتیاز را کسب کنیم. در درجه اول باید به تیم قطر تبریک 
بگویم و همینطور بازیکنان آنها به دلیل عملکردی که داشتند ولی باید به بازیکنان تیم ملی 

تبریک ویژه ای گفت زیرا درون زمین عملکرد فوق العاده ای داشتند.
بازی سخت با چین؟

من می خواهم یک هشدار به خبرنگاران و حاضران در این نشست بدهم. اگر فکر می کنید 

بازی با قطر دشوار بود، بازی با چین سخت تر خواهد بود. امروز روزی بود که ژاپن شکست 
خورد و ازبکستان به سختی روسیه را برد. کره که با سه گل از حریف خود جلو بود، دو گل 
دریافت کرد و ما در کل باید بگویم، گروه بسیار دشواری داریم. با احترام باید بگویم به استثتنا 
تیم سوریه، دیگر تیم های این گروه شانس زیادی برای صعود دارند. ما بازی های دشواری 
داریم و 30 امتیاز پیش روی ما است. امشب از برد برابر قطر لذت می بریم و خود را از فردا برای 

بازی برابر چین آماده خواهیم کرد.
شناخت از چین؟

ما احترام زیادی برای رقبا قائل هستیم و بازی چین در جام ملتهای استرالیا را پیگیری کردم. 
پیشرفت بسیاری فوتبال چین داشته و دولت در فوتبال سرمایه گذاری زیادی انجام داده است. 
مطمئنا بازی دشواری برابر چین خواهیم داشت زیرا تیم بسیار خوبی هستند و در دیدارهایی 

که از آنها دیدم ما مطمئنا برابر تیم با انگیزه و سریع چین بازی سختی داریم.
مشکل در دفاع چپ؟

اگر شما به من مهرداد پولادی و بازی های تدارکاتی بهتری بدهید، مطمئنا راهکارهای 
بیشتری خواهیم داشت. اگر یک بازیکن با 8۵ بازی ملی دارید که هنوز مرتکب اشتباه می 
شود، تصور کنید یک بازیکن جوان چه اشتباهاتی خواهد کرد. چه ضمانتی هست که یک 
بازیکن بدون بازی ملی، بتواند در این بازی سخت مقاومت کند؟ در برنامه های بعدی تیم ملی 
رسانه ها بهتر است از ما حمایت کند. منتظر هستم تا آن آقا بیرون بیاید و از هواداران فوتبال 

ایران معذرت خواهی کند.
هشدار کی روش به فوتبال ایران

اما مهمتر از مطلب چین، باید به رسانه های ایرانی یک مطلب مهم را بگویم. در ایران ما 
دوست داریم که با آتش بازی کنیم. ما با آتش بازی کردیم وقتی در مراحل آماده سازی تیم 
ملی آن اتفاقات رخ داد و آن افرادی که آتش به مسیر آماده سازی تیم ملی زدند، هنوز هستند. 
آنها به مسیر آماده سازی تیم ملی لطمه زدند و نمی توانیم با همین روند ادامه دهیم. زیرا یکی 
از این روزها تیم ملی ایران و هواداران لطمه آن را خواهند خورد. ما تا نوامبر 201۶ در پنج بازی 
به میدان می رویم و تا اندازه تکلیف صعود و سقوط ما مشخص می شود. تا فروردین 21 امتیاز 
را پشت سر می گذاریم که در آنجا تکلیف ما روشن خواهد شد. امیدوارم مسئولان فوتبال ایران 
یک بار برای همیشه تکلیف این افراد را روشن کنم. می دانید راجع به چه افرادی صحبت می 

کنم و یک بار باید این موضوع مشخص شود. ما امروز قطر را نبردیم و تنها برابر آنها نباختیم. 
یک بار برای همیشه باید به این اتفاقات نگاه کرد. امروز ما شاهد این بازی بودیم و از باخت برابر 
قطر فرار کردیم زیرا به برنامه های ما لطمه وارد شده بود. همه افراد فوتبال باید با نظم به تیم 

ملی و فوتبال ایران کمک کنند.
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کاهش هزینه ساخت جاده ها با فناوری نانو

یک گروه تحقیقاتی از آفریقای جنوبی در کنفرانس 
سالانه حمل و نقل، فناوری  نانو را عاملی برای کاهش 

هزینه های ساخت جاده معرفی کردند.
اخیراً مقاله ای در سی و پنجمین کنفرانس سالانه 
حمل و نقل آفریقای جنوبی ارائه شده که در آن بررسی 
امکان کاهش هزینه ساخت جاده ها با استفاده از فناوری  
نانو مورد توجه قرار گرفته است. در این مقاله آمده است 
که می توان هزینه ایجاد زیرساخت های جاده ای را با 

فناوری  نانو کاهش داد.
گریت جوردن از دانشگاه پرتوریا در سخنرانی خود در 
این کنفرانس اظهار داشت: در حال حاضر به دلیل وجود 
بیابان در بخش های مختلف آفریقا، هزینه ایجاد جاده و 
نگهداری از آن ها بسیار بالا بوده و لازم است این کار به 

شکل رقابت پذیری درآید.
همچنین جیمز ماینا از محققان این دانشگاه افزود: 
برای ساخت جاده نیاز به مواد مختلفی است که عوامل 

محیطی نیز در انتخاب نوع مواد اولیه دخالت دارد. آوردن 
مواد از نواحی مختلف به محل ساخت جاده معمولًا 
هزینه بالایی دارد و بسیاری از پیمان کاران به دنبال 

کاهش این هزینه ها هستند.
وی ادامه داد: اما اگر کیفیت مواد مورد استفاده در 
ساخت جاده در نواحی نزدیک مناسب نباشد، باید از 

نواحی دور این مواد را تأمین کرد.
به گفته ماینا، یک گزینه دیگر نیز وجود دارد و آن این 
که روی بهبود کیفیت مواد موجود کار کرد. این جایی 
است که می توان از فناوری نانو کمک گرفت؛ نانومواد 
می توانند کیفیت مواد اولیه فعلی را بهبود دهند و خواص 
رایج آن ها را تغییر دهند، با این کار دیگر نیاز به صرف 

هزینه بیشتر برای وارد کردن مواد باکیفیت نیست.
این محقق خاطر نشان کرد: برای مثال اگر از خاک 
رس استفاده می کنید، این ماده بعد از خیس شدن، 
آب جذب کرده و متورم می شود و بعد از خشک شدن 
منقبض می شود. می توان با فناوری  نانو ذرات خاک را 

آبگریز کرد تا دچار مشکل نشد.
به گفته وی، راه سازی اهمیت زیادی در رشد اقتصادی 
کشور دارد؛ چرا که حمل و نقل جاده ای یکی از عوامل 
توسعه است؛ بنابراین با تولید ارزان تر و ایمن تر جاده ها 
می توان مانع از آسیب زیرساخت ها شد و در نهایت برای 

رشد اقتصادی از این مزیت بهره برد.

با سرفه های مزمن چه کار کنیم؟
سرفه یک بازدم انفجاری و مکانیزمی حفاظتی است که باعث پاک شدن ریه از ترشحات 
و اجسام خارجی می شود، به این ترتیب که با تحریک  گیرنده های سطح مخاط  تنفسی این 
تحریکات به مغز منتقل می شود و مغز، عمل سرفه را تولید می کند. به همین دلیل خیلی ها 
سرفه را نگهبان ریه و زنگ خطری برای سلامت آن می دانند. شاید این سوال برایتان پیش 
بیاید که چرا در حالت عادی خیلی کم سرفه می کنیم؟ دکتر ابراهیم رزم پا، متخصص گوش 
و حلق و بینی و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران می گوید: در شرایط عادی 
و هنگامی که مبتلا به بیماری خاصی نیستیم، ترشحات طبیعی مجاری تنفسی به کمک 
عوامل دیگری مثلا حرکت مژک های مجاری تنفسی تخلیه می شوند ولی با افزایش ترشحات 
به دلیل بیماری یا به علت وجود یک جسم خارجی، مجاری تنفسی تحریک خواهند شد و به 

کمک سرفه ترشحات یا جسم مورد نظر خارج خواهد شد.
حاد یا مزمن؛ مساله این است!

به گفته دکتر رزم پا، سرفه بیماری نیست بلکه نشانه ای از بروز یک مشکل یا بیماری است. به 
طور کلی دو نوع سرفه داریم؛ سرفه حاد که کمتر از سه هفته طول می کشد و در بیماری هایی 
مثل سرماخوردگی، سینوزیت و سیاه سرفه دیده می شود و سرفه مزمن که بیشتر از سه هفته 

طول می کشد و نشانه ای از ترشحات پشت حلق و بینی، آسم، سرطان و سل است.
چرا سرفه ها مزمن می شوند

دکتر رزم پا برخلاف باور عموم معتقد است، اصطلاحاتی مانند سرماخوردگی مزمن یا 
سرماخوردگی مکرر معنی ندارد و در صورتی که دوره سرماخوردگی طولانی شود، بیمار باید 
از لحاظ ابتلا به آلرژی فصلی یا سینوزیت مورد بررسی قرار بگیرد. بنابراین سرفه های بیش از 
سه هفته را به سرماخوردگی و ضعف بدنی ربط ندهید. همچنین اگر سرفه های مداوم شما 
به دلیل محرک های استنشاقی مثل دود، غبار، بخارات و قرار گرفتن طولانی مدت در معرض 
هوای آلوده )معضلی که این روزها با آن دست و پنجه نرم می کنیم( نیست و بیماری خاصی 
هم ندارید، در اولین فرصت ممکن به پزشک مراجعه کنید چون هر بیماری ای که منجر 
به التهاب،  تنگی و فشردگی مجاری هوایی شود، می تواند سرفه طولانی مدت ایجاد کند. به 
عنوان مثال سینوزیت، برونشیت، برگشت اسید معده به داخل ریه ها، آلرژی های تنفسی، 
آسم، نارسایی قلبی، سرطان ریه، پنومونی یا عفونت بافت ریه ها با سرفه های مزمن همراهند. 
اگر فکر می کنید مشکل از آلودگی هواست، شست وشوی روزانه بینی با سرم و استفاده از 
بخور گرم در خانه پیشنهاد می شود.در صورتی که سینوزیت یا آلرژِی دارید، برای پیشگیری 
از سرماخوردگی و عود مشکلاتتان، از نوشیدن مایعات خنک و مواجهه با هوای سرد و دود 

سیگار به شدت بپرهیزید.
شناسایی سرفه های خطرناک

هنگامی که به دلیل سرفه های مکرر به پزشک مراجعه می کنید، متخصص مربوطه به جز 
سرفه، علائم بالینی دیگری را هم بررسی می کند؛ مثلا این که آیا سرفه با خس خس سینه 
همراه است، آیا بیمار سیگاری است یا داروی خاصی مصرف می کند، آیا به جز سرفه ترشحات 
بینی، خلط و  احساس وجود یک چیز کوچک در حلق وجود دارد، آیا سرفه با سوزش سردل 

و احساس برگشت غذا به مری همراه است؟
در بیماری هایی که سرفه با تب طولانی، تعریق، استفراغ یا خروج چرک غلیظ و خون از ریه 
همراه باشد، همچنین در صورت تشدید سرفه طی درمان، تنگی نفس و خس خس سینه، 
پاسخ ندادن به درمان دارویی، تپش قلب شدید، اختلال در انجام فعالیت روزمره، کم شدن 
شدید اشتها و کاهش وزن و ایجاد علائم دیگری مثل ضایعات جلدی و تورم غدد لنفاوی و 

کبد و طحال سرفه خطرناک تلقی می شود.
سرفه را جدی بگیرید چون بی عارضه نیست

به گفته دکتر رزم پا سرفه های مزمن با عوارضی مثل ایجاد درد در دیواره قفسه سینه و دیواره 
شکم، بی اختیاری ادرار، خستگی و در مواردی با شکستن دنده همراه است. حتی در صورت 
بروز سرفه های شدید و مزمن، احتمال بروز خونریزی های نقطه ای در ناحیه سر و صورت 

وجود دارد، اما گاهی اوقات عوارض بسیار خطرناک تری ایجاد می کند.
مثلا گاهی اوقات حملات سرفه می تواند باعث ایست قلبی و مرگ شود که بر اثر افزایش 
فشار داخل قفسه سینه و اختلال در خون رسانی به قلب اتفاق می افتد. پس باید سرفه های 
مزمن را جدی بگیرید. در این میان فراموش نکنید درمان قطعی سرفه بستگی به تشخیص 

علت دارد و معمولا دارو درمانی اولین اقدام موثر است.

پرچانگی، قاتل تارهای صوتی

با رعایت این نکات خوش صدا شوید
یک متخصص گوش، حلق و بینی گفت: استفاده بیش از حد از حنجره در طول روز، تارهای 

صوتی را دچار پارگی های خفیف و خونریزی می کند.
نوید احمدی روزبهانی متخصص گوش، حلق و  بینی و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با اشاره به متفاوت بودن میزان آسیب پذیری تارهای صوتی حنجره در 
افراد مختلف، اظهار کرد: استفاده بی رویه از صدا به خصوص به صورت ناگهانی و کار کشیدن 
غیر اصولی از حنجره به تارهای صوتی آسیب جدی وارد می کند.  وی در ادامه عنوان کرد: 
آسیب های حاد تارهای صوتی و خونریزی آن در افرادی که از حنجره خود برای تخلیه 
هیجانات در استادیوم های ورزشی، میهمانی ها و غیره استفاده می کنند، بیشتر به چشم 
می خورد.  عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی برخی آسیب های تارهای 
صوتی را مزمن خواند و ادامه داد: معلمان، خواننده های غیرحرفه ای، افراد پرحرف به دلیل 
استفاده طولانی و هر چند کم شدت از حنجره شان، دچار پارگی های خفیف و خونریزی 
تارهای صوتی می شوند.  وی کنترل هیجان، سطح و شدت صدا و میزان صحبت کردن در 
روز را برای پیشگیری از آسیب های تارهای صوتی ضروری دانست و اضافه کرد: معمولا آسیب 
های حاد طی مدت چند روز یا چند هفته و آسیب های مزمن نیز با استراحت و گفتار درمانی 

طی چند ماه التیام می یابند و در موارد اندکی نیاز به جراحی دارند.

وقتی با افسردگی پیر می شویم! 
افراد مبتلا به افسردگی حاد، حتی کسانی که پیش تر مبتلا بوده اند و دوره آن را طی 
کرده اند، بیشتر از دیگران نشانه هایی از پیری سلولی در خود نشان می دهند. در واقع، بروز 
پیری زودرس یکی از مهم ترین عوارض جانبی افسردگی به شمار می آید. محققان هلندی 
نتایج پژوهش شان را در این رابطه منتشر کرده اند و بنابر اظهارات این گروه تحقیقاتی 
شکل شدید افسردگی با سرعت بسیار بالاتری سلول های بیمار را پیر می کند. پیش تر 
نیز به تاثیرات منفی افسردگی بر پیری زودرس اشاره هایی شده بود، اما این بار، محققان 
هلندی، پژوهش را به سطح کروموزومی برده اند؛ از سوی دیگر آنها درصدد هستند تا این 

روند را معکوس کنند.
هلندی ها در مطالعه خود به وضوح نشانه های پیری سلولی را در اندازه تلومرها مشاهده 
کردند و دریافتند که افسردگی روند کوچک شدن و از بین رفتن تلومرها را سرعت 
می بخشد. تلومرها بخش هایی ژنتیکی هستند که در دو طرف کروموزم ها قرار می گیرند و 
از DNA محافظت به عمل می آورند. با هر بار تقسیم  شدن سلولی و با مرور زمان، اندازه 

تلومرها کاهش می یابد؛ بنابراین کوچک شدن آنها به معنای افزایش سن سلول هاست.
4 تا 6 سال بیشتر از سن واقعی

محققان برای رسیدن به این نتایج بیش از 2400 نفر را بررسی کردند که یک سوم از 
آنها در شش ماه اخیر به افسردگی شدید مبتلا شده بودند. یک سوم دیگر نیز در گذشته 
افسردگی داشته اند. گروه آخر نیز هرگز در طول زندگی شان این عارضه را تجربه نکرده 
بودند. بنابر نتایج، تلومر افراد افسرده یا آنهایی که در گذشته افسردگی داشته اند، کوچک تر 
از تلومر دیگران بوده است؛ بدون توجه به شیوه و سبک زندگی، سن این افراد 4 تا ۶ سال 
بیشتر به نظر می رسد. در صورتی که افسردگی بسیار شدید باشد یا علائم آن بیش از یک 

ماه طول بکشد، حداقل هفت تا ده سال از سن طبیعی فرد کم خواهد شد.
افسردگی مانند سایر بیماری ها باعث بروز بی نظمی و ناهنجاری هایی در بدن و دستگاه 
ایمنی می شود؛ خصوصا اگر افسردگی همراه با استرس باشد، به میزان قابل توجهی 
کوتاه شدن تلومرها را تسریع می کند. با این  حال، محققان تنها اندازه تلومرهای سلول های 
خونی را تجزیه و تحلیل کرده اند و نتیجه به  دست  آمده ممکن است برای تمام بدن 

صحت نداشته باشد.
اطلاعات و داده های ارائه شده در پژوهش حاضر باعث طرح پرسش های متعددی در 
این باره شده که آیا پدیده مذکور برگشت پذیر است یا خیر. محققان کالیفرنیایی اثبات 
کرده اند مردانی که پذیرفته اند رژیم غذایی خود را اصلاح کنند یا فعالیت های جسمی شان 
را افزایش دهند و استرس های روزانه شان را مدیریت کنند و در نهایت بیشتر در اجتماع 
حضور داشته باشند، طی مدت پنج سال تلومرهای کروموزمی بلندتری از آنهایی داشته اند 

که تغییری در شیوه زندگی خود ایجاد نکرده اند.
تکنیک کاهش اضطراب

این تکنیک توسط دکتر ویل از دانش آموختگان دانشگاه هاروارد ابداع شده است.
این روش در واقع یک تکنیک تنفسی ضد اضطراب است که شما یاد می گیرید که در 
مواقعی که تنش ندارید با تمرین مکرر آن، خود را برای کاهش اضطراب و پرخاشگری 
در مواقعی که تنش دارید آماده کنید.می بایست بر روی یک تخت و یا مبل راحتی دراز 
کشیده و در ابتدا به مدت 4 ثانیه نفس را فرو دهید و سپس به مدت 7 ثانیه نگه داشته و 
در نهایت بمدت 8 ثانیه اجازه دهید که هوا از ریه هایتان خارج شود این مراحل را چندین 
بار تکرار نمایید.این تمرین، به مرور تنش های عضلانی و  اضطراب شما را برطرف کرده و 
سبب می گردد که در تنشهای بین فردی، کنترل بیشتری بر رفتار خود داشته باشید و 

کمتر عصبی شوید.همچنین سبب محافظت از حملات قلبی در شما میگردد.

هوش مصنوعی گوگل به یک کشاورز کمک کرده تا علاوه بر کشت محصول بهتر، زمان 
آزاد بیشتری برای انجام کارهای دیگرش داشته باشد.

فناوری هوش مصنوعی فقط برای حل و فصل چالش های بزر گ نیست، بلکه گاهی 
می تواند برای مقابله با مشکلات روزانه مانند ارتقای محصول یک مزرعه خیار به کار گرفته 

شود.
ماکاتو کویکه از فناوری یادگیری ماشین گوگل موسوم به "TensorFlow" برای ساخت 

یک دستگاه طبقه بندی خیار استفاده کرده تا زحمت والدین کشاورزش را کم کند.
این سیستم از یک رایانه تک برد "رزبری پای 3" که به یک دوربین مجهز است، برای ثبت 
تصویر از گیاهان و ارسال آنها به یک شبکه کوچک عصبی TensorFlow استفاده می کند. 
پس از آن، این سیستم به ارسال تصاویر به یک شبکه بزرگتر روی سرور لینکوس پرداخته تا 

خیارها را بر اساس ویژگی هایی مانند رنگ، شکل و اندازه طبقه بندی کنند.
این سیستم در حال حاضر هنوز کامل و عالی محسوب نمی شود. کویکه برآورد کرده که 
آموزش این طبقه بندی به هوش مصنوعی حتی با وجود تصاویر دارای کیفیت بسیار کم، 
حدود دو تا سه روز طول بکشد. همچنین به نظر می رسد 7000 تصویری که کویکه برای 

آموزش این ربات استفاده کرده بود، کافی نبودند.
این سیستم در آزمایشات، دقتی در حدود 9۵ درصد را نشان دادند، اما دقت آن در جهان 
واقعی بیشتر از 7۵ درصد نخواهد بود. البته این فناوری می تواند در آینده اصلاح شده و به 
تجهیزات رباتیکی در مزرعه منجر شود که بسیاری از کارها را بدون نیاز به دخالت انسان 

انجام خواهند داد.

عضو هیات علمی گروه زیست فناوری قارچ های صنعتی جهاددانشگاهی خراسان رضوی 
از ثبت اختراع فرمولاسیون تولید قارچ دارویی خوراکی با عنوان "شاه  صدف" خبر داد.

مهندس جواد جانپور  اظهار کرد: قارچ شاه صدف )Pleurotus eryngii( یکی از گونه های 
متعلق به جنس قارچ های صدفی )Pleurotus spp.( است و دارای یکی از بزرگترین 

اندام های باردهی در بین انواع گونه های قارچ های خوراکی است.
وی ادامه داد: خانواده قارچ های صدفی )Pleurotus spp.( با داشتن ترکیبی به نام 
لواستاتین )lovastatin( باعث کاهش سطح کلسترول خون شده، از این رو مصرف آن برای 
افراد دارای چربی خون توصیه می شود. همچنین در تحقیقات اخیر ترکیب ضد سرطانی 

اریجیولید A نیز شناخته شده که بر روی سلول های سرطانی تاثیری کنترلی دارد.
جانپور تصریح کرد: عطر دلپذیر، ماندگاری بالا و کیفیت پخت مناسب، این قارچ را در 

ردیف مرغوب ترین قارچ های خوراکی قرار داده است.
عضو هیات علمی گروه زیست فناوری قارچ های صنعتی جهاددانشگاهی خراسان رضوی 
با بیان اینکه قارچ شاه صدف بسیار شبیه به قارچ دکمه ای بوده و با حذف مرحله خاک 
پوششی، راندمان مصرف آب و هزینه تولید در این قارچ نیز بسیار پایین گزارش شده است، 
خاطرنشان کرد: هدف از این طرح بهینه سازی شرایط تولید یکی از نژادهای تجاری قارچ 

شاه صدف بر روی ضایعات کشاورزی و گیاهی ارزان قیمت بود. 
جانپور با بیان اینکه قارچ های صدفی به دلیل استفاده از ضایعات کشاورزی و گیاهی 
ارزان قیمت هزینه تولید بسیار کمتری نسبت به قارچ خوراکی دکمه ای دارند، تصریح کرد: 
این طرح با موفقیت به اتمام رسید و حق مالکیت آن نیز با عنوان »قارچ ارینجی« به نام 

جهاددانشگاهی خراسان رضوی ثبت شد.
عضو هیات علمی گروه زیست فناوری قارچ های صنعتی جهاددانشگاهی خراسان رضوی 
عنوان کرد: در حال حاضر این قارچ توسط گروه پژوهشی زیست فناوری قارچ های صنعتی 
جهاددانشگاهی خراسان رضوی به صورت نیمه انبوه تولید و در مشهد عرضه می شود. 
فعالیت های تحقیقاتی بر روی به نژادی این قارچ نیز در دست انجام است که منجر به تولید 

نژادهای پرمحصول و با کیفیت از این قارچ خواهد شد.

پرورش خیار با هوش مصنوعی گوگل!

ثبت اختراع فرمولاسیون
 تولید قارچ دارویی خوراکی "شاه  صدف"

محققان پژوهشگاه رویان موفق شدند با شناسایی اختلالات کروموزومی، در راستای درمان 
ناباروری مردان گام بردارند.

با  آناهیتا محسنی میبدی برگزیده هفدهمین جشنواره بین المللی تحقیقاتی رویان 
عنوان طرح »فواید استفاده از سیتوژنتیک مولکولی در تشریح ناهنجاری های کروموزومی 
مؤثر در ناباروری مردان« در حاشیه این جشنواره در جمع خبرنگاران اظهار داشت: یکی از 
علل ناباروری، ناهنجاری های کروموزومی است؛ بسیاری از بیماری ها با منشأ ژنتیکی دارای 
پیچیدگی هایی از لحاظ کروموزومی هستند و تاکنون هم تشخیص این بیماری ها به راحتی 

صورت نمی گرفته است.
وی ادامه داد: ولی ما توانستیم با ارائه روش های نوین، تعدادی از بیماری هایی که تاکنون 

ناشناخته باقی مانده بودند را شناسایی کنیم.
محسنی میبدی افزود: ما با این روش می توانیم جنین های سالم را پیش از لانه گزینی، 
انتخاب و به رحم منتقل کنیم تا از این طریق والدین دارای بیماری های ژنتیکی امکان فرزنددار 

شدن را داشته باشند.
برگزیده هفدهمین جشنواره بین المللی تحقیقاتی رویان، اساس این روش جدید را تکنیک 
 Fish سیتوژنتیک مولکولی دانست و اظهار داشت: روش های قدیمی تر این تکنیک مانند
و CGH که برای شناسایی و تشخیص ناهنجاری های کروموزومی به کار می روند مناسب 

نیستند.
 aCGH و Fish وی اظهار داشت: در این مطالعات از روش های سیتوژنتیک مولکولی مانند
که تاکنون از آن برای شناسایی بافت های توموری و سلول های سرطانی استفاده می شده در 
حوزه ناباروری و برای پیدا کردن ناهنجاری های کروموزومی پیچیده و کوچک استفاده کردیم.

وی عنوان کرد: با تکنیکی که در این پژوهش ارائه کردیم، جنین های سالم را از جنین های 
مبتلا به بیماری های کروموزومی کوچک که تاکنون قابل تشخیص نبودند، شناسایی می کنیم.

عضو هیأت علمی پژوهشگاه رویان با بیان اینکه این روش برای تشریح ناهنجاری های 

کروموزومی مؤثر در ناباروری مردان وجود دارد، خاطرنشان کرد: تاکنون نمی دانستیم منشا 
ناهنجاری های کروموزومی چیست، ولی با استفاده از تکنیک ACGH ارائه شده، اکنون 
می توانیم به طور دقیق اعلام کنیم که لکه اضافی کروموزومی از کجا آمده، چه ابعادی دارد و 

چه ناهنجاری هایی را ایجاد خواهد کرد.
محسنی میبدی تصریح کرد: پس از شناسایی لکه کروموزومی دارای ناهنجاری، این امکان را 

داریم که بیماری جنین را قبل از اینکه به رحم مادر منتقل شود، شناسایی کنیم.
وی از کاربردهای این تکنیک در افرادی که به طور طبیعی باردار شده اند خبر داد و افزود: 
به این نتیجه رسیدیم در نمونه هایی که از جنین گرفته شده می توان ناهنجاری های کوچک 

کروموزومی را شناسایی کرد.
برگزیده هفدهمین جشنواره بین المللی تحقیقاتی رویان با بیان اینکه ناهنجاری های 
کروموزومی یکی از علل ناباروری محسوب می شود، گفت: یکی از راه های تشخیص این 
ناهنجاری ها، بررسی سیتوژنتیک سلول های مرحله متافازی به وسیله رنگ آمیزی گیمسا است 
اما روش های کاریوتایپینگ معمول برای تشخیص ناهنجاری های کوچک کروموزومی مناسب 

نیستند.
محسنی میبدی ادامه داد: از این رو توانستیم با بکارگیری روش های سیتوژنتیک مولکولی، 
ناهنجاری های کروموزومی پیچیده و کوچک را تشخیص دهیم که بدین وسیله امکان تشخیص 

موزائیسم های کروموزومی با درصد کم فراهم می شود.
به گفته مسئول آزمایشگاه سیتوژنتیک پژوهشگاه رویان، این یافته می تواند باعث بهبود 

روش های PGDs و PNDs در مراکز درمان ناباروری شود.
به گزارش مهر، این طرح به عنوان طرح برگزیده داخلی هفدهمین جشنواره بین المللی 
تحقیقاتی رویان انتخاب شده و دارای سه مقاله و مجلات علمی با ضریب نفوذ 4.۵9 بوده است.

هفدهمین جشنواره بین المللی تحقیقاتی رویان از 10 تا 12 شهریور ماه در سالن همایش 
های رازی در حال برگزاری است.

دانشمندان به این نتیجه رسیده اند که با استفاده از داروهای 
فعلی می توان به جنگ ویروس زیکا رفت.

 گروهی از دانشمندان مجموعه آزمایشاتی را بر روی طیف 
از داروهای موجود در شرکتها و کارخانجات  گسترده ای 
داروسازی سراسر جهان انجام داده و متوجه دو کلاس از 
ترکیبات دارویی شده اند که می توان با استفاده از آنها وارد 

نبردی امیدوارکننده علیه عفونت ناشی از ویروس زیکا شد.
در حال حاضر زیکا یکی از خبرسازترین بیماریها در سراسر 
جهان محسوب می شود که گرچه عمدتا منطقه آمریکای 

لاتین را مورد تهدید قرار می دهد اما دانشمندان از آن بیم 
دارند که این ویروس به سایر نقاط جهان سرایت کند. مادران 
بارداری که به این ویروس آلوده می شوند نوزادانی به دنیا می 

آورند که به نوعی اختلال شدید مغزی مبتلا هستند.
دانشمندان در این بررسی به سراغ ۶ هزار ترکیب دارویی 
موجود در شرکتهای داروسازی سراسر جهان رفته اند. این 
ترکیبات توسط محققان علوم پزشکی در بررسیهای کلینیکی 
مورد مطالعه قرار می گیرند. استفاده از این داروها برای درمان 
بیماریهای مختلف بر روی بیماران آغاز شده است و حالا 

دانشمندان در تلاشند تا از آنها برای غلبه بر زیکا استفاده کنند.
بررسیهای اولیه نشان می دهد پیشرفت ویروس زیکا در 
سلولهای عصبی انسانی رشد یافته در محیط آزمایشگاهی کند 

شده یا در نهایت متوقف می شود.
این تحقیقات از سوی دانشمندان دانشگاه جان هاپکینز، 
دانشگاه دولتی فلوریدا و انستیتو ملی سلامت آمریکا آغاز شده 
است.آنها می گویند برای رسیدن به نتایج امیدوارکننده یعنی 
تولید دارویی جدید که زیکا را از بین ببرد به زمان نیاز است. 

این بازه زمانی ممکن است تا سالهای طولانی زمان ببرد.

شناسایی بیماری های کروموزومی جنین برای درمان ناباروری مردان

امید به درمان زیکا با ترکیبات دارویی فعلی

مفاصل نقش لولا را بازی می کنند. یعنی محل اتصال دو استخوان هستند و ساختار ویژه آنها 
به ما امکان می دهد زانو، مچ دست و پایمان را خم و راست کنیم، برای اطرافیان خود دست 
تکان دهیم، بالا و پایین بپریم و سر خود را به اطراف حرکت دهیم. حال نکته مهم این است 
که اعضای موثر بدن نیاز به مراقبت دارند. چراکه اگر آسیب ببینند تمام فعالیت های تحرکی 
ما دچار اختلال می شود.در واقع، بافت نرم مفاصل مانع ساییده شدن سر استخوان ها به هم 
می شود که به طور طبیعی با افزایش سن، آسیب پذیر می شوند، اما عواملی چون سبک اشتباه 
نشستن یا برداشتن بار بیش از اندازه باعث آسیب آن می شود و به این ترتیب التهاب و سایر 
مشکلات مفاصل بروز می کند، اما مهم تر از آن چاقی و اضافه وزن، دشمن مفاصل محسوب 
می شوند و مفاصل را در دام بیماری های مفصلی و بویژه آرتروز می اندازند.بی دلیل نیست دکتر 
غلامعلی عکاشه، رئیس انجمن جراحان ارتوپدی ایران با اشاره به این که چاقی نه تنها در ایران 
بلکه در آمریکا به عنوان معضل شناخته شده است، می گوید: چاقی زمانی اتفاق می افتد که 
میزان وزن بدن نسبت به قد و سن در مقاطعی بیش از استانداردهای تعیین شده باشد. البته 
خروج از این استانداردها تا 1۵ درصد با تاثیرات منفی بر سلامت عمومی بدن همراه نیست، 
ولی بیش از آن با عوارض زیادی بویژه بر استخوان ها و مفاصل همراه است.این جراح ارتوپدی 
در تاکید می کند: هیچ عاملی به اندازه اصلاح نحوه زندگی فرد یعنی ایجاد تغییر در نوع تغذیه، 
اصلاح شکل راه رفتن و نشستن، کاهش اضافه وزن و حرکات ورزشی در پیشگیری و درمان 

بیماری های مفصلی موثر نیست.
چاقی به اندام تحتانی بیشتر آسیب می زند

توجه داشته باشید بدن انسان برای یک مقدار وزنی در سن معین ساخته شده است. پنج کیلو 
اضافه وزن به اندازه 20 کیلو به مفاصل فشار وارد می کند.

به گفته این متخصص ارتوپدی، بیشترین فشار بر اثر افزایش وزن به مفاصل اندام تحتانی بویژه 
هنگام خم شدن، چرخیدن یا بالا رفتن از پله ها وارد می شود. چنین فشاری باعث می شود در 
این مفاصل، تورم و درد و بتدریج تخریب استخوان و غضروف اتفاق بیفتد که به بقیه قسمت ها 
نیز سرایت و مشکلی به نام آرتروز ایجاد می کند.وی می افزاید: متاسفانه در چنین شرایطی، تنها 
راه نجات اصلاح مفصل آسیب دیده، تعویض آن است. فراموش نکنید مفاصلی که وزن بدن و 
بیشترین آسیب ناشی از افزایش وزن را تحمل می کنند زانوها، استخوان لگن، مچ پا و کمر هستند. 
به بیان دیگر به مرور زمان، افزایش وزن، روند فرسودگی مفاصل را تسریع می کند. به همین 

نسبت، کاهش وزن، فشار وارد به این نواحی را در حد قابل توجهی کاهش می دهد.
به مفاصل تان رحم کنید!

توجه داشته باشید التهاب مفاصل بر اثر افزایش وزن منجر به تکرار ضربه های نامتقارن و با 
فشار زیاد در قسمتی از غضروف ها می شود که تخریب و التهاب مفاصل را به همراه می آورد.دکتر 
عکاشه در توضیح چنین وضعیتی می گوید: بتدریج قسمت های غضروفی که تحت فشار زیادی 
هستند خاصیت خود را از دست می دهند و تبدیل به استخوان می شوند. در چنین شرایطی اگر 
بموقع راه حل درمانی و کمکی برای کاهش فشار از روی مفاصل اندیشیده نشود، مفصل تبدیل به 

استخوان می شود که برای درمان آن چاره ای جز تعویض مفصل وجود نخواهد داشت.
چاقی به مفاصل اندام فوقانی هم آسیب می زند

شاید تصور کنید اضافه وزن فقط به تخریب و آسیب مفاصل زانو، کمر و لگن منجر می شود. در 
حالی که مفاصل اندام فوقانی یعنی شانه ها و مچ دست افراد چاق نیز به درجاتی در معرض فشار 
و آسیب است.به گفته رئیس انجمن جراحان ارتوپدی ایران گرچه مفاصل زانو، مچ پا،کمر و لگن 
بیشتر در معرض تخریب ناشی از اضافه وزن هستند، اما اگر چاق باشید و بخواهید کاری مثل شنا 
رفتن روی زمین یا بارفیکس انجام دهید فشاربیشتری نسبت به افرادی که وزن متعادل دارند به 
مفاصل دست و شانه هایتان وارد می شود. پس بر اثر چاقی، تمام مفاصل فرد، حین کارهای روزانه 

تحت فشار زیادی قرار می گیرند.
شکم را کوچک کنید

همان گونه که دریافتید اصلی ترین مفاصل در معرض تخریب بر اثر چاقی، زانو، مچ پا، کمر و 
لگن هستند؛ تخریبی که بتدریج به آرتروز منتهی می شود، اما موثرترین روش برای خارج کردن 
مفاصل تحتانی از تحمل چنین فشاری چیست؟دکتر عکاشه در پاسخ می گوید: افراد چاق برای 
این که آسیب های مفصلی خود را کم کنند باید چاقی های موضعی شکم، باسن و بالاتنه را 

کاهش دهند.
از سوی دیگر باید ورزش هایی انجام دهند که اگر نمی توانند چاقی را کاهش دهند مفاصل زانو، 
لگن، مچ پا و لگن را تقویت کنند تا مفاصل تقویت شده بتوانند وزن را تا حد زیادی تحمل کنند.

وی تاکید می کند: افراد دارای اضافه وزن باید ورزشی متعادل با سطح تحمل بدنی خود 
انجام دهند. مثلا اگر وزن صد کیلویی دارند، مسلما نمی توانند مانند یک شخص ۶0 کیلویی 
ورزش هایی چون بارفیکس یا فوتبال انجام دهند. بعلاوه برای هر ورزشی ابتدا باید عضلات اطراف 
مفاصل اصلی بدن را قوی کرد تا عضلات بتوانند وزن شخص را تحمل کنند. این متخصص 
هشدار می دهد: هرگز نباید تصور کرد عوارض چاقی بر مفاصل، مختص سنین میانسالی و پیری 
است. کمااین که یک کودک چاق نیز طی نوجوانی و کودکی با افزایش وزن می تواند دچار آرتروز 
مچ پا، کجی یا آرتروز زانو و در سنین بالاتر نیز دچار عوارض شدیدتر چاقی شود. یعنی شکی 

وجود ندارد که افزایش وزن در هر سنی باعث تخریب مفصلی خواهد شد.
از مفاصل مان چگونه مراقب کنیم؟

روش های زیر برای مراقبت از مفاصل حفظ قدرت و سلامت ماهیچه ها و استخوان ها توصیه 
می شود:

وزن خود را کنترل کنید. این بهترین کمک برای حفظ سلامت مفاصل است.
تحرک و ورزش را فراموش نکنید.

ماهیچه هایتان را تقویت کنید. ماهیچه های قوی، محافظ مفاصل هستند.
ماهیچه های شکمی را تقویت کنید. تقویت ماهیچه های شکمی نیز باعث حفظ تعادل می شود 

و از آسیب به مفاصل جلوگیری می کند.
از انجام فعالیت ها و ورزش هایی که برای بعضی از مفاصل سخت و آسیب رسان است، بر حذر 

باشید.
سعی کنید چه در حالت نشسته و چه در حالت ایستاده، استواری و راست قامتی خود را 

حفظ کنید.
تغذیه مناسب و سالم داشته باشید. تغذیه درست به حفظ سلامت استخوان ها کمک می کند.

چاقی، بلای جان مفاصل
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 معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  خبرداد«

احداث دو کارخانه زباله سوز و سیستم هاضم در قم 
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم از احداث دو کارخانه زباله سوز و هاضم 

در آینده ای نزدیك در قم خبر داد. 
سیدامیر سامع با اشاره به جمع آوری، حمل، انتقال و دفع پسماند اظهار کرد: پس از این 
مراحل پیگیر هستیم پسماند را بتوانیم با روش های مناسب بازیابی نموده و یا از آن استفاده 

مجدد داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: کاغذهای باطله باید در کارخانجات مقواسازی و کاغذسازی تبدیل به 
کاغذ شده یا به مواد یا انرژی تبدیل شود و باقیمانده چیزی که بازیابی یا استفاده مجدد نشد، 

باید تبدیل به مواد و انرژی هایی شود که در بخش های بعدی از آن استفاده شود.
معاون شهردار قم با بیان اینکه همه شهرهایی که در مدیریت پسماند کارنامه مناسب و قابل 
قبولی دارند، دارای سبدی از اقدامات برای دفع پسماندها هستند، گفت: پس از مراحل بازیابی 
و استفاده مجدد، بحث تبدیل به انرژی است، در پسماند شهر قم باقیمانده مواد غذایی یا میوه ها 
وجود دارد، که می توان با روش های هاضم، این مواد را به صورت بی هوازی در داخل یك سری 

مخازن ذخیره کرد تا در اثر ماندگاری در این مخازن گاز متان از آنها متساعد شود.
وی ادامه داد: از گاز متان در ژنراتورها به عنوان سوخت استفاده می کنند و از این گاز برق 
دریافت می شود، بنابراین امیدواریم با مشارکت بخش خصوصی کارخانه سیستم هاضم را در 
شهر قم احداث نمائیم. سامع عنوان کرد:  موادی مانند پلاستیك داخل پسماند است، که قابل 
بازیافت نیستند یا جنس آنها به صورتی است که نمی توان آنها را بازیافت کرد یا کاغذهایی که 
آلوده شدند، می توان این مواد را در کوره هایی سوزاند و از گرمای تولیدی بخار آب ایجاد کرد 
و سپس بخار آب داخل توربین ژنراتور به برق تبدیل شود. وی با بیان اینکه کارخانه زباله سوز 
دارای ظرفیت 200 تن بوده است، گفت: فراخوان این کارخانه اعلام شده تا پس از مراجعه 

شرکت های سرمایه گذاری، این کارخانه احداث شود.
وی عنوان کرد: برق حاصل از این کارخانه را شرکت برق به صورت تضمینی خریداری 

می کند، بنابراین سرمایه گذار مطمئن است، با سرمایه گذاری به صرفه اقتصادی می رسد.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم یادآور شد: اگر کارخانه تبدیل مواد 
قابل سوخت برای انرژی برق با ظرفیت 200 تن و کارخانه سیستم هاضم و گاز متان با 
ظرفیت 2۵0 تن با مشارکت بخش خصوصی راه اندازی شود، می تواند در بازیابی و استفاده از 
پسماندهای شهری مؤثر باشد، پیش بینی می شود این کارخانه ها پس از انتخاب سرمایه گذار 

در مدت دو سال احداث شود.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی:

۷۸ دستگاه تاکسی بیسیم بانوان در قم فعال هستند
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از فعالیت 78 دستگاه تاکسی بیسیم بانوان در 

قم خبر داد. 
مرتضی عزتی با اشاره به اهداف راه اندازی تاکسی بانوان اظهار کرد: تاکسی بانوان از سال 87 
فعالیت خود را با 40 دستگاه تاکسی پس از مصوبه شورای شهر قم آغاز کرد و اکنون تعداد 

تاکسی ها به 78 دستگاه رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: ساعت کار این تاکسی بین ساعت ۶ تا 22 است و در شیفت شب بر 

اساس مقررات مجاز به کار نیستند.
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه این تاکسی 
سرویس دهی مناسبی به بانوان در سطح شهر دارد، گفت: رنگ این تاکسی ها سبزرنگ است، 
بانوان سطح شهر از این سرویس ها استفاده می کنند و رضایت مندی کامل در این زمینه 
حاصل شده است. وی با اشاره به درنظرگیری شرایط ویژه برای بانوان برای خریداری تاکسی 
بیسیم گفت: آقایان در صورت تمایل خرید تاکسی بیسیم باید دارای پنج سال سابقه تاکسی و 

سکونت در قم باشند، ولی برای بانوان این پنج سال حذف شده است.
عزتی خاطرنشان کرد: اگر هر یك از بانوان متأهل یا تحت تکفل متقاضی دریافت پروانه 
تاکسی بیسیم باشند، می توانند نسبت به دریافت پروانه تاکسی بیسیم اقدام کنند، سابقه پنج 
ساله برای آنها لحاظ نمی شود. وی یادآور شد: استقبال از این تاکسی ها مطلوب بوده،  در نظر 
داریم بحث هوشمندسازی روی تاکسی بانوان به صورت آزمایشی اجرا کنیم تا بتوانند خدمات 

بهتری ارائه دهند.
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه افراد در صورت 
تمایل می توانند پروانه تاکسی بیسیم بانوان دریافت کنند، گفت: مانعی در این زمینه وجود 
ندارد، افراد می توانند بر اساس ضوابط مدارك خود را ارائه دهند و در صورت تأیید می توانند 

تاکسی بیسیم تهیه و کار کند.
وی خاطرنشان کرد: اکنون 78 دستگاه تاکسی بیسیم در سطح شهر وجود دارد که تا 100 

دستگاه تاکسی قابل افزایش است.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم اعلام کرد: 

آغاز عملیات احداث رمپ و لوپ 
در انتهای تونل غدیر

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از آغاز عملیات احداث رمپ و لوپ در انتهای 
تونل غدیر در آینده ای نزدیك خبر داد. 

دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به احداث لوپی در انتهای تونل غدیر اظهار کرد: این لوپ 
انتهای تونل غدیر را از بن بست خارج می کند و این بلوار را به میدان معلم و سپس بلوار پیامبر 

اعظم)ص( متصل می کند.
وی خاطرنشان کرد: اکنون پیمانکار این پروژه انتخاب شده و در حال تجهیز کارگاه است 
و تا یك یا دو هفته آینده عملیات احداث آن آغاز شده و در برنامه پنج ماهه این رمپ و لوپ 

تکمیل می شود.
معاون شهردار قم با اشاره به اهمیت احداث رمپ و لوپ تونل غدیر گفت: هدف این است که 

محور بلوار عمار یاسر به پیامبر اعظم به صورت مستقیم و بدون توقف راه اندازی شود.
وی با بیان اینکه بالغ بر ۵0 میلیارد ریال اجرا و 100 میلیارد ریال آزادسازی آن هزینه داشته 
است، عنوان کرد: اکنون انتهای تونل غدیر بن بست است، ولی با احداث این لوپ انتهای تونل 
غدیر به پیامبراعظم)ص( متصل می شود، به این وسیله تردد آسان تر شده و کاهش ترافیك را 

به همراه دارد.

سرپرست سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم عنوان کرد:

اهتمام شهرداری قم به فضاسازی شهری
 در هفته دفاع مقدس

سرپرست سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از اهتمام ویژه شهرداری قم نسبت 
به فضاسازی شهری در هفته دفاع مقدس خبر داد.

سیدرسول موسوی نژادیان در جلسه ستاد برنامه ریزی برگزاری سی  و ششمین بزرگداشت 
هفته دفاع مقدس اظهار کرد: شهرداری قم فضاسازی و مدیریت فضای تبلیغات شهری در 

هفته دفاع مقدس را انجام خواهد داد.
وی ادامه داد: کمك به برگزاری نمایشگاه هفته دفاع مقدس و ارائه خدمات بهتر و بیشتر 
به شهروندان  در طول هفته دفاع مقدس از دیگر برنامه های شهرداری در سی و ششمین 

بزرگداشت هفته دفاع مقدس است.
سرپرست سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به برگزاری هر ساله نمایشگاه دفاع 
مقدس توسط نهاد های دولتی، عنوان کرد: این نمایشگاه در قم دچار تکرار شده است و نیازمند 
نوآوری در راستای به روز رسانی بخش های مختلف آن هستیم تا بازدیدکنندگان، به ویژه 

نوجوانان و جوانان جذب فضا و محتوای نمایشگاه شوند.

شهردار منطقه هشت قم: 

۵۰ درصد قطعات فضای سبز منطقه
 کاشته شده  است

شهردار منطقه هشت قم گفت: پیگیری های لازم توسط شهرداری درحال انجام است و در 
صورت مشارکت برخی از دستگاه ها سدمعبر ورودی پردیسان در هفته جاری رفع می شود.

سیدعبدالله سلیمانی با بیان اینکه پروژه کاشت نهال در قطعات فضای سبز به صورت ویژه در 
دستور کار شهرداری منطقه هشت قرار دارد، اظهار کرد: تاکنون نهال ۵0 درصد قطعات فضای 

سبز منطقه هشت کاشته شده و ما بقی طی دو ماه آینده به پایان می رسد.
وی آبیاری فضاهای سبز را یکی از مشکلات این منطقه برشمرد و اضافه کرد: این مجموعه با 
مشکل کم آبی مواجه است که در این راستا احیای چاه آب خام در دستور کار قرار داده است.

شهردار منطقه هشت قم احداث پارك های نسیم، محله چهار مسکن مهر و 22 بهمن را از 
اولویت های پردیسان دانست و گفت: در این بوستان ها که وسعت هر کدام بیش از دو هکتار 

است، نزدیك به 90 درصد پیشرفت داشته ایم.
وی با تاکید بر اینکه آسفالت معابر شهری پردیسان در حیطه کاری شهرداری نمی باشد، 
عنوان کرد: شرکت تعاونی های مسکن ساز این وظیفه را بر عهده دارند اما با توجه عدم انجام 
تعهدات خود این موضوع مشکلاتی را برای مردم به دنبال داشته ولی شهرداری به صورت 

مستقیم آسفالت کاری معابر را بر عهده گرفته است.
سلیمانی از افزایش سدمعبر در مناطق پنج و هشت پردیسان یاد کرد و ادامه داد: محل 
ساماندهی وانت بارها در پردیسان انتخاب و بلوار دانشگاه از سد معبرها پاکسازی شده است اما 

اکنون این مشکل در میدان علوم مشاهد می شود.
وی با بیان اینکه تابلوهای توقف ممنوع در برخی از نقاط پرتردد پردیسان نصب شده 
است، مطرح کرد: با توجه به وجود این تابلوها پلیس راهور می تواند وانت بارها را جریمه کند؛ 
پیگیری های لازم توسط مدیرکل رفع تخلفات شهری شهرداری قم درحال انجام است و در 
صورت مشارکت برخی از دستگاه ها مشکل سدمعبر میدان علوم در هفته جاری رفع می شود.

اکراه در همسر گزینی ، این پیوند مقدس را بصورت یک کابوس 
وحشتناک در می آورد و زندگی فردی، خانوادگی و اجتماعی را با 
آسیب های جدی مواجه می سازد.     ازدواج و تشکیل خانواده یکی از 
مهم ترین اتفاقات زندگی هر فرد می باشد قرآن کریم هدف از ازدواج 
را رفع نیاز های طبیعی و رسیدن به آرامش روحی در کانون خانواده 
نام می برد یکی از عواملی که امنیت داخلی خانواده و اجتماع را تهدید 
می کند وقوع ازدواج های تحمیلی می باشد.  در این ازدواج هر کدام از 
زوجین بر خلاف رضایت و انتخاب خویش با فردی ازدواج می نمایند 
و همین عامل باعث اختلاف و تنش در درون خانواده ، طلاق عاطفی 
، ارتباطات نا مشروع ، قتل و همسرکشی و ... در نهایت می تواند عامل 

تهدید کننده امنیت اجتماعی و افزایش نرخ وقوع جرائم گردد. 
شیوه های ازدواج های تحمیلی ؛ 

ازدواج هایی که بطور ناخواسته بر فرد تحملی می شود به دو دسته 
تقسیم می شوند : 

الف ( ازدواجهای تحمیلی به شیوه مستقیم که در این فرایند یکی 
از اعضای خانواده ) بطور معمول برادر یا پدر ( دختر را وادار به پذیرش 
ازدواج با مردی می کنند که دختر به زندگی مشترک با او راضی 

نیست و غالبا انگیزه های اقتصادی در این ازدواجها موثر می باشد . 
ب ( ازدواجهای تحمیلی به شیوه غیر مستقیم که این گونه ازدواج 
ها نیز زیر فشار ساخت اجتماعی بر دختران جوان تحمیل می شود و 
در حال حاضر نیز ازدواجهای تحمیلی به این شیوه غیر مستقیم شیوع 

زیادی یافته است . 
-علل و عوامل ازدواج های تحمیلی ) شیوه مستقیم ( 

از عوامل  به شیوه مستقیم بسیاری  ازدواج اجباری  در پیدایی 
فرهنگی ، اقتصادی و اجتماعی تاثیر گذارند که هر یک از عوامل به 

اجمال بررسی می شوند : 
عوامل فرهنگی ؛ 

امروزه با وجود فرصتهایی که در اغلب جوامع برای زنان ایجاد شده 
است و آنان از شرایط و جایگاه خود در نظام اجتماعی آگاهی یافته اند و 
علاقمند هستند تا در سرنوشت خود دخالت نموده و در این خصوص 
استقلال نظر داشته باشند ، لیکن عده ای آنها را از این حق خدا دادی 
و طبیعی محروم می سازند . بی تردید نگاه نادرست به زنان در جامعه ، 
در شکل گیری ازدواج های اجباری موثر می باشند . تفکر کالا پنداری 
و استفاده ابزاری از او موجب می شود تا اراده ، تصمیم و تمایل زن 
در فرایند همسر گزینی ساده انگاشته شود و مقاومت دختران برای 
ایفای نقش در سرنوشت خود ، نوعی گردن کشی و بی حرمتی به 

والدین تلقی گردد . 
عوامل اقتصادی ؛ 

بسیاری از مردم چنین می پندارند که رمز رفاه و سعادت آنان در 
دستیابی به ثروت و پول بیشتر است و چنانچه معیشت آنان تامین 
گردد ، دیگر در زندگی هیچ مشکلی نخواهند داشت . با چنین طرز 
تفکر و نگرشی ، برخی از خانواده ها معیار و ملاک پول و ثروت ر ا 
در درجه و اولویت اول قرار می دهند و به محض اینکه با خواستگاری 
مواجه می شوند که به لحاظ اقتصادی وضعیت مطلوبی دارد چه بسا 

که دختران خود را مجبور به ازدواج با وی نمایند بدون اینکه کمترین 
اهمیتی به خواسته و رغبت 

دخترشان بدهند .
عوامل روان شناختی ؛ 

بسیاری از مردم بویژه آنانکه تحت تاثیر ساختارهای اجتمای سنتی 
قرار دارند ، میان شخصیت زن و مرد تفاوت عمده ای قائلند و معتقدند 
که زنان در ابعاد روحی و شخصیتی خودشان معمولا به سرعت تحت 
تاثیر واکنشها و سائقه های عاطفی قرار گرفته و نمی توانند بر اساس 
منطق و واقع بینی برای آینده خود تصمیمی اتخاذ نمایند و معمولا 
زن را » ضعیفه « خطاب می کنند . این پندار ضعیف انگاری زن ، 
دستاویزی برای تحمل رای و نظر خود ، در مورد ازدواج دختران شده و 
برخی زنان را در جوامع سنتی ، با نوعی تنگ نظری مواجه کرده است . 

عوامل اجتماعی؛ 
ساخت های پدر سالارانه؛ 

پدر سالاری ، سلطه و تسلط مردان بر زنان در همه شئون اجتماعی 
است . بسیاری از مردان به اقتضای این ساخت اجتماعی ، تحمیل 
و اراده خود را در انتخاب همسر دختر یا خواهر خود ، حق مسلم 
خودشان می دانند و مخالفت با آن را » گستاخی دختران « تلقی 

می کنند . 
منزلت اجتماعی ؛ 

پاره ای از ازدواج های تحمیلی در فرایندی شکل می گیرد که 

افرادی با داشتن طبقه اجتماعی بالا از دختری خواستگاری می نماید 
و والدین دختر به خاطر انتساب فرد به طبقه اجتماعی بالا علیرغم 

مخالفتهای دختر ، وی را مجبور به ازدواج می کنند . 
-علل و عوامل ازدواج های تحمیلی ) شیوه غیر مستقیم ( 

وجود شرایط سخت فردی ، خانوادگی و اجتماعی موجب می شود 
تا برخی از دختران ناخواسته تن به ازدواجی ناخواسته با فردی بدهند 
که موقعیت و شرایط مناسبی برای ازدواج ندارد . علل این انتخاب 
های ناخواسته را در سطوح فردی ، خانوادگی و اجتماعی به اجمال 

بررسی می کنیم : 
علل فردی؛ 

ترس از فقدان خواستگار در آینده - ترس از افزایش سن و کاهش 
فرصت ازدواج- رهایی از تنهایی و اضطراب- اصرار خواستگار و ترحم 

نسبت به خواستگار- لجبازی با خواستگار قبلی- فرار از تحصیل 
علل خانوادگی؛ 

رهایی از شرایط نامناسب خانه پدری- رهایی از امر و نهی های 
خانواده و کسب استقلال- رهایی ساختن والدین از اضطراب- رفع 

کدورت فامیل- نفوذ و فشارهای والدین 
علل اجتماعی ؛ 

رهایی از تحقیر های اجتماعی- ورود به دنیای بزرگسالی و کسب 
احترام- رهایی از قضاوت های نادرست اجتماعی- رهایی از برچسب 

های اطرافیان- کسب جاه و مقام و تغییر موقعیت اجتماعی 

پیامد های ازدواج های تحمیلی؛ 
به اعتقاد روان شناسان ، ازدواج می بایست بر پایه اخلاق ، عشق 
، محبت و درک متقابل دو انسان شکل بگیرد تا بتواند جوانه های 
امید و خوشبختی را به همراه آورد . اکراه در همسر گزینی ، این 
پیوند مقدس را بصورت یک کابوس وحشتناک در می آورد و زندگی 
فردی،خانوادگی و اجتماعی را با آسیب های جدی مواجه می سازد .

آسیب های فردی؛ 
آسیب های جسمی؛ 

اولین عوارض منفی ازدواجهای اجباری ) به ویژه در سنین پایین 
( متوجه بدن و جسم زنان شده و بر سلامت جسمانی آنها تاثیر 
بسیار منفی بر جای می گذارد . دخترانی که در سنین پایین روانه 
خانه همسر می شوند علاوه بر حاملگی های ناخواسته و زود رس 
، در معرض عوارض جبران ناپذیر جسمی قرار می گیرند . زایمان و 
شیردهی هم به این عوارض منفی اضافه شده و تاثیرات ازدواج های 

تحمیلی را چندان برابر می کند . 
آسیب های روحی و روانی ؛ 

اغلب دخترانی که به اجبار والدین راهی خانه همسر می شوند ، 
دچار اختلالات روحی و روانی می شوند و بهداشت روانی آنها به خطر 
می افتد . آنان به یکباره از کانون گرم خانواده جدا شده و سایه فردی 
را بالای سر خود می بینند که هیچ گونه علاقه و رغبتی به او ندارند . 
در واقع فقدان شبکه ارتباطی جهت آمیز میان زن و شوهر ، خانواده را 
به کانون درگیری و تضاد تبدیل می کند و تفاهم را که سنگ زیرین 

بنیان خانواده است ، ویران می کند .
آسیب های خانوادگی؛ 

فرار از خانه؛ 
اجبار دختران به رهایی از تحمیل و تحمیل ازدواج بر آنان از سوی 

والدین ، احتمال اقدام به فرار از منزل را در آنان افزایش می دهد . 
انحطاط اخلاقی ؛ 

نارضایتی و برآورده نشدن نیازهای عاطفی و روحی زنان ، زمینه 
و بستر مناسبی را برای فساد اخلاقی آنها مهیا می نماید . زیرا آنان 
خوشبختی و آرامش روحی خود را در سایه مردی دیگر جستجو 

می کنند .
آسیب های اجتماعی؛ 

عدم ثبت نکاح؛ 
معمولا ازدواج های اجباری که در سنین پایین انجام می شود ، در 
دفاتر رسمی ازدواج ثبت نمی شوند  زیرا خانواده این دختران خصوصا 
پدران ، به غیر قانونی بودن اجبار در ازدواج دختر بخصوص در سنین 

پایین آگاهی دارند ، لذا این اتفاق را پنهان می نمایند . 
افرایش جرائم و شبه جرائم؛ 

تحمل و اجبار در ازدواج که امری فردی ، شخصی و وابسته به 
رضایت طرفین است ، می تواند تعداد خانواده های آشفته و نابسامان 
را افزایش دهد ، جامعه ای که خانواده های آن فاقد آرامش و رضایت 
زناشویی است ، جامعه سالم و به دور از آسیب های اجتماعی نخواهد 

بود . 

نوآوری نیروی حیاتی موفقیت یک شرکت در دنیای 
امروز است. در بسیاری از شرکت ها نوآوری و دست 
یابی به ایده های برتر یک عنصر کلیدی به حساب 
می آید. این عنصر در همه ی شرکت ها دیده نمیشود 
خلاقیت و نوآوری باعث موفقیت می شود در صورتی 
که این خلاقیت در آن مجموعه پیاده سازی بشود. 
پرورش خلاقیت در هر فردی به وی کمک کند تا از ان 

در زندگی و کار استفاده کند.
1-دریافت های بصری

انجام  از مسئولیت، نقش و کاری که  صرف نظر 
میدهید تجسم داده ها به شکل گیری ایده های جدید 
کمک میکند در واقع یک ابزار قدرتمند برای ایجاد 

خلاقیت دید وسیع و قدرت تجسم بالا است.    
2-فکر آزاد

برای ایجاد خلاقیت در قدم اول ذهن را آماده میکنیم 
پس از آن باید ذهن شما بدون هیچ نگرانی یا استرسی 
از جملات منفی عبارت منفی یا موانع فکری عبور کرده 
و عباراتی مثل "میتوانم" و "میشود" را در ذهن پرورش 

دهد. 
3- وارونه بنگرید

به جای اینکه یک کار را از اول به آخر نگاه کنید از 
آخر به اول بنگرید. هیچ وقت نگویید "چطور" انجامش 
دهم راهی که در ایجاد خلاقیت به کار میگیرید نباید با 

وجود موانع متوقف بشود. 
4- بازی کنید

ها  بازی  در  بیاموزید.  کردن  بازی  در  را  خلاقیت 
از کارمندان  میتوانید به خلاقیت دست یابید مثلا 
بخواهید در مورد موضوعات مختلف نظرشان را روی 

یک تکه کاغذ بنویسند یا ایده های کاری شان را 
بنویسند سپس یک کاغذ را به صورت تصادفی بردارید 

و آن ایده را پیاده سازی کنید
. 5-  همه چیز را یادداشت کنید

هیچ ایده ای دور از دسترس نیست. هر ایده ای در 
کار ارزشمند است برای اینکه این ایده ها فراموش نشود 
باید با جزییات آنها را یادداشت کنید. یادداشت همین 
ایده ها منجر به شکل گیری ایده های بزرگتر میشود. 

6- به خود استراحت ذهنی بدهید
خیلی از رهبرهای تجارت های بزرگ از رسانه ها و 
یا اینترنت استفاده میکنند اما خیلی از آنها براین باورند 
که ذهن نیاز به استراحت دارد و استفاده ی بیش از حد 
از رسانه ها منجر به آشفتگی ذهنی میشود. البته ذهن 
نباید همیشه در حالت استراحت قرار داشته باشد چو 

ذهن حقیقتاً پویا است آنچه که در اینجا مطرح است 
همان تمرکز برای شکل گیری ایده های بهتر کاری 

است. 
7- ساعات خوشی را فراموش نکنید

برای اینکه خلاقیت بیشتری داشته باشید باید از 
ذهن خود کمک بگیرید طبیعتاً یک ذهن پریشان و 
آشفته ایده های ندارد که در اختیار شما بگذارد بنابراین 
سفر کنید و در سفر ذهن خود را خالی کنید تا ایده 

های جدید در آن شکل بگیرد. 
8- فعالیت های فیزیکی

 فعالیت های بدنی ذهن را باز میکند. به خصوص 
اگر شغل شما به گونه ای است که باید دائما در حالت 
نشسته و پشت سیستم های کامپیوتری باشید باید 
حتما تحرک را از برنامه های روزانه خود حذف نکنید 

فعالیت به خوب فکر کردن شما کمک میکند. 
9- نقاط قوت را تقویت کنید

این یک تصور غلطی است که خلاقیت تنها متعلق به 
انسان هایی است که طبیعتاً هنرمند هستند هر انسانی 
میتواند خلاق باشد به شرطی که ذهنی آماده داشته 
باشد لازم نیست ایده های ما خیلی فوق العاده باشند 
ایده های کوچک گام اول برای شکل گیری ایده های 

بزرگ هستند. 
10- کلمات را بیرون بریزید

ذهن زمانی که آشفته است باید درمان شود و درمان 
آن سخن گفتن است با بیرون ریختن کلمات از ذهن 
آشفتگی را از خود دور کنید حتی میتوانید کلمات را 
بنویسید تا ذهن تان خالی شود و برای ایده های جدید 

فضای کافی به وجود بیاید.

تبعات ازدواج تحمیلی 

1۰ نکته برای ایجاد خلاقیت در کار

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد:

انهدام باند سارقان ابریشم
 از کارگاه رنگ رزی در قم

رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند سارقان یک کارگاه رنگ رزی ابریشم در قم خبر 
داد و گفت: ۵10 کیلوگرم ابریشم سفید به ارزش 2میلیارد و ۵00میلیون ریال از متهمان 
کشف شده است. سرهنگ احمد کرمی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، 
اظهارداشت:در پی وقوع سرقت شبانه و باندی از یک کارگاه رنگ رزی ابریشم در قم، پس 
از اطلاع بلافاصله اکیپی از کارآگاهان پلیس آگاهی استان به محل مذکور اعزام شدند. وی 
گفت: سارقان از این کارگاه ۵10 کیلوگرم ابریشم سفید به ارزش حدود دو میلیارد و پانصد 
میلیون ریال سرقت کرده بودند. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: با توجه به اهمیت 
موضوع پرونده در اختیار اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی استان قرار گرفت و با انجام اقدامات 
پلیسی متهم اصلی شناسایی و در ادامه سه همدست وی نیز دستگیر شدند. سرهنگ 
کرمی گفت: در تحقیقات انجام شده کلیه متهمان به سرقت ارتکابی اعتراف و با توجه به 
فروش اموال مسروقه به یک مالخر، نامبرده نیز که دارای ۵ فقره سابقه کیفری بود، دستگیر 
و مقداری از اموال مسروقه از منزل وی کشف و تحویل شاکی شد. وی گفت:نهایتاً متهمان 
به انضمام پرونده متشکله جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان با قرار قانونی 
مناسب روانه زندان شدند. رئیس پلیس آگاهی استان قم در خاتمه بر نصب حفاظ، دزدگیر 
و دوربین های مداربسته دور از دسترس و همچنین به کارگیری نگهبان در کارگاه های 

تولیدی تاکید کرد.

مسئول شناسایی و فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

اهدا عضو بیمار مرگ مغزی در قم
یک بیمار مرگ مغزی اعضای بدن خود را به بیماران نیازمندان اهدا کرد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ولی الله صمدی مسئول شناسایی و 
فراهم آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم دراین خصوص گفت: این بیمار در 
بیمارستان امام رضا)ع( قم بستری بود که پس از تشخیص مرگ مغزی و با حمایت خانواده 
وی، اعضای بدنش به بیماران نیازمند اهدا شد.وی بیان داشت: این بیمار، یک آقای حدودا 
4۵ ساله و از تبعه کشور افغانستان بوده که بر اثر تصادف دچار مرگ مغزی شد.صمدی 
افزود: پس از اعلام مرگ مغزی توسط پزشکان معالج طی چندین جلسه با خانواده محترم، 
رضایت آنان برای اهدا عضو گرفته شد و ارگان های حیاتی این بیمار مرگ مغزی به بیماران 
تبعه کشور افغانستان که در لیست انتظار  پیوند بودند ، پیوند شد .مسئول شناسایی و فراهم 
آوری اعضا پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طبق قانون اتباع کشور افغانستان که 
کارت اقامت دارند پس از مرگ مغزی و با رضایت خانواده می توانند  فقط به اتباع کشور خود 
اهدا عضو داشته و به سایرین ممنوع است.وی با بیان اینکه امکان برگشت به زندگی دوباره 
برای بیمار مغزی وجود ندارد گفت: متاسفانه به دلیل بی اطلاعی خانواده ها علی رغم تعداد 
زیاد بیمار مرگ مغزی در قم متاسفانه این بیماران فوت می کنند و به مرحله اهدا عضو و 
پیوند اعضا نمی رسند.صمدی تصریح کرد: این آقا، چهارمین مورد مرگ مغزی از استان قم 

بود که طی سال 9۵ به بیمارستان شریعتی تهران، جهت اهدای عضو  منتقل شده است

فرمانده انتظامی شهرستان کاشان خبرداد:

 دستگیری عاملان شرارت  درکاشان  
فرمانده انتظامی شهرستان کاشان گفت: پنج تن از عاملان ایجاد درگیری، شرارت و مخلان                                                                                                                                                                                   

نظم و امنیت مردم شناسایی و دستگیر شده اند
سرهنگ مهدی پورغلامحسین افزود: پس از ایجاد درگیری و مجروح کردن چهارتن از 
شهروندان دستگیری عاملان این اقدام در دستور کار پلیس قرار گرفت.وی ادامه داد: ماموران 
پلیس امنیت عمومی شهرستان کاشان پس از انجام یکسری امور تخصصی موفق شدند 
عاملان این درگیری را کمتر از 72 ساعت شناسایی کنند.وی افزود: پس از هماهنگی با مقام 
قضایی یک تیم مجرب از ماموران به مخفیگاه این افراد شرور رفتند و همه آن ها را دستگیر 
کردند.فرمانده انتظامی کاشان تصریح کرد: در این خصوص پرونده ای تشکیل و پنج متهم 
دستگیر شده و جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شدند.وی خاطر نشان 
کرد: برخورد با اراذل و اوباش، برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی مردم، مزاحمان نوامیس، 
عاملان ایجاد درگیری و شرارت به طور ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفته و نیروی 

انتظامی اجازه جولان و سرکشی به آن ها نخواهد داد.

فرمانده انتظامی استان از شناسایی ، دستگیری و انهدام کامل یک باند مخوف آدم ربایی 
قاتل و شرور جنوب و جنوب شرق کشور در هرمزگان خبر داد. 

سردار  عزیزاله ملکی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت : در دی ماه 
سال گذشته تعدادی افراد مسلح و شرور اقدام به ربودن فردی 34 ساله به نام "ح - غ " 
از شهرستان بندرعباس و انتقال به نقطه ای نامعلوم کرده و از خانواده وی درخواست 300 
میلیون تومان وجه نقد در قبال آزادی گروگان کردند که وقتی به خواسته خود نمی رسند 
فرد مذکور را به قتل می رسانند.  وی با اشاره به اینکه متهمان تصاویر جسد مقتول را در 
فضای مجازی منتشر کردند افزود: خانواده مقتول پس از رؤیت و شناسایی تصویر فرزندشان 
موضوع را با ماموران پلیس آگاهی درمیان می گذارند که پس از بررسی های لازم مشخص 
شد ربایندگان ، جسد مقتول را در مسجدی در یکی از شهرستان های استان سیستان و 
بلوچستان رها کرده اند که با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع ،پرونده مربوطه با دستور 
بازپرس شعبه دهم بندرعباس به صورت جدی در دستور کار قرار گرفت و تیمی مجرب از 
ماموران پلیس آگاهی تشکیل شد.  سردار ملکی اظهار داشت : فعالیت های پلیس تشدید 
یافت تا اینکه در دور اول تحقیقات ، سرنخی از متهمان در استان تهران بدست آمد و با توجه 
به بررسی سوابق آنها، پرونده به پلیس امنیت عمومی استان ارجاع و موضوع تحت پوشش 

اطلاعاتی قرار گرفت . 
 وی با تاکید براینکه چون اشرار متواری ، بواسطه ارتکاب به جرایم مختلف و تحمل سال 
ها حبس از مهارت بسیار بالایی در جابه جایی، اخفاء و جلوگیری از شناسایی و دستگیری 

برخوردار بودند افزود: بر این اساس، به صورت بسیار نامحسوس و با استفاده از شگردهای فنی 
پیچیده،  کلیه تحرکات آنان رصد و در نهایت مخفیگاه آنها شناسایی شد. 

فرمانده انتظامی هرمزگان با بیان اینکه پس از شناسایی متهمان ، شرور " م - الف "در 
رودان و " ص - الف و ذ- پ " در بندرعباس در یک عملیات ویژه پلیسی دستگیر شدند 
، اضافه کرد : بعد از دستگیری، تحقیقات همچنان بر روی این سه متهم ادامه داشت و 
مشخص شد ، یکی از اعضای پنهان این باند فعال در امر آدم ربایی در سطح منطقه جنوب 
شرق کشور ،فردی به نام " ج - د " 3۵ ساله شاغل در یکی از ادارات دولتی شهرهای استان 
کرمان است و شگرد هوشمندانه و نحوه کار آنان به این صورت است که با وسایل نقلیه 
متعلق به وی و همراهی این فرد اقدام به آدم ربایی می کردند تا در صورت شناسایی باتوجه 
به اشتغال نامبرده در اداره دولتی و ارائه یک چهره موجه از وی ، ظن پلیس و دستگاه قضائی 
مرتفع شود و در این پوشش زیرکانه دست به اقدامات مجرمانه می زدند که وی نیز با یک 
عملیات پلیسی دستگیر شد.  این مقام انتظامی استان خاطر نشان کرد : بازجویی های فنی 
بسیاری شد تا اینکه با اقرار و اعترافات اشرار و متهمان دستگیر شده زوایای دیگری از موضوع 
آشکار و مشخص شد اعضای این باند در آبان ماه سال گذشته نیز در یکی از شهرستان های 
استان کرمان اقدام به ربایش فردی به نام " الف - ب "کرده اند و تحت تعقیب هستند، که با 
بررسی های تخصصی صورت گرفته یکی دیگر از اعضای این باند فعال در زمینه آدم ربایی 
به نام " ع - ت "34 ساله ،که یکی از سرکردگان ترانزیت مواد مخدر در منطقه شرق استان 
هرمزگان است و سوابق مجرمانه متعددی در این زمینه دارد ، شناسایی و زیر چتر اطلاعاتی 
پلیس امنیت عمومی قرار گرفت و ماموران موفق شدند متهم را که به استان خراسان رضوی 

متواری شده بود با شگردهای خاص و هدفمند به بندرعباس هدایت و دستگیر کنند. 
فرمانده انتظامی هرمزگان بیان کرد : در ادامه با انجام اقدامات اطلاعاتی یکی دیگر از 
اعضای این باند فعال در زمینه آدم ربایی به نام " ق- د " 31 ساله اهل کرمان نیز شناسایی 
و مشخص شد که وی به سبب تبحر در رانندگی به عنوان راننده در این باند فعالیت داشته 
و هنگام ربایش مقتول راننده خودرو بوده است، از این رو ، وی نیز با کار وسیع اطلاعاتی و 

شیوه های خاص پلیسی از کرمان به بندرعباس هدایت و دستگیر شد. 
سردار ملکی با اشاره به انهدام کامل این باند فعال در زمینه شرارت ،آدم ربائی، گروگانگیری، 
قتل و حمل مسلحانه مواد مخدر در منطقه جنوب و جنوب شرق کشور تصریح کرد : اعضای 
شش نفره این باند مخوف دستگیر و چهار دستگاه خودرو، شامل یک دستگاه BMW ،دو 
دستگاه پژو 40۵ و یک دستگاه پژو پارس که همگی در اقدامات مجرمانه استفاده می شد، 

توقیف ویک قبضه سلاح شکاری به کار رفته در جرایم از این باند کشف شد . 
به گفته وی، متهمان طی بازجویی های فنی به جرایم ارتکابی اقرار و اعتراف و پس از 
مواجهه حضوری با اولیاء دم و سیر مراحل قانونی مربوطه با صدور قرار بازداشت موقت روانه 

زندان شدند. 
سردار ملکی در سخنان پایانی خود به اجرای سه طرح کشوری و استانی برخورد با اراذل 

و اوباش و دستگیری 143 نفر در این راستا اشاره کرد.

فرمانده انتظامی استان ، از شناسایی و متلاشی شدن یك باند 
وارد کنندگان طلای قاچاق به کشور خبر داد و گفت : از اعضای 
این باند 17 کیلو طلای قاچاق به ارزش 17 میلیارد ریال کشف 

شد. 
سردار علیرضا صالحی در تشریح این خبر اظهار داشت : در 
راستای تحقق اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولیدات داخلی، 
طرح تشدید مبارزه با قاچاق کالا از ابتدای سال جاری در سطح 

استان زنجان در دستور کار پلیس قرار دارد . 
فرمانده انتظامی استان زنجان افزود : در این راستا ، ماموران 
انتظامی شهرستان ایجرود با انجام اقدامات فنی پلیسی و با 
همکاری خوب مردمی از فعالیت یك باند وارد کنندگان طلای 

قاچاق به کشور مطلع شدند . 
وی خاطر نشان کرد :ماموران پس از این اطلاع ، خودروی 
متهمان را که یك دستگاه سواری پژو 20۶ بود در محدوده شهر 

زرین آباد شهرستان ایجرود شناسایی و متوقف کردند . 
فرمانده انتظامی استان زنجان تاکید کرد: پس از متوقف کردن 
خودرو ، ماموران در بازرسی از آن نزدیك 17 کیلو گرم طلا با آرم 

یك شرکت داخلی کشف کردند. 
این مقام ارشد انتظامی استان زنجان تصریح کرد : برابر بررسی 
های صورت گرفته و اعلام اداره استاندارد، طلاهای های کشف 
شده ، خارجی و قاچاق بوده که به نام یك شرکت داخلی ضرب 
شده اند.  فرمانده انتظامی استان زنجان با بیان اینکه محموله 
کشف شده از غرب کشور به مقصد تهران در حرکت بود، گفت 
: شرکتی که طلاها به نام آن ضرب شده مدت طولانی است 
که تعطیل بوده و قاچاقچیان و سودجویان ،از این برند داخلی 
استفاده کرده اند.  سردار صالحی با اعلام اینکه ارزش طلاهای 
کشف شده 17 میلیارد ریال برآورد شده است، گفت : در این 
ارتباط دو متهم دستگیر که اقدامات قانونی صورت گرفته است. 
وی با تاکید بر اینکه پلیس به طور قاطع با قاچاقچیان و سود 
جویان برابر قانون برخورد می کند، توصیه کرد: مردم از خرید 
و فروش کالای قاچاق خودداری کنند.  فرمانده انتظامی استان 
زنجان با اعلام اینکه در این خصوص پرونده ای تشکیل و 
اقدامات قانونی در حال انجام است از تعامل و همکاری خوب 

دستگاه قضا و تعزیرات حکومتی تقدیر و تشکر کرد.

فرمانده انتظامی استان هرمزگان خبرداد:

انهدام باند مخوف آدم ربایان در هرمزگان 

فرمانده انتظامی استان زنجان اعلام کرد:

 انهدام باند وارد کنندگان طلای قاچاق در زنجان 
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نکــته

ویــژه

مجلس شورای اسلامی، نهادی است برای قانونگذاری و نظارت بر حسن اجرای قوانین، 
این اولین تعبیری است که از شنیدن نام مجلس به ذهن خطور می کند. 

بدیهی است که نمایندگان مردم در خلال انجام وظایف نمایندگی خود به اختلاف فکری 
و سلیقه ای هم بخورند، چه آنکه ساختمان هرمی بهارستان محفل دورهمی و گردهمایی 
وکلای ملتی از طیف های گوناگون جامعه با نگرش های سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
متفاوت است. گرچه ساختار تصمیم گیری در نهاد قانونگذاری کشور مباحثه و گفتگو 
را می طلبد گاهی اما این اختلاف نظرها بدل به کشمکش و درگیری های مختلف میان 
نمایندگان باهم و یا با دولتمردان می شود، مجادلاتی که حواشی پررنگ تر از متنی را برای 

خانه ملت رقم می زند.
از صحن که دوربین و قلم رسانه ها ناظر بر آن است گرفته تا لابی و کمیسیون های 
پارلمان، گاهی گوشه کنایه ها، مجادلات، انتقادات و ...بین نمایندگان ردوبدل می شود. 
اتفاقی که طی چند روز اخیر هم چندین بار در صحن و البته لابی پارلمان رخ داد. چه آنجا 
که برخی نمایندگان علی مطهری را زیر تیغ انتقادات بردند و پاسخ صریح مطهری بر دامنه 
این مجادله لفظی افزود چه آنجا که نادر قاضی پور در اقدامی عجیب تر به برخورد فیزیکی 

با یکی از خبرنگاران پارلمانی داشت.
در همین راستا پربیراه نیست اگر سرکی به ادوار مختلف مجلس بکشیم و نمونه هایی از 

حواشی پررنگ پیش آمده در آن مجالس را هم مرور کنیم؛

نطق های ناتمام در مجلس اول
مهمترین چالش مجلس اول شورای اسلامی را شاید بتوان رای نمایندگان مردم به عدم 
کفایت رییس جمور وقت، ابوالحسن بنی صدر دانست. اختلافات شدید میان رییس جمهور 
و نطق ها و فریادها برای برشمردن دلایل بی کفایتی بنی صدر یکی از جنجالی ترین اتفاق 

های آن زمان را رقم زد.
از مهمترین وقایع تاریخی آن روزها درگیری فیزیکی میان نمایندگان طیف جامعه 
روحانیت و حزب جمهوری از یک سو و نهضت آزادی از سوی دیگر بود. در 10 آبان ۶2 
هنگام نطق »علی اکبر معین فر«، مرحوم آیت الله قره باغی، نماینده ارومیه به کنار تریبون 
رفت و خواستار قطع صحبت های معین فر شد. در این هنگام، هاشم صباغیان به حمایت 
از معین فر به سمت تریبون رفت و رو به هاشمی با صدای بلند نسبت به مداخله مرحوم 
قره باغ اعتراض کرد. در این زمان با مداخله نمایندگانی چون هادی غفاری، دهقان و اسدی 
نیا به نفع آقای قره باغ، یک درگیری فیزیکی شدید رخ داد که در نهایت منجر به تعطیلی 
جلسه داخلی مجلس شد. همان درگیری معروف که لبخند هاشمی رفسنجانی در گوشه 

قاب تصویرعکاس ماندگار شد.
معینی فر تنها نماینده ای نبود که سخنانش در مجلس ناتمام ماند. قطع نطق معروف 
مهندس بازرگان نیز از حاشیه های تاریخ ساز دوره اول مجلس بود. در 1۵ مهر سال 
شصت، مهندس بازرگان در نطق خود به نحوه برخورد با مردم اعتراض کرد و بارها با شعار 
»مرگ بر بازرگان« نمایندگان مجلس سخنانش قطع شد و سرانجام به این جمله رسید 
که: »مصیبت بارتر از همه و حاصل خشونت ها و بی رحمی ها افزوده شدن ناراضی ها 
و انتقام خواهان و برگشت کننـدگان از انقلاب و دین است و حیثیت و حقانیت اسلام 
که در دنیا لکهدار ميشود...« بیان این جملات کافی بود تا برخی از نمایندگان به سمت 
بازرگان هجوم ببرند. حجت الاسلام صادق خلخالی از جمله مشهورترین حمله کنندگان 
به مهندس بازرگان بعد از آن نطق معروف بود. بعد از این حمله سخنرانی بازرگان نیمه 

تمام باقی ماند.
آیت الله نوری همدانی از مراجع معظم تقلید قم نیز در خاطرات خود به افتتاحیه این 
مجلس و دیدار با برخی نمایندگان در قم و ماجرای سخنرانی مهندس بازرگان اشاره می کند 
و می گوید: »مهندس بازرگان همین طور صحبت می کرد که علما خوب است در سیاست 
و مدیریت مملکت دخالت نکنند، چون تجربه شان کم است. آنها باید فقط نظارت داشته 
باشند. ما که تجربه مان زیاد است، بهتر است مدیریت مملکت را به عهده داشته باشیم و ... 
که ناگهان آقای سید حسین موسوی تبریزی، داماد ما که یکی از وکلای دوره اول مجلس 
شورای اسلامی از تبریز بود و در آخر جمعیت نشسته بود، از جایش بلند شد. آستین هایش 
را کم کم بالا زد و قدم به قدم جلو آمد و گفت: »گوش کردن به این حرفها خلاف شرع 
است.« و آمد و دستش را با سرعت و شدت بلند کرد و خواست کشیده بسیار محکمی به 
صورت آقای مهندس بازرگان بزند که بعضی از کسانی که در اطراف آقای بازرگان بودند بلند 

شدند و نگذاشتند. خلاصه مجلس به هم خورد.« 

سیلی اشتباهی در مجلس پنجم
مجالس دوم، سوم و چهارم اسلامی هر چند که کم و بیش با حواشی مختلفی از جمله 
ماجرای 99 نفر و استعفای شرع پسند نماینده مردم کرج همراه بود، اما هیچ کدام از این 

اتفاقات منجر به درگیری و زد  و خورد در صحن و راهروهای مجلس نشد.
مجلس پنجم اما اندکی از سه دوره پیشین ملتهب تر بود. درگیری نمایندگان با عبدالله 
نوری »وزیر کشور دولت خاتمی« که برای پاسخ گویی به سوال نماینده دزفول راهی مجلس 

شورای اسلامی شده بود از حواشی قابل توجه مجلس پنجم است.
عبدالله نوری در حین سخنان خود از حمله گروه های فشار به تجمعات قانونی 
انتقاد کرد. این سخنان نوری باعث عصبانیت محمد حسن جمشیدی، نماینده روحانی 
بهشهر، شد و او به سمت تریبون مجلس برای حمله فیزیکی به عبدالله نوری حرکت 
کرد. قدرت الله نظری نیا، نماینده روحانی کنگاور، درمیانه راه مانع جمشیدی شد و 
سیلی جمشیدی به نظری نیا اصابت کرد. تا سیلی که قرار بود به صورت عبدالله نوری 

بنشیند برچهره نظری نیا بنشیند.

مجلس ششم، حاشیه هایی به بلندای عمر ادوار مجلس
شاید به جرات بتوان گفت که مجلس ششم، یکی از پر التهاب ترین و پر اتفاق ترین دوره 
از ادوار مجلس شورای اسلامی باشد. مجلسی که هر زمان نامی از آن برده می شود کلیدواژه 
هایی همچون رد صلاحیت، نظارت استصوابی، تحصن، جام زهر و ... در ذهن جرقه می زند.

این دوره از مجلس که در دوران دولت دوم سید محمدخاتمی یعنی دولت اصلاحات آغاز 
به کار کرد، بخش اعظمی از نمایندگانش را هم از همین طیف فکری که به اصلاح طلبان 
معروفند به خود اختصاص داد. جناح راست که سردمدار آن غلامعلی حداد عادل بود و از 

اقلیت مجلس به شمار می آمدند به اصولگرایان معروف شدند.
اتفاقات ریز و درشت و حواشی گوناگونی دامن این دوره از مجلس را گرفت. از نامه 
نمایندگان مجلس به رد اعتبار نامه حداد عادل که گفته می شد از جایگاه 33 به نفر 28 
رسیده بود تا تحصن نمایندگان در اعتراض به نظارت استصوابی و رد صلاحیت های گسترده 

کاندیداهای مجلس هفتم همه و همه روزهای پر آشوبی را برای مجلس ششم رقم زد.
اصلاح قانون مطبوعات و بازگرداندن آن به وضعیت قبل از مجلس پنجم و رفع 
محدودیت ها برای روزنامه نگاران به عنوان یکی از نخستین اقدامات در دستور کار مجلس 

ششم قرار گرفت که باعث بروز درگیری های لفظی در صحن علنی شد.
از دیگر مواردی که منجر به اعتصاب و تحصن و درگیری در مجلس ششم شد رد 
صلاحیت اغلب کاندیداهای انتخابات مجلس هفتم از سوی شورای نگهبان و به جهت 

نظارت استصوابی این شورا بود؛ که تنش هایی نیز با خود به همراه داشت.
یکی از درگیری های معروف مجلس ششم اعتراض قدرت الله علیخانی به نطق استعفای 
فاطمه حقیقت جو بود. علیخانی که با عصبانیت به سمت تریبون مجلس حرکت می کرد 
تا با حقیقت جو برخورد کند توسط نمایندگان مجلس کنترل شد تا برخوردی میان او و 

نماینده زن مجلس رخ ندهد.

تسویه حساب دو نماینده بیرون از صحن پارلمان 
از مجلس هفتم به عنوان یکی از مجالس کم حاشیه یاد می شود؛ شایدیک دست شدن 
مجلس با اصولگرایان راه یافته به پارلمن از دلایل آرام بودن این دوره از مجلس به شمار آید.

هرچند که این مجلس در مقایسه با مجلس ششم از ادوار آرام مجلس به شمار می آید 
اما حاشیه کم و بیش به سراغ مجلس هفتم هم آمد. از همین رو در یکی از جلسات علنی 
مجلس، زمانی که اکبر اعلمی نسبت به عملکرد »باهنر« نایب رییس مجلس اعتراض می کرد 
و به »باهنر« می گفت تریبون تو باز است و هرچه می خواهی به نمایندگان می گویی، شافعی 
به او اعتراض کرده بود و خطاب به اعلمی عبارت ناشایست را به کار برد. به دلیل این رفتار، 
»اعلمی« خارج از صحن نسبت به شافعی اعتراض می کند و می گوید چرا به من توهین 
کرده ای؟ واکنش شافعی باعث شده بود که اعلمی و شافعی درگیر شوند و شافعی با ضربه 

اعلمی نقش برزمین شد.

مجلس هشتم و سیلی زدن های پشت هم
مجلس هشتم برخلاف مجلس نسبی آرام هفتم، شاهد کشمکش های فراوانی در درون 
خود بود. در این دوره که ریاست مجلس را علی لاریجانی به عهده داشت و محمدرضا 
باهنر نایب رییس بود. کار به زدن سیلی به صورت نماینده دولت در جریان استیضاح وزیر 

کشور نیز رسید.
زمانی که بحث استیضاح علی کردان به دلیل مدرک دکترای جعلی در مجلس از مباحث 
داغ بود؛ در خلال تلاش همه جانبه حامیان دولت نهم برای مجاب نمودن نمایندگان از پس 
گرفتن امضای خود برای استیضاح وزیر، ماجرایی اتفاق می افتد که دولت نهم و مجلس را 

درگیر یک چالش معروف می کند.
قصه از آن قرار بود که محمد عباسی وزیر ورزش و امور جوانان، رسید دریافت چک های 
۵ میلیون تومانی کمک هزینه مساجد را در »رو« و رسید دیگری مربوط به پس گرفتن 
امضای استیضاح کردان را در »زیر« قرار می دهد و از برخی نمایندگانی که استیضاح کردان 
را امضا کرده  بودند می خواهد تا آن برگه ها را به عنوان رسید دریافت چک امضا کنند، عوض 
حیدرپور نماینده شهررضا بعد از امضا متوجه می شود که دو رسید از او گرفته اند. بعد از 

پیگیری ماجرا، قضیه روشن می شود که داستان آن امضاها چه بود.
علی اصغر زارعی نیز بعد از جویا شدن ماجرا و بعد آز آنکه دفتر احمدی نژاد از موضوع 
چک های ۵ میلیون تومانی اظهار بی اطلاعی می کند، یک سیلی بر گونه های وزیر ورزش 

می نوازد!
دعوای بین دو نماینده اصلاح طلب و اصول گرای شهر قزوین نیز که در حین بررسی 
لایحه اصلاح ماده 19 قانون نوسازی و عمران شهری رخ داد از درگیری های مجلس 

هشتم بود.
سیلی دیگری که در مجلس هشتم نواخته شد میان رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها 
و حسینی نمانیده مجلس شورای اسلامی بود. بهروز مرادی رئیس سازمان هدفمندی یارانه 
ها به عنوان نماینده دولت در صحن علنی حاضر می شود تا در خصوص طرح دوفوریتی 

استفساریه ماده 12 قانون هدفمندسازی یارانه ها اظهار نظر کند.
در این جلسه روایت های آماری نمایندگان از اجرای مرحله اول هدفمندی یارانه ها 
خیلی به مذاق مرادی خوش نمی آید و به طعنه می گوید که این آمار کوچه بازاری چیست 
که ارائه می دهید؟ این سخن آتش سیدحسین حسینی نماینده فریمان را شعله ور می کند 
و با مرادی درگیری فیزیکی پیدا می کند و این وسط یکی دوتا سیلی هم رد و بدل می شود.

مرادی عصبانی از این اتفاق، نسبتی ناروا به مجلس می دهد و فریاد اخراج کنید از 
صندلی های نمایندگان بلند می شود. لاریجانی که توهین نماینده دولت را شنیده بود 
دستور اخراج مرادی از صحن را می دهد. اصطکاک ها و دعواهای لفظی و بعضا فیزیکی 
کوچک زاده یکی از چهره های مشهور جبهه پایداری با علی مطهری نماینده مردم تهران نیز 
در در این دوره از مجلس در نوع خود دیدنی و شنیدنی است. پرتاب بطری آب از سوی این 
نماینده به علی مطهری و مشاجره لفظی شان با هم از حواشی پررنگ مجلس هشتم است.

نطق های پرحاشیه مطهری در پارلمان
مجلس نهم از حیث حواشی و درگیری های لفظی یکی از ادوار تاریخ ساز مجلس است. 
یکشنبه سیاه، بانوان ساپورت پوش، قرارداد کرسنت، مذاکرات هسته ای میان ایران و گروه 
1+۵، بررسی برجام در مجلس و حواشی مربوط به آن از جمله موضوعاتی بود که باعث شد 

مجلس نهم بیش از مجالس دیگر پرنگ و جنجال ساز شود.
یکی از حواشی پررنگ مجلس نهم اقدامات و تذکرات علی مطهری نماینده مردم تهران 

در مجلس نهم بود که اغلب با حاشیه هایی پررنگ و درگیری هایی همراه می شد.
او که در اعتراض به عملکرد وزیر کشور نسبت به مقوله بانوان ساپورت پوش اقدام به 
پخش تصاویر این بانوان در صحن عملی مجلس کرده بود، در اقدامی دیگر در نطق خود 
گریزی به مسأله حصر و محدودیت های فردی و اجتماعی میرحسین موسوی و مهدی 
کروبی زد و ضمن ارائه راه حل برای اتمام این ماجرا، از یک طرفه به قاضی رفتن بعضی ها و 

موضع گیری صدا و سیما در قبال بزرگداشت روز نهم دی انتقاد کرد.
سخنان فرزند شهید مطهری در حالی ناتمام ماند که عده ای از نمایندگان پارلمان ضمن 
سر دادن شعار »مرگ بر فتنه گر« از وی انتقاد کردند و قصد برخورد فیزیکی با او را داشتند.

کار آنقدر بالا گرفت که نادر قاضی پور، عابد فتاحی و مصباحی مقدم برای حفاظت از 
مطهری دور جایگاه او حلقه زدند و از او خواستند که به صحبت های خود پایان دهد؛ اما 
مطهری همچنان به نطق خود ادامه داد و کار به جایی رسید که نایب رییس مجلس دستور 

اتمام جلسه را داد.
همچنین در بخشی از جلسه استیضاح وزیر علوم هنگامی که بیژن نوباوه در موافقت 
با استیضاح رضا فرجی دانا در حال قرائت نطق خود بود جرقه درگیری لفظی میان کمال 
الدین پیرمودن و جواد جهانگیرزاده دو نماینده مجلس زده شد که با وساطت دیگر 

نمایندگان خاموش شد.
درگیری و آشوب در جریان  بررسی برجام  در صحن علنی مجلس، خائن خطاب شدن 
جواد ظریف و تهدید به مرگ شدن شدن رییس سازمان انرژی اتمی علی اکبر صالحی از 
سوی نمایندگانی از جبهه نوظهور پایداری که خود را دلواپس می خواندند روزهای تاریخی 

و پر التهابی را برای مجلس نهم رقم زد.
در همین رابطه اظهارات بهرام بیرانوند نماینده بروجرد در ابتدای جلسه علنی مجلس که 
با فریادهای خود به دست دادن ظریف با باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا اعتراض می کرد 
با سردادن شعار »مرگ بر آمریکا« از سوی همفکران وی همراه شد. بیراوند از نمایندگان 
دلواپس چهره پایداری از الفاظ نامناسبی در سخنان خود بهره برد و خطاب به ظریف وزیر 

امور خاجه گفت ای کاش به اندازه یک جوجه خروس غیرت داشتید!
مشت زدن نادر قاضی پور نماینده پرحاشیه مجلس به حمید رسایی در خلال نشست 
علنی یکی از جلسات مجلس هم از مواردی است که مجلس نهم را از جنبه مسائل حاشیه 
ای پررنگ تر می کند. قاضی پور در حاشیه این نشست چند مشت که شوخی به نظر می 
رسید روانه حمید رسایی دیگر نماینده جنجالی مجلس نهم می کند. خود قاضی پور نماینده 
مردم ارومیه در توضیح اقدامش چنین گفت: رسایی دیروز به من بی احترامی کرد و به من 
دو مشت زد و می خواست آقای فرهنگی را هم کتک بزند که طرح ما را در مجلس نخوانند 
و امروز هم قصد داشت علیه مجلس امضا جمع کند. به هر حال نمی شود در خانه ملت 

این گونه علیه مردم تصمیم گیری کرد.

پدیده ای به نام قاضی پور در مجلس دهم
هر چند که از آغاز به کار مجلس دهم تنها چند ماه گذشته است اما در همین مدت 

کوتاه، پارلمان دهم چندین بار تنش لفظی و فیزیکی را به خود دیده است.
نماینده مردم ارومیه که یکی از چهره های مشهور در حاشیه سازی در مجلس نهم و 
دهم است و پیش از این در آستانه انتخابات ریاست جمهوری در تبلیغات خود در اظهارات 
عجیب و ناخوشایندی به زنان و همچنین قدرت الله علیخانی نماینده پیشین مجلس توهین 

کرده بود، این بار در اقدامی باز هم در صدر حاشیه سازان مجلس تازه کار قرار گرفت.
نادر قاضی پور پس از پایان جلسه علنی مجلس در لابی هنگامی که در حال مصاحبه 
با یک خبرنگار در مورد موضوع فراکسیون مناطق ترک نشین بود عصبانی شده و با مشت 
بر صورت این خبرنگار ضرباتی وارد کرد. وی در این درگیری فیزیکی با ضد ولایت فقیه 
خواندن خبرنگار روزنامه ایران از نجات ایران به دست ترک زبانان در جریان جنگ تحمیلی 

حرف زد. او بعدا عنوان کرد که اینکار وی یک شوخی بوه است.
یقه پاره کردن از دیگر حاشیه های مجلس دهم تا این زمان بوده است. در ششمین 
جلسه علنی مجلس، خلیل آقایی معاون پارلمانی وزیر جهاد کشاورزی با نماینده مردم آمل 
درگیر شدند و اقایی در اقدامی یقه پیراهن خود را پاره کرد. عزت الله یوسفیان ملا  نماینده 
مردم آمل درباره درگیری خود با خلیل آقایی گفت: »وزارت جهاد کشاورزی برنج وارد کرده 
بود و ما نمایندگان شمال به وزیر نامه ای نوشته بودیم تا از واردات برنج جلوگیری شود؛ آقای 
آقایی عصبانی شد و یقه اش را نیز خودش باز کرد. ایشان کار زشتی کرد و حرف بدی نیز 

در این جریان زده نشد.«

تجربه به اصولگرایان اثبات کرده که باید نقش کلیدی را به 
چهره های باتجربه تر و بزرگانی که می توانند در میان تشکل های 
مختلف وحدت حداکثری ایجاد کنند، بسپارند نه جوانترهایی که میز 

بازی را برهم زده و ساز جدایی کوک می کنند.
استراتژی اصولگرایان برای وحدت در  انتخابات 9۶ وارد مرحله 
سجادی  کمال  پیش  چندی  درحالی که  است.  شده  جدیدی 
سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری به عنوان مهمترین نهاد 
تشکیلاتی در میان اصولگرایان سنتی از مکانیسم جدید وحدت 
اصولگرایان زیر چتر جامعه روحانیت خبر داده بود، حالا این ائتلاف 
وارد فاز یارگیری شده است. سوالی که وجود دارد این است که جریان 
نواصولگرا به عنوان گروهی که تا پیش از این در روند تصمیم گیری 
اصولگرایان نقش مهمی داشت و البته عامل ناکامی های اخیر این 
جریان هم شد، در برابر روند جدید وحدت چه رفتاری از خود بروز 

خواهد داد؟
ماجرا از کجا آغاز شد؟

اواسط مردادماه امسال بود که سید کمال سجادی سخنگوی 
جبهه پیروان از ائتلاف جدیدی در میان اصولگرایان خبر داد که 
قرار است متفاوت از ائتلاف انجام شده در انتخابات مجلس باشد. او 
مهمترین تفاوت این ائتلاف با ائتلاف های پیشین را محوریت جامعه 
روحانیت عنوان کرد و دارا بودن »ساختار حزبی« را مهمترین علت 

چنین تصمیمی دانست.
او در اظهارنظر خود درباره ترکیب شورای ائتلاف جبهه پیروان نیز 
سخن گفته بود؛ آنجایی که گفت: »یک نظر این است که دبیران کل 
احزاب و تشکل هایی که محوریت جامعه روحانیت را قبول دارند 
دعوت شوند. البته ممکن است از تعدادی اشخاص حقیقی به دلیل 

فعالیت و نفوذی که دارند نیز برای حضور در شورا دعوت شود.«
آنگونه که از اظهارات سخنگوی جبهه پیروان برمی آید، در ائتلاف 
جدیدی که اصولگرایان برای انتخابات 9۶ درنظر گرفته اند، مدل سابق 
سه ضلعی وحدت در میان گروه های اصولگرا به تاریخ پیوسته است 
»آن ترکیب یک مثلث بود و ما به دایره اعتقاد داریم. آن ترکیب 
به تاریخ پیوست و ما هم همان موقع چندان روی ترکیب آن نظر 
نداشتیم و موافق نبودیم. دایره اصولگرایی وسیع است اما چگونگی 
حضور اشخاص حقیقی و حقوقی، مساله ای است که باید پخته تر 

شود.«
این اظهارنظر سخنگوی جبهه پیروان این دیدگاه را ایجاد کرد 
که حالا قرار است نقش گروه هایی که در جناح چپ اصولگرایان 
تعریف می شوند و دیدگاه های رادیکال تری دارند، کمرنگ تر از سابق 
باشد. گروه هایی مانند ایثارگران، رهپویان و پایداری در سال های 
اخیر - خصوصا در شرایط خاص پس از انتخابات ریاست جمهوری 
دهم - نقش محوری در تصمیم گیری های اصولگرایان ایفا کرده اند اما 
اکنون شرایط اصولگرایان تغییر کرده و قرار است عقلای قوم حضور 

جدی تری در روند تصمیم گیری های اصولگرایان داشته باشند.
نقش اصولگرایان رادیکال در روند تصمیم گیری های این جریان 
سیاسی، از سال 84 آغاز شد و در برهه پس از انتخابات 88 به اوج 
خود رسید اما از سال 92 و روی کار آمدن حسن روحانی به عنوان 
رییس جمهوری، روند نزولی تاثیرگذاری این جریان آغاز شد و در 

انتخابات مجلس دهم به پایان خط رسید.
این جریان حالا در روند وحدت جدیدی که اصولگرایان در 
پیش گرفته اند و در حال تدوین آن هستند گویا قرار است کمترین 
نقش ممکن را داشته باشد و جریان های باسابقه اصولگرایان زیرچتر 
عالی ترین نهاد روحانی اصولگرا فعالیت کنند تا به مطلوب ترین نتیجه 
ممکن دست یابند. این مکانیسم البته یک بار به شکل دیگری در 

انتخاباتهای دیگر چون مجلس نهم در معرض آزمون قرار گرفت و دو 
تشکل روحانی اصولگرایان - جامعه مدرسین و جامعه روحانیت مبارز 
- به عنوان هدایت کننده مکانیسم وحدت اصولگرایی وارد عرصه شدند 
اما باز هم این جوان های رادیکال پایداری بودند که در برابر شیوخ 

قدعلم کردند و در برابر روند وحدت سنگ اندازی کردند.
آنها به وزن کشی درونی اعتقاد داشتند و می خواستند خود را 
به عنوان یک جریان تاثیرگذار در میان اصولگرایان تحمیل کنند اما 
با شکست در همان گام نخست، سطح توقعات خود را کاهش دادند 
و به حضور در فراکسیون اقلیت مجلس نهم بسنده کردند تا بتوانند 
خود را بازسازی کنند. گرچه این روند تک روانه در انتخابات 92 هم 
دنبال شد آنجا که آیت الله محمدتقی مصباح یزدی پدر معنوی این 
جریان از کامران باقری لنکرانی به عنوان تنها گزینه اصلح در میان 
زمین و آسمان یاد کرد و سپس سعید جلیلی را گزینه مطلوب این 

گفتمان دانست.
آنچه قطعی به نظر می رسد این است که این جریان حساب خود را 
از روند وحدت اصولگرایان در برهه جدید جدا خواهد کرد و با گروه های 
همسو با خود دست به ائتلاف خواهد زد تا بتواند نزدیک ترین کاندیدا 

به گفتمان خود را در عرصه انتخابات ریاست جمهوری وارد کند.
علیرضا زاکانی دبیرکل جمعیت رهپویان هفته گذشته درباره 
اشتباهاتی که از سوی این طیف سر زده است، این گونه سخن گفت: 
سال 90 جبهه متحد و پایداری رقابت کردند و رقابت غلطی بود که 
سال 94 این اشتباه را جبران کردیم و در وحدت موفق شدیم اما یک 
خلا داشتیم؛ اول این که دیر به وحدت رسیدیم و دوم اینکه عَلم دفاع 
از وضع موجود در دست ما بود در حالی که طرف مقابل عَلم تغییر در 
دست داشت و متن جامعه اهل تغییر است. او به نداشتن فکرمنسجم 
به مثابه موتور محرکه اذعان کرد و ادامه داد: برنامه شفافی برای جامعه 
نداشتیم. از طرف دیگر لیست ما هم مخالف صد درصد برجام داشت 

و هم موافق که درست نبود.
این اظهارات زاکانی به نوعی موضع نواصولگرایان را در انتخابات 
پیش رو آشکارتر می کند، موضعی که می گوید پایداری ها هنوز 
ضلع اصلی وحدت هستند و پالسی برای هم نشینی با سنتی های 

اصولگرا در آن به چشم نمی خورد.
آغاز روند یارگیری از سوی پدران و پسران اصولگرا

این بار برخلاف روند تثبیت شده در سال های اخیر، گویا قرار 
است بازیگران و تصمیم گیرانی که نقش کلیدی داشتند، از متن 
تصمیم گیری ها کنار گذاشته شوند تا عقلای اصولگرا این نقش مهم 
را عهده دار شوند. در تمام سال های گذشته، گروه های باسابقه اصولگرا 
تلاش فراوانی کردند که روند وحدت به نتیجه مطلوب برسد اما 
همواره با کارشکنی های جریان موسوم به تحول خواه و جبهه پایداری 
مواجه شدند. جریانی که حرمت ریش سفیدان اصولگرا را به راحتی 

نادیده می گیرد و روند وحدت را خدشه دار می کند.
این تجربه به اصولگرایان اثبات کرده است که باید نقش کلیدی را 
به چهره های باتجربه تر و باسابقه ای که می توانند در میان تشکل های 
مختلف وحدت حداکثری ایجاد کنند، بسپارند؛ چراکه جریان هایی 
که تا پیش از این میدان دار بودند، اگر نتیجه دیگری غیر از آنچه 
می خواستند حاصل می شد، میز بازی را برهم می زدند و ساز جدایی 

کوک می کردند.
در مکانیسم جدید جامعه روحانیت که قرار است رهبری روند 
وحدت را در دوره جاری برعهده داشته باشد، فعالیت ها برای حصول 
وحدت حداکثری آغاز شده است. آن گونه که غلامرضا مصباحی مقدم 
سخنگوی جامعه روحانیت اعلام کرده است، آیت الله موحدی کرمانی 
دبیرکل این تشکل روحانی با آیت الله محمد یزدی رییس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم تماس تلفنی داشته است تا هماهنگی میان 

جامعتین در جریان باشد.
او از ارائه گزارش کمیته سیاسی جامعه روحانیت درباره انتخابات 
خبر داده و درباره روند یارگیری جامعه روحانیت در مکانیسم جدید 
وحدت چنین گفته است: محمدنبی حبیبی و اسدالله بادامچیان 
دبیرکل و قائم مقام حزب موتلفه با کمیته سیاسی جامعه روحانیت 
دیدار کرده و خواسته اند که برای انتخابات 9۶ به میدان بیاید و 

محوریت اصولگرایان را برعهده بگیرد.
او البته این را هم گفته است که در روند جدید قرار نیست جامعه 
روحانیت مشورتی با آیت الله مصباح داشته باشد تا اینگونه نقشه 

نواصولگرایان برای برپا کردن دوباره ایده فقهای ثلاثه را نقش برآب 
کند. به گزارش خبر آنلاین، می توان گفت که این روند، در راستای 
ادامه تلاش هایی است که برای تاثیرگذاری چهره های باتجربه و موثر 
در جریان اصولگرا انجام گرفته است. در این خصوص می توان به 
تشکیل کمیته چهارنفره چهره های تاثیرگذار اصولگرا در انتخابات 
علی اکبر  حجت الاسلام  که  کمیته ای  کرد؛  اشاره  دهم  مجلس 
ناطق نوری، آیت الله مقتدایی، علی لاریجانی و علی اکبر ولایتی در 
آن حضور داشتند. هرچند فعالیت های این کمیته به دلیل کارشکنی 
جناح چپ اصولگرایان به نتیجه مطلوب نرسید اما زمینه ای را فراهم 
کرد که عقلای قوم به رهبری وحدت بازگردند. بر این اساس، یک 
تشکل روحانی به عنوان هدایتگر روند وحدت، یک روحانی به عنوان 
ناظر بر مکانیسم وحدت و چهره های حقیقی تاثیرگذار به عنوان 
یاریگران این دو تشکل وارد میدان خواهند شد تا بتوانند ائتلافی 

حداکثری در میان اصولگرایان ایجاد کنند.
ائتلاف حداقلی در برابر ائتلاف حداکثری

در واقع آنچه می تواند در این یارگیری عیان باشد، همراهی 
جریان سنتی و گروه های معتدل اصولگرایان با مکانیسم جدیدی 
است که جامعه روحانیت آن را رهبری خواهد کرد؛ گروه هایی که 
تعداد زیادی از آنها در قالب تشکل هایی همچون جبهه پیروان خط 
امام و رهبری فعالیت می کنند و با جریان های معتدل رابطه ای 

مبتنی بر تعامل دارند. 
این درحالی است که جریان نواصولگرا که تا پیش از این نقش 
تصمیم گیری قابل توجهی در میان اصولگرایان داشت، حالا قرار 
است مسیر جدیدی را تجربه کند. این طیف که خود متشکل از 
گروه های موسوم به تحولخواهان و جبهه پایداری است، حالا باید به 
فکر گروه های دیگری باشد که بتوانند با مواضع این طیف همپوشانی 
داشته باشند. می توان از جریان منتسب به محمود احمدی نژاد و گروه 
موسوم به جبهه یکتا )حامیان پیشین احمدی نژاد( به عنوان گروه هایی 
یاد کرد که پتانسیل پیوستن به این طیف را دارند. در عین حال، 
برخی از چهره های عضو گروه یکتا به واسطه ارتباط مطلوبی که با 
جریان سنتی یا چهره های باسابقه دارند، زیربار حضور در این جبهه 

نخواهند رفت و به جبهه مقابل خواهند پیوست.
اگر تا پیش از این چهره های منتسب به جریان رادیکال اصولگرا 
می توانستند اکثریت نامزدهای این فهرست ها را از میان نامزدهای 
نزدیک به خود برگزینند اما اکنون چنین مکانیسمی متضمن این 
است که سهم گروه های تندرو در میان اصولگرایان به حداقل خواهد 
رسید و چهره های معتدل تر جایگزین این چهره ها خواهند شد. 
انتخابات مجلس دهم درس بزرگی برای اصولگرایانی داشت که خود 
را سهم ثابت فهرست انتخاباتی این جریان می پنداشتند و معتقد 
بودند که حتی اگر در فهرست انتخاباتی اصولگرایان نباشند، بازهم 
رای مردم را از آن خود خواهند کرد؛ درحالی که قرار نگرفتن این 
نام ها در فهرست انتخاباتی اصولگرایان نشان داد که آنها به تنهایی 
رای چندانی در جامعه ندارند و اگر در فهرست اصولگرایان نباشند، 

از بسیاری چهره های مستقل نیز رای کمتری کسب خواهند کرد.
بخواهد  که  ندارد  نیازی  نواصولگرایانی  به  اصولگرایی  جریان 
به واسطه حضور آنها بدنه اجتماعی اش را با خود همراه کند بلکه 
چهره های منتسب به نواصولگرایان بودند که از انتساب به این جریان 

بهره مند شدند و توانستند به پله های بالاتر در عرصه قدرت برسند.
روند یارگیری اصولگرایان در مکانیسم جدید وحدت آغاز شده 
است. این اتفاق می تواند به مثابه یک غربالگری در میان اصولگرایان 
باشد و این جریان را از گروه هایی که در روند وحدت خدشه ایجاد 

می کنند، تصفیه کند.

مصاف نواصولگرایان با اصولگرایان در پروژه »یارگیری انتخاباتی«

پسرانی که برابر »پدران« قد علم کردند

داستان »زدوخوردهای« نمایندگان در صحن و لابی مجلس

از نطق های ناتمام تا پدیده ای به نام قاضی پور

پروژه حماسه سازی از سخنرانی های احمدی نژاد

از هاله نور تا قیام پرشور مردمی!
یاران احمدی نژاد بعد از هاله نور به اصطلاح جدیدی ورود کرده اند که در ادامه مشابهت 

سازی مفهومی با برخی ارزشهای دینی و عرفی است.    
حامیان او کماکان در هاله ای از غبار عبارات نامفهوم سیر می کنند و همچنان تلاششان 
این است با کاربرد عباراتی که بار ارزشی و تاریخی دارد مردم را به سمت خود جذب کنند. 
آنها این بار عبارت قیام را درتوصیف حضور چند صد نفری یاران خود در یک  اجتماع 
عادی برگزیدند.  سفرهای انتخاباتی احمدی نژاد مدتهاست که شروع شده و او با حضور در 
شهرستانهادرصدد است برنامه های انتخاباتی خود را با جدیت بیشتری دنبال کند گرچه 
دفتر او و همچنین دولتمردان اسبق منتسب به وی می گویند نشست های او با مردم 
در راستای تبیین اندیشه های امام است اما اظهارات او در جمع مردم نشان داده که وی 
با پرداختن به مسائل کشور در صدد جلب آراء آنهاست. احمدی نژاد تاکنون در چندین 
شهر حضور یافته و تیم تدارکات او نیز تلاش زیادی کرده تا استقبال از وی را پر شور جلوه 
دهد. این در حالی است که در اکثر شهرها مردم از سر کنجکاوی یا حتی اعتراض در محل 
سخنرانی ها حاضر می شوند اما گویا احمدی نژاد و اطرافیانش تصور دیگری  از موضوع 
دارند. در عین حال، اجتماعات چند ده نفری و چند صد نفری مردم در هنگام حضور رئیس 
دولت سابق این تلقی را ایجاد کرده که استقبال از او بسیار پر شور و در عین حال خارق 
العاده است. آخرین تجمع انتخاباتی او در قزوین که با حضور نزدیک به 900 نفر در محل 
سخنرانی وی صورت گرفت از سوی حامیان رسانه ای اش با تفاسیر جالب و عجیبی همراه 
بود.  آن طور که رسانه های حامی احمدی نژاد منعکس کردند در قزوین استقبال هزار 
نفری از احمدی نژاد در حکم قیام و خروش انقلابی مردم بوده است و احتمالا اگر همینطور 
پیش برود طی روزها و ماههای بعد با تفاسیر جدید تری همچون »خیزش ویرانگر مردم« یا 

زلزله بزرگ هم در بیان توصیف استقبال چند صد نفری از او مواجه خواهیم شد. 
کالبد شکافی این گونه اظهارات، ریشه تاریخی کاربرد چنین مفاهیمی را از سوی یاران 
احمدی نژاد به خوبی بازگو می کند...یاران احمدی نزاد به واقع علاقه زیادی به ماورایی 
نشان دادن امور دارند. خود او هنگامی که برای نخستین بار در مجمع عمومی سازمان 
ملل سخنرانی کرد تفاسیر عجیبی از حواشی سخنرانی اش بیان کرد که به همان داستان 
معروف هاله نور منجر شد. گویا حامیان وی این برنامه را در دستور کار دارند تا از وی یک 
قدیس بسازند که می تواند دست یافتنی باشد. به عنوان نمونه یکی از طرفداران او چندی 
قبل پیش از حضور وی در یکی از نقاط جنوبی شهر تهران گفت: مردم او را چون آینه ای 

پاک دریافته اند که وقتی در چهره ی او می نگرند، گویا خودشان را می بینند! 
تفسیر دیگری که حامیان رسانه ای او  مطرح می کنند با وضو وارد شدن در پای محفل 
سخنرانی اوست. تیم رسانه ای وی ترجیح می دهد با بزرگنمایی برخی واکنش ها، عواطف 
و احساسات را به گونه ای جریحه دار کند که مخاطب گمان کند در برابر یک وضعیت غیر 
عادی و حماسه ای غیر قابل تکرار قرار گرفته است:  مثلا این عبارت: مردم با شور و عشق 

فریاد می زنند و اشک در چشمانشان حلقه زده است." 
تکنیک های بهره برداری رسانه ای از حضور رئیس جمهور سابق در یک نقطه، همواره 
از سوی جریان حامی وی به طرز حساب شده ای اغراق آمیز جلوه داده می شود. به عنوان 
نمونه  گزارش نویس سایت حامی احمدی نژاد در توصیف یکی از دیدارهایش می نویسد:  
"به جرأت می توان گفت صحنه هایی که از هجوم جمعیت به سمت دکتر، دیشب ثبت 
شد، واقعاً قبل از این کمتر مشاهده شده بود. مردم سراز پا نمی شناختند. نمی دانم چرا با 
دیدن این صحنه به یاد تصاویر ورود امام در بهمن ۵7 افتادم. تشابه تصاویر آنقدر زیاد بود 
که هرکس دیگری هم می دید همین را می گفت. عشق احمدی نژاد با مردم کاری کرده بود 
که نمی توانستند قدری فکر کنند که این هجوم ممکن است جان دکتر را به خطر بیاندازد!" 
روایات جالب از رویارویی احمدی نژاد با مردم بیشتر از آنکه واقعی به نظر برسد به نوعی 
جریان سازی است  و تلاش می شود از او یک فرد مردمگرا به تصویر کشیده شود از جمله 
این روایت: دکتر در میان انبوه جمعیت با  دقت  زیاد نامه های مردم را دریافت می کرد، 
یک لحظه ای نامه ای به زمین افتاد، دکتر خم شد تا نامه را بردارد، به شدت ترسیدیم نکند 

دکتر زیر دست و پا له شود! 
واقعیت این است که احمدی نژاد در آستانه انتخابات سعی دارد دوباره خود را بر سر 
زبانها بیندازد. چندی قبل گفته شد که پسران احمدی نژاد کارگر شده اند. بعدا مشخص 
شد که آنها با درجه مهندسی در یک شرکت مهندسی کار می کنند. نزدیک ترین حامی 
رئیس دولت قبل گفت: پسران او در یک شرکت مهندسی کارگری می کنند و بعد مشخصا 
منظور خود را از کارگری چنین توضیح داد: از آنجا که همه تحت پوشش قانون کار هستند 
فلذا همه کارگر هستیم! مشابه چنین توجیهات فریب دهنده ای که ذهن مردم را تحت 
تاثیر قرار می دهد کم نبوده است.  مثلا برای جلب آرای مردم در سال 84، حامیان وی 
به جای چاپ پوسترهای گران قیمت،  بر روی کاغذهای دفتر مشق و با مداد نام او را می 

نوشتند و بر روی دیوارها می زدند که تاکتیک موفقی در جلب آرای مردم بود. 
با نزدیک شدن به زمان انتخابات  ، روایات عجیب و تفاسیر محیرالعقول از حضور او در 
یک مکان هم در حال افزایش یافتن است.  شاید باید منتظر بود تا طی ماههای آینده  شاهد 

اقدامات جالب تری از حضور وی در یک اجتماع انتخاباتی باشیم.  

ویژه های خبری تلویزیون حامی آقای شهردار؛

حمایت ویژه صداوسیما از قالیباف 
با چاشنی تخریب روحانی

درحالی که انتشار اخبار واگذاری املاک به افراد خاص توسط شهرداری تهران، قالیباف 
را در بدترین دوران زندگی سیاسی خود قرار داده، صداوسیما در بخش های خبری خود با 
رویکردی حمایتی این موضوع کم اهمیت تلقی کرد و از تنها به انتشار خبر نامه قالیباف به 

دادستان کل کشور اکتفا کرد.
شبکه خبر صداوسیما در برنامه خبری »ویژه ها« در رفتاری دوگانه در خبری در مورد 
»واگذاری املاک مرغوب به افراد خاص توسط شهرداری تهران«، بار دیگر پروژه تخریب 

دولت را ادامه داد.
این برنامه خبری پس از آن که در بخشی کوتاه که به موضوع واگذاری نامتعارف املاک 
عمومی به برخی مسئولان شهرداری و اعضای شورای شهر تهران اختصاص داشت، با 
استناد به اخبار منتشر شده در یکی از خبرگزاری های نزدیک به شهرداری تهران، از قالیباف 
بخاطر ارسال نامه  به دادستان کل کشور تجلیل و قدردانی کرد و با نادیده گرفتن انتقادهای 
فراوانی که از عملکرد شهرداری تهران در رسانه های مختلف مطرح شده، تنها به سراغ 
خبرگزاری ها و رسانه هایی رفت که از شهردار تهران قدردانی کرده بودند! و جالب این که در 
ادامه، این مسئله موضوعی کم اهمیت تلقی و گفته شد که نهادهای ناظر و همچنین شهردار 
تهران با ارسال نامه ای در حال پیگیری آن هستند. اقدام تعجب برنگیز صداوسیما البته به 
حمایت از شهردار اصولگرا و ناچیز نشان دادن تخلف واگذاری املاک ختم نشد؛ در ادامه این 
بخش با خبری که ارتباطی به تخلف شهرداری نداشت، موضوع فیش های حقوقی نامتعارف 
را پیش کشید و با این تاکید که اکنون نباید اجازه دهیم ماجرای »فیش های نجومی« 

فراموش شود، هرگونه اقدام  در برخورد با این موضوع را تحقیر کرد.
در این بخش از برنامه خبری »ویژه ها« ابتدا بخشی از صحبت های سخنگوی دولت، 
درخصوص برکناری 13 نفر از مدیران دولتی که حقوق های نامتعارف دریافت کرده بودند، به 
نمایش درآمد و پس از آن، مجری برنامه با استناد به صحبت های محسنی اژه ای سخنگوی 

قوه قضاییه، عدد اعلام شده از سوی محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت را زیر سوال برد.
در ادامه، این رفتار دوگانه صداوسیما همچنان تشدید شد که بر اساس آن، با رو در رو 
قرار دادن صحبت های روحانی و محسنی اژه ای، به انتقاد از واکنش رییس جمهور به سخنان 

سخنگو و قائم مقام رییس قوه قضاییه پرداخت.
ماجرای تخریب دولت به این هم ختم نشد تا در پایان، با انتخاب گزینشی بخشی از 
سخنان علی ربیعی وزیر کار تعاون و رفاه اجتماعی درخصوص مقابله با اشرافی گری و البته 
با جملاتی مغرضانه از سوی مجری برنامه، این موضوع القا شود که دولت هیچ اقدام عملی 
و مشخصی در راستای مبارزه با مفاسد اقتصادی و تجمل نکرده است و مخاطب شیرفهم 
شود که موضوع واگذاری املاک مرغوب به افراد خاص اهمیت ندارد، بلکه آنچه مهم است 

همان موضوع فیش های حقوقی است.
نام دو خبرنگار صداوسیما در لیست آقای شهردار

شاید علت رفتار این برنامه خبری تلویزیون در حمایت از قالیباف را بتوان در گفته های 
محسن سرخو عضو شورای شهر تهران جستجو کرد که در تذکر پیش از دستور نهم 
شهریورماه خود که خطاب مستقیم با شهردار تهران داشت، با اشاره به اینکه در ردیف های 
131 و 132 لیست اسامی کارکنان شهرداری عضو این تعاونی، نام دو تن از خبرنگاران 
صداوسیما نیز به چشم می خورد، گفته بود: »ک.ن« و »الف.م« دو تن از خبرنگاران 
صداوسیما هستند که باید از رئیس صداوسیما پرسید؛ این خبرنگاران در قبال دریافت خانه 

چه چیزی به شهرداری داده اند؟
به گزارش ایلنا، در روزهای گذشته خبری مبنی بر بر واگذاری املاک مرغوب به افراد 
خاص توسط شهرداری تهران منتشر شده است که بر پایه این خبر، این نهاد تعدادی خانه 
و ملک خود را که جزء اموال عمومی است با تخفیف ها و تقسیط های بسیار زیاد به برخی 

از افراد خاص واگذار کرده است.
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به تأخیر انداختن توبه
 فریفتگی است، و امروز و فردا كردنِ بسیار 

سرگشتگی

شنبه - سیزدهم شهریورماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4090

اخبـــار
فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد:

تشدید برخورد با 
موتورسیکلت سواران متخلف

فرمانده انتظامی استان با اشاره به تشدید برخورد پلیس قم با موتورسیکلت 
سواران متخلف، بر ارتقاء فرهنگ ترافیک و بهبود زیر ساخت های ترافیکی 

تاکید کرد.

سردار کاظم مجتبایی درحاشیه بازدید از پلیس راهور استان با اشاره به 
عدم رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی از سوی برخی از موتورسیکلت سوران 
در قم، خواستار برخورد و اعمال قانون متخلفان از سوی پلیس راهور استان 
شد. وی با اشاره به تردد حدود 300 هزار موتورسیکلت در قم، گفت: متاسفانه 
بیش از 40 درصد تلفات در قم مربوط به موتورسیکلت سواران است. سردار 
مجتبایی در ادامه به بیان دو مشکل اساسی در این رابطه شامل فرهنگ 
ترافیک و ضعف زیر ساخت های ترافیکی استان پرداخت و افزود: متاسفانه 
برخی موتورسواران این باور را ندارند که باید مقررات را رعایت کنند بنابراین 
گذرگاه های پیاده رو را اشغال کرده و از چراغ های قرمز عبور می کنند. وی 
با بیان اینکه هر دو موضوع فرهنگ ترافیک و ضعف زیر ساخت های ترافیکی 
ایجابی هستند، گفت: در ۵ ماهه گذشته بیش از چهار هزار موتورسیکلت 
توقیف و بیش از 40 هزار برگه جریمه صادر شده برای موتورسواران صادر 
شده که رقم کمی نیست ولی اعتقاد داریم که این دو موضوع باید مرتفع شود. 
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به طرح ساماندهی موتورسیکلت سواران از 
سوی ناجا، تصریح کرد: در این طرح بیش از 17 دستگاه مسئولیت داشته که 
باید سهم خود را ایفا کنند تا شرایط موتورسواری در استان بهبود پیدا کند 
که علاوه بر فرهنگ پذیری، جامعه پذیری نیز ارتقاء یافته و تلفات و تصادفات 

به حداقل برسد.

رئیس پلیس راهور استان قم هشدار داد:

اعمال قانون خودروهای 
فاقد کارت سرویس مدارس

رئیس پلیس راهور استان قم با اشاره به فرارسیدن آغاز سال تحصیلی از 
اعمال قانون خودروهای فاقد کارت سرویس مدارس خبر داد.

اظهارداشت: در خصوص سرویس مدارس  پوربافرانی  سرهنگ احمد 
کارگروهی با حضور مسئولان آموزش و پرورش، تاکسیرانی و پلیس راهور 
استان قم برگزار شد که مشخص شود چه کسانی واجد شرایط اخذ کارت 
سرویس مدرسه هستند. وی با اشاره به نظارت و کنترل پلیس راهور مبنی بر 
لزوم داشتن گواهینامه پایه دوم برای سرویس مدارس، گفت: برابر دستورالعمل 
کسانی که می خواهند سرویس مدرسه انجام دهند باید پایه دوم به بالا داشته 
باشند. رئیس پلیس راهور استان قم افزود: چون متولی اصلی تاکسیرانی است 
پرونده در تاکسیرانی تشکیل و درخواست کارت سرویس مدرسه می شود و 
با اخذ مدارک، جهت تعیین صلاحیت به راهور استان ارسال و سپس کارت 
صادر می شود. وی تاکید کرد: کسانی که شرایط دریافت کارت سرویس را 
ندارند نمی توانند به فرزندان محصل سرویس ارائه دهند. سرهنگ پوربافرانی 
افزود: چنانچه طرح مدارس شروع شود حتماً مأموران راهور نسبت به اعمال 
قانون متخلفان اقدام خواهند کرد. وی گفت: به محض اجرای طرح مدارس 
کار تکمیل و صدور کارت سرویس مدارس و ارائه مجوز انجام می شود البته 
این امر شاید کمتر از یک ماه به طول بیانجامد. رئیس پلیس راهور استان قم 
گفت: با شروع سال تحصیلی پلیس راهور استان موظف است تا با سرنشین 
اضافی، نداشتن کارت سرویس مدرسه و یا تابلو برابر قانون اعمال مقررات کند. 
سرهنگ پوربافرانی در ادامه با تاکید بر اینکه جابجایی مسافر با خودروهای 
شخصی ممنوع است، تصریح کرد: این ممنوعیت شامل پلاک قم و سایر 
شهرستان ها می شود که متخلف برابر مقررات و نرخ جدول جرائم جریمه 

می شود.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم:

قم در افق 1414، یک شهر جهانی است
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت:  شهر قم در افق 
چشم انداز 1414،  یك شهر جهانی، هوشمند، خلاق و برخوردار از اقتصادی 

مقاومتی مبنی بر منابع درآمدی پایدار است.
محسن رنجبر با اشاره به تدوین چشم انداز قم 1414 اظهار کرد:  دکتر 
سقائیان نژاد از ابتدای به عهده گرفتن مسئولیت شهرداری قم تاکید داشت 
که مجموعه شهرداری باید براساس یك برنامه منسجم حرکت کند، ما باید 
دورنمایی را برای شهر قم تصویر کنیم و براساس این برنامه از نقطه ای که 
هستیم، به نقطه مطلوب سوق پیدا کنیم، البته باید این برنامه براساس پتانسیل 
شهر و سرمایه انسانی آن تدوین گردد. معاون شهردار قم ادامه داد:  در گذشته 
هم مسئولان وقت شهرداری قم فعالیتهایی را در خصوص تدوین چشم انداز 
شهر قم انجام داده اند، اما آن سند تدوین شده به تصویب شورای شهر و مراجع 
مربوطه نرسید. وی افزود: ما برای تدوین چشم انداز شهر قم، از سندهای 
تدوین شده پیشین استفاده کردیم، علاوه بر آن سندهای بالادستی همچون 
سند آمایش سرزمینی استان قم و چشم انداز جمهوری اسلامی ایران را مدنظر 
قرار دادیم و برای تدوین سند چشم انداز قم از یك مشاوره زبده استفاده کردیم.

رنجبر با اشاره به مراحل تدوین سند چشم انداز قم اظهار کرد:  برای تدوین 
این سند از تمام نقطه نظرات در داخل شهرداری قم و خارج از آن همچون 
نخبگانی که می خواستند ما را در این زمینه یاری کنند، استفاده کردیم. 
همچنین در تدوین چشم انداز، نظرات علما و مراجع عظام تقلید و نخبگان 
دانشگاهی اخذ شد. معاون شهردار قم ادامه داد:  یك کارگروه با اتاق های فکر 
متعدد و در قسمت های مختلف، چند چشم انداز را برای شهر قم تدوین کردند 
و این چشم انداز در اردیبهشت ماه سال 9۵ به تصویب شورای اسلامی  شهر 
قم رسید. وی در خصوص جزئیات چشم انداز شهر قم تصریح کرد:  این شهر 
براساس چشم انداز 1414 یك جهان شهر دینی و  پایگاه تولید و ترویج فرهنگ 
شیعی است که تفکر و معارف اهل بیت )ع(  در آن ترویج می شود، شهر قم 
براساس سند چشم انداز سرشار از هویت انقلابی  و اسلامی و الهام بخش است، 
شهری که در چشم انداز، الگوی تمدن نوین اسلامی و تعالی بخش انسان به 

سوی حیات طیبه خواهد شد.
رنجبر با اشاره به جایگاه شهر قم در چشم انداز 1414 اظهار کرد: این شهر 
در جهان شیعی، یك شهر نمونه است و در روایات اهل بیت )ع(  هم به جایگاه 
والای شهر قم اشاره شد، این شهر در افق 1414، شهری قدسی، قطب زیارتی، 

گرشگری و مرکز تعاملات علمی،  فرهنگی و سیاسی جهان اسلام است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه داد: البته هم اکنون 
هم شهر مقدس قم، قطب زیارتی است و فضای گردشگری متناسب با فضای 
مذهبی شهر قم،  در این شهر وجود دارد، اما شهر قم در آینده باید به مرکزی 
برای تعاملات جهان اسلام تبدیل شود، همچنین این شهر در چشم انداز 
1414 باید شهری خدامحور و شهروندمدار بر پایه توازن حقوق و تکالیف 
شهروندان باشد. وی افزود: شهر قم در چشم انداز، شهری ایمن،  تاب آور و 
مبتنی بر معماری ایرانی اسلامی در بستر محلات است، ما بر روی محلات با 
محوریت مساجد تمرکز کردیم،  تاب آور بودن یك شهر باعث می شود که آن 
شهر در مقابل اتفاق هایی که می افتد،  تحملش زیاد باشد و ما باید این ساختار 

را در شهر قم فراهم کنیم.

یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر انتخاب مسئولان 
متدین در قسمت های مختلف صدا وسیما، گفت: رسانه ملی 
باید متعلق به همه مردم و جناح ها باشد و تعلق به جناح 

خاصی نداشته باشد.
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی صبح روز پنجشنبه 
در دیدار عبدالعلی علی عسکری رئیس سازمان صدا و سیما و 
جمعی از معاونان با اشاره به سابقه رسانه ملی بعد از انقلاب، 
گفت: اینجانب از روز اول که صدا و سیمای نظام اسلامی 
تأسیس شد در جریان کار بودم و واقعاً امیدوار بودیم و نظر 
داشتیم که به وسیله این رسانه، همه مطالب اصلاح می شود و 
همه عزیزانی که آن روز در جریان کار بودند، آرزومند داشتیم 
ان شاءالله کیفیتی که با این رسانه پیش می آید، به خیر اسلام 

و دین و مملکت باشد.
و  شما  از  امید  و  انتظار  همین  هم  الان  افزود:  وی 
همکارانتان است که سعی و تلاش کنید در همان راه پیش 
بروید و به اهداف والای اسلامی در این رسانه جامه عمل 
بپوشانید و ان شاء الله با نیّت خیری که دارید در این راه 

موفق شوید.
صدا و سیما به تمام معنا اسلامی باشد

استاد برجسته حوزه در قسمت دیگری از توصیه های 
خود، اصلاح صدا و سیما را اصلاح جامعه خواند و گفت: 
مسئولیتی که شما بر عهده گرفته اید، مسئولیت بسیار بزرگ 
و خطیری است؛ مسئولیتی وسیع الاطراف با جوانب متعدد 
که با جای جای مملکت ما ارتباط دارد و اگر این نهاد اصلاح 
شود، همه کشور اصلاح می شود و چناچه کوتاهی کنیم و 
آن طوری که مطلوب امام زمان )ع( است عمل نشود، جامعه 

فاسد می شود.
وی ضمن بر شمردن ویژگی های یک رسانه اسلامی، 
هدف اصلی صدا و سیما را اسلامی شدن تمام برنامه هایش 
خوانده و بیان کرد: باید مراقب بود که صدا و سیمای ما، 
اسلامی به تمام معنا باشد. خدا می داند در بدو تأسیس نظام 
اسلامی، هدف همه همین بود که این رسانه، تشکگیلاتی 

باشد که همه اش دینی و انقلابی شود.
آیت الله صافی خطاب به رئیس رسانه ملی تأکید کرد: 
در تمام برنامه های این رسانه، باید اسلام دیده شود. الحمدلله 
شما که اکنون در صدر این کار قرار گرفته اید، مسلمان، 

متدین و بزرگوارید که باید همین مقصد را دنبال کنید.
در انتخاب کارشناسان دینی مراقبت نمایید

وی در قسمت دیگری از سخنان خود، انتخاب مسئولان 
متدین در قسمت های مختلف صدا وسیما را مهم برشمرد 
و گفت: افرادی را که در قسمت های مختلف این سازمان 
دارای  باشند  اشخاصی  باشید  مراقب  می کنید،  انتخاب 
سوابق خوب و تدین که اگر در انتخاب این عزیزان دقت 
شود، بسیاری از امور در آن بخش اصلاح می شود. کسانی را 
انتخاب کنید که هدفشان دین و ترویج اسلام باشد و نسبت 

به اهمیت این جایگاه، آگاهی داشته باشند.
این مفسر قرآن کریم در ادامه این دیدار، با اشاره به 
برنامه های کارشناسی صدا و سیما، اظهار داشت: در انتخاب 

وعاظ، سخنرانان و کارشناسان، دقت زیادی داشته باشید که 
دارای حُسن سابقه باشند و علما به آنها حسن ظن داشته 
باشند که اگر این طور شد، حرف و نصایح در مخاطبان آنها 

اثر خوب خواهد گذشت.
نگاه برون مرزی با اهداف اسلامی داشته باشید

وی در بخش دیگری از توصیه های خود، اهداف صدا و 
سیمای اسلامی را اهدافی بین المللی خواند و افزود: در تمامی 
برنامه هایی که دارید، با همان مقصد اسلامی، نگاه برون مرزی 
داشته باشید؛ یعنی بدانید که می خواهید روی دنیا تأثیر 
بگذارید و قصدتان این باشد که معارف نورانی و نجات بخش 
اسلام عزیز را به گوش همه دنیا برسانید، مخصوصاً مسلمانان 
و نیازهای آنان در سرتاسر عالم را شناسایی کنید و با توجه به 

نیازهای آنان هم برنامه ریزی ویژه ای داشته باشید.
در رعایت احکام شرعی، جدی باشید

توجه به اخلاق و رعایت حدود شرعی در رسانه ملی، 
توصیه بعدی آیت الله صافی به رئیس سازمان صدا و سیما 
بود. وی افزود: مطلب دیگری که بیان آن لازم است، مسئله 
اخلاقیات در صدا و سیما است. باید همه جهات اخلاقی در 
همه برنامه های این رسانه، رعایت شود. احکام شرعی باید 
به دقت مراعات شود، مانند حجاب و عدم اختلاط محرم 
و نامحرم و جهات مهم دیگری که یک انسان مسلمان و 
متدین باید رعایت نماید و البته این، انتظار همه مردم از رسانه 
است؛ آن ها توقع دارند صدا و سیما به عنوان رسانه نظام 
اسلامی، همه اش اسلامی و در مسیر احکام و حدود شرع 
باشد و با برنامه های دینی، موجب قوت اسلام و عزت نظام 

اسلامی شود.
مرجع تقلید شیعیان همچنین با اشاره به این که همه 
مردم با نیت خیر می خواهند به اسلام و انقلاب خدمت کنند، 
افزود: صدا و سیما باید متعلق به همه مردم و جناح ها باشد 

و تعلق به جناح خاصی نداشته باشد؛ اینکه همه آمده اند و 
می خواهند خدمت کنند و اسلام عزیز را عزت بدهند، مسئله 
مهم و قابل توجهی است. جداً از جناح بندی در رسانه ملی 

پرهیز کنید.
توصیه به تقویت رادیو معارف

آن  به  گلپایگانی  الله صافی  آیت  دیگری که  مسئله 
پرداختند، رادیوی معارف بود. وی خطاب به رئیس سازمان 
صدا و سیما گفت: یکی از کارهای مهم شما که باید به آن 
اهتمام داشته باشید، ارتقاء رادیوی معارف است. این رادیو 
و تأثیرگذاری آن را کم نگیرید؛ از همه نظر، چه جنبه های 
مادی و سازمانی و چه جنبه های معنوی را در این رادیو ارتقا 

دهید که بسیار مهم است.
این رادیو  باشد  باید  اگر آن طور که  تأکید کرد:  وی 
پیشرفت کند، همه دنیا به ما غبطه خواهند خورد که چگونه 
یک رسانه می تواند از وجود دانشمندان خود به بهترین نحو 
استفاده کند و اهداف دینی را پیاده سازد. رادیو معارف را 
طوری ارتقا دهید که در سراسر کشور بتوانند از آن بهره ببرند 

و عمومیت داشته باشد.
در پایان این دیدار، آیت الله صافی گلپایگانی با تقدیر 
و تشکر از رئیس رسانه ملی و معاونان وی، برای آن ها از 
خداوند متعال توفیقات بیشتر مسئلت نمود و گفت: کاری 
بکنید که قلب مقدس حضرت بقیه الله الاعظم )عج( از شما 
راضی باشد که اولین کسی که از اقدامات خوب و اسلامی 
خوشحال می شوند آن حضرت هستند و اول کسی که از 
قصور و تقصیرها و خلاف شرع ها ناراحت می شوند، آن بزرگوار 

می باشند.
رئیس  علی عسکری  عبدالعلی  دیدار،  این  ابتدای  در 
سازمان صدا و سیما گزارشی از فعالیت ها و برنامه های آینده 

این سازمان ارائه کرد.

توصیه های آیت الله صافی به رئیس رسانه ملی:

رسانه ملی تعلق به جناح خاصی نداشته باشد

)ع(  ابیطالب  بن  علی  سپاه  فرمانده 
با بیان اینکه شهدای مدافع حرم آمال و 
آرزوهای خود را رها کرده و از ایران دفاع 
می کنند، گفت: اگر مدافعین حرم نبودند 
شاید اکنون باید در قم در برابر داعشی ها 

خاکریز می زدیم.
اجتماع  در  احمدی  سردارغلامرضا 
بسیجیان محله پردیسان قم در مسجد 
امام موسی کاظم )ع( با اشاره به وصیت 
نامه امام خمینی )ره( اظهار کرد: نباید از 
وصیت نامه امام )ره( غفلت کرد؛ جوانان 
ما باید آن را همواره مطالعه کنند و من نیز 
مقید هستم سالی دوبار وصیت نامه امام 
)ره( را با دقت بخوانم. وی بیان کرد: امام 

)ره( در صفحه اول وصیت نامه می فرمایند برای من شکی نیست که این انقلاب هدیه 
الهی است که از عرش برای مردم مظلوم ایران ارزانی شده است. فرمانده سپاه علی بن 
ابیطالب )ع( ادامه داد: امام )ره( در بندهای پایانی وصیت نامه می فرمایند مجددا به ملت 
ایران اعلام می کنم آن چیزی که دنبال آن هستید و زیر پرچم آن حرکت می کنید آمال 
و آرزوی همه انبیا و اولیای الهی است. وی تصریح کرد: ما نسبت به نعمتی که خداوند به 
ما داده است و این آرزوی زمین مانده انبیا و اولیای الهی که به نفس قدسی امام راحل و 
خون هزاران شهید به ما عطا شده است تکلیف داریم؛ ما نمی توانیم بنشینیم و نسبت به 
سرنوشت جهان اسلام بی تفاوت باشیم. احمدی با بیان اینکه مقام معظم رهبری در دیدار 
با ائمه جمعه تهران فرمودند مسجدی که نسبت به جهان اسلام بی تفاوت باشد سکولار 
است، گفت: چطور برخی به خود اجازه می دهند مطرح کنند در مسجد مرگ بر آمریکا 
گفته نشود و آن را جزء شئونات ندانند و آن وقت باز هم مسجد را مسجد بنامند. وی عنوان 
کرد: همین که مشارکت مردم کشور ما در انتخابات از کشورهایی که دم از دموکراسی 
می زنند بسیار بیشتر است را مرهون تلاش بزرگان، علما و مراجع هستیم که اگر تلاش 
آنها نبود این همه حضور پرشکوه را نداشتیم. فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( گفت: 
پیامبر اسلام )ص( اعلام کرده اند کسی که یک روز بر او بگذرد و اهتمامی به سرنوشت یک 
مسلمان نکند او مسلمان نیست و بعد ما به سرنوشت جهان اسلام بی تفاوت باشیم و ادعا 
کنیم که مسلمان و نماز مقبولیم. وی با اشاره به اینکه آمریکایی ها در منطقه حمام خون 
به راه انداخته اند، گفت: قربانی کردن هزاران مسلمان در منطقه کارنامه دو دوره ریاست 

بیان  با  احمدی  است.  اوباما  جمهوری 
اینکه شما قاتلی را بالاتر از رئیس جمهور 
آمریکا نمی شناسید اضافه کرد: مسبب 
قتل مسلمانان در سوریه و عراق، رئیس 
جمهور آمریکا است که در دامن آلوده خود 
داعشی ها را پرورش داده است. وی با اشاره 
به اینکه شهید مطهری ۵0 سال قبل گفته 
بود این قرن، قرن خیانت به واژه ها است، 
گفت: امروز در دنیا حقوق بشر می گذارند 
و زیر پرچم دفاع از حقوق بشر تنها کاری 
است.  بشر  حق  از  دفاع  نمی کنند  که 
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( ادامه 
داد: سازمان ملل متحد، سازمان امنیت 
جهانی و موسسات ایجاد آرامش خانواده 
تنها بازیچه دست کشورهای استکباری هستند و هیچ رسالتی ندارند. به گزارش مرکز 
خبر حوزه، وی افزود: سعودی ها را از لیست کشورهای کودک کش حذف می کنند و دبیر 
کل سازمان ملل جلوی چشم همه جهانیان اعتراف می کند که تهدید کردند کمک های 
مالیشان را حذف می کنند، این سازمان ها تنها به فکر خودشان هستند که مبادا بودجه آنها 
حذف شود و هزینه مسافرت با هواپیماهای خصوصی را نداشته باشند. احمدی بیان کرد: 
ما نسبت به نیازهای جهان اسلام و در راس آنها نیازهای جمهوری اسلامی تکلیف داریم 
چراکه جمهوری اسلامی امروز میان دار است؛ در دنیای اسلام بازیگران بسیارند، اما میان دار 
اصلی جمهوری اسلامی است. وی تصریح کرد: نباید جمهوری اسلامی را به عملکرد 
بعضی کرسی نشینان، بی هنران گره نگشا از زندگی مردم و فرصت طلبان دریافت های 
حقوق های نجومی نمره دهید؛ بلکه باید جمهوری اسلامی را از منظر ادبیات ولی امر 
مسلمین، هزاران شهید که تا آخرین قطره خون خود را برای آن اهدا کردند و جمهوری 
اسلامی برآمده از توصیف شخصیت شهیدان مدافع حرم نمره دهید. فرمانده سپاه علی بن 
ابیطالب )ع( افزود: شهید مدافع حرم با سن بسیار کم خود تمام آمال و آرزوهای خود را رها 
کرده اند و دو هزار کیلومتر آن طرف تر، امنیت را برای من و شما تامین کرده است. احمدی 
عنوان کرد: جمهوری اسلامی که رهبری فرمودند باید مواظبش باشیم جمهوی اسلامی 
برآمده از فداکاری شهدای عالی مقام مدافع حرم جوان است. وی اضافه کرد: مطمئنا اگر 
جمهوری اسلامی و آن فریادهای ملکوتی متکی به سنت های الهی امام راحل نبود راه برای 

امریکایی ها صاف و هموار بود تا به هر متاعی که می خواهند برسند.

فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم:

اگر مدافعین حرم نبودند باید در قم خاکریز می زدیم

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 7/4۵۵0 فرعی از یک اصلی واقع در بخش 4 ثبت قم 
اراضی جمکران خیابان ۵ امامزاده ک 9 فرعی اول سمت راست درب سفید که بنام آقای علی شهیدی نیا فرزند 
محمد علی میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده طی وارده 1/21۶42 - 9۵/۶/11 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 9۵/7/11 ساعت 8/۵ 
الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده 
قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در حل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم 
صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. 
ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید. 
جعفر کاظمی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

متن آگهی
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی به خواندگان مجهول المکان ابراهیم قاسم زاده کلیشمی فرزند قاسم  و زههرا محمد 
دوست لشکامی فرزند صفر. کلاسه پرونده: 9۵09982۵31100489 شعبه دادگاه عمومی بخش جعفرآباد قم. وقت 
رسیدگی: روز سه شنبه مورخ 139۵/8/4 ساعت 9/30 صبح. خواهان: خواهان بانک کشاورزی جعفریه. خوانده: آقای 
ابرایه قاسم زاده کلیشمی فرزند قاسم و زهرا محمد دوست لشکامی فرزند صفر. خواسته: مطالبه وجه. خواهان در 
تاریخ 9۵/۵/31 دادخواستی به شرح خواسته فوق، تسلیم این دادگاه نموده که وقت رسیدگی تعیین شده، با توجه 
به مجهول المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه، مستندا به ماده 73 قانون آیین دادرسی 
مدنی مراتب یک نوبت در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده جهت اعلام اقامتگاه و تحویل 
گرفتن نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه 

حاضر شود. بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و اتخاذ تصمیم خواهد نمود. 
رئیس دادگاه عمومی بخش جعفرآباد قم ضابط پور

ولی الله بیاتی برای سومین سال پیاپی 
به عنوان رئیس شورای اسلامی شهر قم 

انتخاب شد.
پایانی  سال  رئیسه  هیات  انتخابات 
چهارمین دوره شورای اسلامی شهر قم عصر 
چهارشنبه درقالب جلسه رسمی و فوق العاده 
این شورا برگزار و پس از اعلام آمادگی ولی 
الله بیاتی و الهام ارجمند برای شرکت در 
انتخاب ریاست یک سال آینده شورا، بیاتی 
با 14 رای در مقابل ۵ رای ممتنع توانست 
ارجمند که فقط موفق به کسب یک رای 
شده بود را پشت سرگذاشته و ریاست خود 
بر شورای اسلامی شهر را برای یک سال دیگر 
تمدید کند. در این انتخابات پس از انتخاب 

رئیس، نوبت به انتخاب نایب رئیس شورا رسید و پس از 
اعلام آمادگی ارجمند و حسن بختیاری نایب رئیس 2 سال 
گذشته شورا و جمع آوری رای اخذ شده بختیاری موفق 
شد با کسب 14 رای در برابر ۶ رای سفید یا متنع بر رقیب 
خود فائق آمده و برای سوم سال نایب رئیس شورای اسلامی 
شهر شود؛ اما پس از مشخص شدن نایب رئیس شورا، عباس 
ذاکریان سخنگوی شورا در سال های اول و دوم دوره چهارم 
به عنوان تنها فردی بود که برای سخنگویی شورا در سال 
پایانی نامزدی خود را اعلام کرد و پس از قرائت رای های 
ماخوذه موفق شد، با کسب 1۵ رای موافق در برابر ۶ رای 
ممتنع به منصب سخنگویی شورای شهر قم که طی یک 

سال گذشته عواطف رستمی آن را بر عهده داشت، برسد.
پس از آن رئیس شورای اسلامی شهر از اعضاء خواست 
تا برای انتخاب منشی اول و دوم شورا اعلام آمادگی کنند که 
طی آن مصطفی سعادت طلب و طوبی حجازی برای این کار 
داوطلب شدند که پس از اخذ رای سعادت طلب با کسب 11 
رای و حجازی نیز با کسب 10 رای به عنوان منشی اول و دوم 
انتخاب شدند که به دلیل کسب نکردن ۵0 درصد رای لازم، 
رئیس شورای اسلامی شهر به در خواست برخی از اعضاء 
طی تماس تلفنی با مشاور مربوطه در خصوص ضرورت 

کسب ۵0 درصد از آراء کسب اطلاع نمود و پس از مشخص 
شدن قانونی بودن این کار برای انتخاب حجازی به عنوان 
منشی دوم مجددا رای گیری شد و حجازی این بار با کسب 
1۵ رای به عنوان منشی دوم گزینش شد. پس از انتخاب 
اعضای هیات رئیسه نوبت به انتخاب اعضای کمیسیون ها 
رسید که در این هنگام عواطف رستمی به رئیس شورا گفت 
شما همه ساله از کمیسیون امور زیر بنایی شروع می کردید 
امسال از کمیسیون فرهنگی آغاز کنید که بیاتی در پاسخ به 
او گفت انتخاب کمیسیون ها برای انتخاب اعضاء طبق حروف 
الفبا صورت می گیرد، بر این اساس باید از کمیسیون امور زیر 
بنایی شروع کنیم. در این زمان الهام ارجمند، در واکنش به 
سخن عواطف رستمی گفت: چون رئیس کمیسیون امور زیر 
بنایی یعنی آقای سعادت طلب یک فرد اصولگرا نیست، شما 
می خواهید اول از کمیسیون فرهنگی شروع کنید؟ پس 
از اخذ رای و انتخاب اعضا در ۵ کمیسیون امور زیر بنایی، 
برنامه و بودجه و سرمایه گذاری، حقوقی و نظارت، خدمات 
شهری و امور زائران و همچنین فرهنگی اجتماعی دو تن 
از اعضا یعنی ارجمند و فاکر که نتوانسته بودند رای لازم 
برای عضویت در هیچ یک از کمیسیون ها را بدست آوردند، 
واکنش بسیار جدی را از خود نشان دادند. بیاتی خطاب به 
این دو عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: از آنجا که طبق 

قانون هر یک از اعضا باید حداقل در یکی از 
آقای  و  باشند، من  کمیسیون ها عضو 
سعادت طلب از عضویت در کمیسیون امور 
حقوقی و نظارت استعفا می دهیم تا شما دو 

نفر به جای ما عضو این کمیسیون شوید.
اعتراض ارجمند و فاکر

در این هنگام ارجمند با لحن بسیار تندی 
و  داریم  برای خودمان شخصیت  ما  گفت: 
وقتی در این انتخابات به من فقط 3 رای داده 
می شود، دلیلی برای عضویتم در کمیسیون 
خاصی وجود ندارد. ارجمند خاطر نشان کرد: 
اگر شما بخواهید من را در کمیسیون عضو 
بکنید من در جلسه های آن شرکت نمی 
کنم و با پیش از 3 جلسه غیبت غیر موجه 
در آن از خودم سلب عضویت خواهم کرد. وی با لحن بلندی 
از رسانه ها درخواست کرد که سخنان او را ضبط و ثبت 
نمایند. حسین فاکر نیز که همانند ارجمند نتوانسته بود در 
هیچ کمیسیونی رای لازم را کسب کند، در واکنش به این 
پیشنهاد رئیس شورا گفت: من نیز عضو هیچ کمیسیونی 
نمی شوم تا لابی پشت پرده مشخص شود. وقتی رئیس 
شورای اسلامی شهر پایان جلسه را اعلام کرد، ارجمند از 
جای خود برخواست و به طرف او رفت و در نتیجه مشاجره 
لفظی شدیدی میان او و رئیس شورا در گرفت. بیاتی خطاب 
به ارجمند با بیان اینکه نباید او در جلسه شورا خطاب به او 
این سخنان را مطرح کند، گفت: این نحوه برخورد شما را به 
لحاظ حقوقی پیگیری خواهم کرد. ارجمند نیز در پاسخ به 
سخنان بیاتی گفت: الان دیگر در جلسه شورا به سر نمی 
بریم، چرا که خودتان پایان جلسه را اعلام کردید. ارجمند در 
این جلسه با برخی دیگر از اعضای شورا از جمله آتش زر و 
کمال زاده نیز بگو مگوهایی را داشت و همه آنها را متهم به 
لابی گری برای اینکه نتواند او رای لازم را کسب کند، نمود. 
مصطفی سعادت طلب نیز در سخنانی از ارجمند خواست که 
رای ندادن اعضا به او را هیچ وقت نوعی بی احترامی به خود 
تلقی نکند چرا که در این کار هیچ قصد و غرضی نبوده است.

انتخابات پر حاشیه هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم

بیاتی رئیس ماند، سخنگو تغییر کرد

نامحــرمانه 

خبــر

بازداشت 10 نفر با اتهام تخلف 15 هزار میلیارد تومانی
تا کنون 10نفر از کارکنان گمرک پرویز خان کرمانشاه به دلیل تخلفات گسترده گمرکی دستگیر 
شده اند و طبق اطلاعات بدست آمده با توجه به حجم بالای تخلفات روی داده، تعداد دستگیرشدگان 
افزایش می یابد. به گفته برخی منابع، این افراد در سالهایی که به تخلفات گوناگون در گمرک پرویز خان 
مشغول بوده اند بیش از 1۵000میلیارد تومان از حقوق دولتی را تضییع کرده اند. یکی از اتهامات این افراد 
تسهیل در قاچاق بیش از 800 تن الکل سفید به داخل کشور بوده است. همچنین دستگیرشدگان  برای 
بیش از 2000 کانتینر که تنها مجاز به ورود موقت به کشور بوده اند، امکان قاچاق کالا به داخل را فراهم 
کرده اند. بر اساس سندی گمرکی، این افراد به دستور مرجع قضایی احضار و با توجه به ناتوانی در تامین 
وثیقه راهی زندان  دیزل آباد کرمانشاه شدند. لازم به ذکر است برای این افراد بیش از 200میلیارد تومان 

وثیقه در نظر گرفته شده بود.

کنایه کواکبیان به سفرهای احمدی نژاد
مصطفی کواکبیان نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با حضور در نشست سراسری شورای 
نمایندگان انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها گفت: یک عده ای با ما عکس سلفی گرفتند اما زنبیل شان 
را جای دیگری گذاشتند. ۵0، ۶0 نفر فرم های ما را امضا کردند اما این نمایندگان اکنون با ما نیستند و 
معلوم هم نیست چه کسی مسئولیت اقدامات آن ها را بر عهده می گیرد. این فراکسیون دنبال تغییر قانون 
انتخابات و تقویت بُعد نظارتی مجلس است، برای انتخابات شوراهای شهر و روستا کمیته های مرکزی در 
مجلس تشکیل می شود که اعضای فراکسیون امید هم عضو از این کمیته ها خواهند بود تا مرقانون در این 
زمینه اجرا شود. نمی گذارند رئیس دولت اصلاحات به تماشای تئاتر برود اما آن آقا شهر به شهر می چرخد 

و سخنرانی می کند، وزارت کشور در این زمینه باید جدی تر باشد. ایلنا این خبر را منتشر کرد.

تکذیب خبر بازداشت همسر و فرزند مدیر عامل
شهاب الدین غندالی شب گذشته، بار دیگر خبر بازداشت خود، همسر و فرزندش را تکذیب و اعلام 
کرد از نماینده مجلسی که این خبر را منتشر کرده شکایت می کند. وی در تازه ترین اقدام در نامه ای به 
دادستان تهران به پروژه تخریب بزرگترین نهاد اقتصادی متعلق به فرهنگیان کشور توسط عده ای افراد 
خاص اشاره کرد و گفت: همانگونه که مستحضرید اخیرا برخی از افراد سودجو و فرصت طلب در حوزه 
اقتصاد کشور با سوء استفاده از حساسیت نمایندگان مجلس شورای اسلامی نسبت به جایگاه ، حقوق و 
دارایی فرهنگیان در صندوق ذخیره فرهنگیان، با استراتژی فرار به جلو و خرید زمان جهت حفظ منافع 
نامشروع خود، اقدام به شایعه پراکنی و اتهام زنی های غیر اسلامی و انسانی به اینجانب، خانواده و مدیران 

شرکت های تابعه صندوق نموده اند. ایسنا این خبر را منتشر کرد.

روحانی، جلیلی و احمدی نژاد در لیست اصولگرایان
حسن غفوری فرد، از چهره های معتدل و برجسته جریان اصولگرا گفت: روحانی، جلیلی و احمدی نژاد 
در لیست انتخاباتی ما هستند. حسن غفوری فرد در گفت وگو با »انتخاب« درباره برخی اخبار مبنی بر 
پیغام احمدی نژاد به اصولگرایان برای حمایت از او تا دقیقه 90 انتخابات گفت: پیغامی که ایشان گذاشتند 
و در فضای مجازی پخش شده قابل بررسی نیست. اگر ایشان نامه هم بنویسند، ما در فضای مجازی 
جواب نمی دهیم. ما تمام افرادی که تمایل به کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری را دارند بررسی 
می کنیم. البته فعلا تا به امروز به هیچ نتیجه ای نرسیده ایم. ما یک لیست 30 نفره تهیه کرده ایم.وی ادامه 
داد: روحانی، جلیلی و احمدی نژاد در لیست هستند ولی ما در حال حاضر تمرکز خود را روی انتخابات 
سال آینده شورای شهر گذاشتیم. تا انتخابات فرصت زیادی داریم و می توانیم با فراغ بال بیشتر فکر کنیم 

و تصمیم بگیریم.

خاطره وزیر اطلاعات احمدی نژاد از ظریف
وزیر اطلاعات دولت احمدی نژاد که در آن دولت تحریم های ظالمانه گریانگیر کشور شد و مذاکرات بی 
نتیجه برگزاری می شد، گفت: متاسفانه الان عده ای در کشور به هیچ عنوان به امدادهای غیبی و کمکهای 
خداوند اعتماد و اعتقاد ندارند و راهکار تمام مشکلات را به همراهی با استکبار می دانند. وی افزود: یا روز بعد 
که مذاکره در حال انجام بود، اوباما این گزینه را مطرح می کرد، این تهدید در یک سری موارد هم اثر کرد و 
آن هم این بود که آقای ظریف اشتباهی کرد و گفت اگر آمریکا تصمیم بگیرد تجهیزات نظامی ما را از کار 
بیندازد با یک دکمه این کار را می کند.مصلحی خاطرنشان کرد: پس از این حرف از داخل تصمیم گرفته 
شد که برای اطلاع ظریف تجهیزات نظامی کشور به وی نشان داده شود و زمانی که او این تجهیزات را 
دید دوباره مصاحبه کرد که اینطور نیست آمریکا بتواند با یک کلید تجهیزات نظامی ایران را از کار بیاندازد.

رضا رشیدپور به دادگاه احضار شد
مجری برنامه »حالا خورشید« خبر احضارش به دادگاه را اینستاگرام منتشر کرد. او یک عکس از برگه 
احضاریه را در این شبکه اجتماعی گذاشت و در توضیح آن نوشت : انتظار برعکس و نتیجه در عکس، 
آستانه تحمل و نقدپذیری برخی مدیران چقدر است؟ چند وقت پیش نقد کوتاهی نسبت به عزل و 
نصب های یک ساعته در یکی از زیر مجموعه های وزارت نفت در برنامه مطرح کردم که نتیجه ی آن را 
در عکس مشاهده می فرمایید . انتظار برعکس داشتیم و نتیجه درعکس گرفتیم. ضمن احترام به قانون و 

بازپرس عزیز، حتما در شعبه حاضر شده و عرایضم را تقدیم ساحت دادگاه خواهم کرد.

دستور لاریجانی درباره حقوق های نجومی
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی روز گذشته با مدیران عامل بانک های دولتی ملی، ملت، 
تجارت، پست بانک، مسکن، توسعه صادرات، صنعت و معدن، توسعه تعاون، رفاه و کشاورزی دیدار کرد و 
گفت: باید با حمایت از سیستم بانکی زمینه ی تنفس اقتصادی فراهم شود.رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: در کمیسیون اصل 90 مجلس تاکید شده است بعد از اخذ اطلاعات، باید پول های اضافی نیز عودت 

داده شوند و بنده در این رابطه توصیه می کنم مسئله را سهل نگیرید.

تریاك کشیدن را انگلیس ها یاد مردم ایران دادند
کانال تلگرامی پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری خاطره ای از ایشان مربوط به 23 مهرماه 
سال 91 را منتشر کرده است. در این خاطره نگاری آمده است؛ من سالها پیش - در دهه  ی 30 و 40 - در 
منطقه ی جنوب خراسان، بزرگان و افراد صاحب فکر و پیرمردهایی را دیدم که یادشان بود که انگلیس ها 
چگونه تریاک را با شیوه های مخصوصی در بین مردم رایج میکردند؛ والّا مردم تریاک کشیدن بلد نبودند؛ 
این چیزها وجود نداشت. این افراد یادشان بود، سراغ میدادند و خصوصیاتش را میگفتند. با همین روشها 

بود که مواد مخدر بتدریج در داخل کشور توسعه پیدا کرد. فرهنگ غربی اینجوری است.

پاسخ استاندار اصفهان درباره خبر استعفایش
رسول زرگرپور در خصوص مباحثی که پیرامون استعفایش مطرح شده،تصریح کرد: شما باید از همان 
فرد بپرسید که این مبحث را مطرح کرده است بنده چنین چیزی نگفته ام.وی در پاسخ به این سوال که 
آیا شما موضوع استعفا را تکذیب می کنید یا خیر؟ پاسخ داد: به این موضوع باید همان کسی که مطرح 

کرده جواب بدهد.

صادرات سیرابی به ویتنام!
طبق آمار گمرک در 4 ماه منتهی به تیر ماه سال جاری 287 تن سیرابی به کشورهای پاکستان،هنگ 
ریالی  ارزش  و   48۵,313 دلاری  ارزش  صادرات  از  حجم  است.این  شده  صادر  ویتنام  و  کنگ 

14,729,098,۵90 را برای کشور به همراه داشته است.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

سپر امنیتی کشور مرهون روحیه انقلابی است
امام جمعه قم با اشاره به برخی از تلاش ها در داخل و خارج برای تطهیر منافقین گفت: برخی 

می خواهند چهره زیبای امام و نظام را مخدوش کرده و کارنامه سیاه منافقین از یاد ملت برود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه این هفته قم با اشاره به 
برخی از تلاش ها در داخل و خارج برای تطهیر منافقین افزود: برخی می خواهند چهره زیبای امام و نظام 

را مخدوش کرده و کارنامه سیاه منافقین از یاد ملت برود.
امام جمعه قم با بیان اینکه 17 هزار شهید ترور ثمره جنایات منافقین است، آنها از شخصیت های ارزنده 
نظام گرفته تا کودکان را ترور کردند و عده ای برای آنها کف زدند،گفت: در داخل نیز توطئه ای هماهنگ 

دنبال می شود، باید به آنها گفت این اقدامات نه به نفع دنیای شما و نه به نفع آخرت شما است.
وی با بیان اینکه اخیرا وزارت دفاع نمایشگاهی آبرومند را از دستاوردهای نظام برپا کرد و رهبر انقلاب 
مدت زمان دو ساعت از این نمایشگاه بازدید کردند، خاطرنشان کرد:  این نمایشگاه نشان دهنده عزم و اراده 
جمهوری اسلامی است و اگر امروز در کشور امنیت داریم به دلیل روحیه دینی و انقلابی مردم بوده و سپر 
امنیتی کشور مرهون این روحیه انقلابی است. حسینی بوشهری با اشاره به نقش نیروهای مسلح، امنیتی 
و اطلاعاتی و تجهیزات نظامی برای حفاظت و حراست از نظام اسلامی یادآور شد:  اگر امروز یک انسان 

منصف بخواهد قضاوت کند رشد ها را می تواند ببیند و این به معنای استقلال و خودکفایی کشور است.
وی با بیان اینکه ایران اسلامی در پرتو شجاعت سربازان بی ادعایش قدم های ارزشمندی برداشته است، 

گفت: امروز دشمنان از برد موشک های ما هراس دارند و این ملت دارای ظرفیت و توان بسیاری است.
عضو خبرگان رهبری تصریح کرد: به موازات پیشرفت ما در صنایع دفاعی باید پرسید چرا در اقتصاد 
و فرهنگ گام های لازم را بر نداشته ایم، ما می توانیم در فرهنگ و اقتصاد به رشد و شکوفایی و پیشرفت 

برسیم چرا که دارای ملتی رشید و رشد یافته هستیم.


